
رهبر معظم انقلاب اسلامی ،حضور معجزه گون ملت فهیم در تشییع پیکر مطهر حاج 
قاسم سلیمانی و یارانش و نیز پاسخ کوبنده سپاه در حمله به پایگاه آمریکایی ها در عین 
الاسد را دو یوم الله درس آموز و تعیین کننده خواندند و افزودند: ملت باطن خود یعنی 
استقامت در مقابل شیاطین را در این حضور نشان داد و تنها راه ادامه این مسیر عزت 

آفرین، قوی تر شدن ایران در همه زمینه هاست. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در نماز جمعه پرشکوه و به یاد ماندنی دیروز تهران، حضور معجزه گون 
ملت فهیم در تشییع پیکر مطهر حاج قاسم سلیمانی و یارانش و نیز پاسخ کوبنده سپاه در 
حمله به پایگاه امریکایی ها در عین الاسد را دو یوم الله درس آموز و تعیین کننده خواندند و 
افزودند: ملت باطن خود یعنی استقامت در مقابل شیاطین را در این حضور نشان داد و تنها 

راه ادامه این مسیر عزت آفرین، قوی تر شدن ایران در همه زمینه هاست.
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای خطبه اول نماز با توصیه همگان به رعایت تقوای 
الهی، جلب نصرت و توفیقات الهی و ایجاد گشایش در مسائل شخصی و اجتماعی را در 
گرو تقوا دانستند و سپس بحث اصلی خود را با قرائت آیاتی از سوره مبارکه ابراهیم درباره 

پاسداشت »ایام الله« و شکرگزاری در قبال این نعمتها آغاز کردند.
رهبر انقلاب اسلامی دستور خداوند به حضرت موسی)ع( مبنی بر یادآوری ایام الله به 
مردم را نشان دهنده اهمیت و کارکرد مهم آن برای هدایت افراد صبّار و شکور یعنی اهل 
صبر و استقامت و شکرگذاری خواندند و افزودند: صبّار یعنی مردمی که یکپارچه اهل صبر 
و استقامت هستند و با اندک چیزی از میدان خارج نمی شوند و شکور یعنی کسانی که 
با شناسایی نعمتها و دیدن ابعاد آشکار و پنهان آن، قدرشناس هستند و در قبال نعمت 

خدادادی احساس مسئولیت می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به نزول آیات شریفه مورد بحث در مکه یعنی در زمان 
اوج مبارزات مسلمانان و ایستادگی آنان در مقابل جریان کفر، افزودند: این آیات در آن 
شرایط سخت به مسلمانان بشارت می داد که خداوند ایام الله را نصیب شما خواهد کرد و با 

اعمال شاکرانه شما، پیروزی های بیشتری در انتظارتان خواهد بود.
تشییع شهید سلیمانی وحمله موشکی به پایگاه آمریکا یوم الله بودند 

رهبر انقلاب اسلامی در ادامه سخنانشان، دو هفته  گذشته را دو هفته ای استثنایی و پر 
از ماجراهای تلخ و شیرین و درس آموز برای ملت ایران خواندند و با تطبیق مفهوم ایام الله به 
خیزش بی نظیر در ایران و عراق در تکریم و تعظیم مجاهدان شهید، گفتند: یوم الله یعنی 
روز مشاهده دست قدرت خداوند در حوادث. بنابراین آن هنگامی که دهها میلیون در 
ایران و صدها هزار نفر در عراق و بعضی کشورهای دیگر به پاس خون فرمانده سپاه قدس 
به خیابانها آمدند و بزرگ ترین بدرقه جهان را شکل دادند، مصداق ایام الله است، چرا که این 

عظمت هیچ عاملی جز دست قدرت خدا ندارد.
ایشان روز درهم کوبیدن پایگاه آمریکایی با اصابت موشکهای سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی را نیز یکی دیگر از ایام الله برشمردند و افزودند: اینکه ملتی با چنین قدرت و توان 
روحی به یک قدرت متکبر و زورگوی عالم سیلی بزند، نشان دهنده دست قدرت الهی 

است، پس این روز بزرگ نیز جزو ایام الله است.
حضرت آیت الله خامنه ای ایام الله را روزهایی تاریخ ساز و نقاط عطف تاریخی با آثاری 
ماندگار و جاودانه در زندگی، روحیه و منش ملتها دانستند و در توصیف ملت ایران، گفتند: 
جامعه ایرانی جامعه ای صبّار و شکور است که در طول سالهای متمادی با استقامتی 

مثال زدنی همواره شکرگزار الطاف الهی بوده است.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر شناخت ابعاد مادی و معنوی پدیده تشییع شهید 
سلیمانی، این سؤال را مطرح کردند که ۴۱ سال پس از پیروزی انقلاب، کدام عامل و دست 
قدرتی جز دست قدرت الهی قادر به خلق این معجزه و به میدان آوردن عاشقانه چنین 

جمعیت بی نظیری است؟
ایشان افراد متکی به تحلیلهای مادی را ناتوان از مشاهده دست قدرت خداوند در حوادث 
خواندند و گفتند: این تشییع عظیم و این حرکت الهیِ ملت، نشان دهنده باطن و معنویات 
تحسین برانگیز مردم و نشانه این واقعیت است که اراده الهی بر پیروزی ملت ایران تعلق 

گرفته است.
حضرت آیت الله خامنه ای پیام دیگر حضور دهها میلیونی مردم در تشییع و تکریم شهید 
سلیمانی را بیعت با خط امام بزرگوار و زنده بودن امام عظیم الشأن در میان ملت دانستند و 
گفتند: در این حادثه، امپراتوری خبری صهیونیسم و مسئولان تروریست رژیم آمریکا همه 
تلاششان را کردند که سردار عزیز و بزرگ ما را به تروریسم متهم کنند اما خداوند متعال چنان 
صحنه را تغییر داد که نه تنها در ایران بلکه در کشورهای مختلف به روح آن بزرگوار درود 

فرستادند و پرچم آمریکا و صهیونیستها را آتش زدند.
رهبر انقلاب اسلامی این حقایق را نشانه دست قدرت و هدایت پروردگار در کشور و جامعه 
دانستند و افزودند: علاوه بر تشییع آن مجاهدان، اصل شهادت آنان نیز از آیات قدرت 
الهی است، چراکه ترور سردار سلیمانی یعنی سرشناس ترین و قوی ترین فرمانده مبارزه با 

تروریسم در کل منطقه، موجب رسوایی دولت بی آبرویِ آمریکا شد.
ایشان با اشاره به نمونه ای از حضور شجاعانه شهید سلیمانی در یک موقعیت خطیر و 
کاملًا در محاصره دشمن و هدایت عملیاتی که منجر به فرار دشمنان شد، گفتند: در ترور 

این شهید شجاع، آمریکایی ها در میدان جنگ با او روبرو نشدند بلکه دزدانه و بزدلانه این 
جنایت را مرتکب شدند که این موجب روسیاهی بیشتر آنها شد.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به اینکه این مدل از جنایت یعنی ترور رهبران مقاومت 
تا پیش از این مخصوص رژیم صهیونیستی بود، افزودند: البته آمریکایی ها در عراق و 
افغانستان جنایات و کشتار زیادی کرده اند اما این بار رئیس جمهور آمریکا به زبان خودش 
اعتراف کرد »ما تروریست هستیم«، که رسوایی ای بالاتری از این وجود ندارد. رهبر انقلاب 
اسلامی با اشاره به یکی دیگر از یوم الله های هفته های اخیر یعنی پاسخ قدرتمندانه سپاه 
پاسداران به امریکایی ها تأکید کردند: این واکنش قوی، یک ضربه مؤثر نظامی بود اما 

مهمتر از این ضربه نظامی، ضربه حیثیتی بود که به هیبت ابرقدرتی امریکا وارد شد.
آمریکا ضربه موشکی سپاه را با هیچ چیزی نمیتواند جبران کند

ایشان ضربه سپاه به ابهت امریکا را موجب بی آبرویی امریکایی ها خواندند و افزودند: این 
ضربه مستحکم حیثیتی با هیچ چیزی جبران نمی شود و افزایش تحریم ها که این روزها 

امریکایی ها از آن حرف می زنند، آبروی از دست رفته آنها را بر نمی گرداند.
حضرت آیت الله  خامنه ای جلوه گر شدن قدرت الهی در پاسخ کوبنده سپاه را نتیجه 
مجاهدتهای مخلصانه دانستند و خاطرنشان کردند: هر جا و در هر کاری اخلاص باشد، 
خداوند به آن کار برکت و رشد و نموّ می دهد، برکاتش را به همه می رساند و ماندگار می کند.
رهبر انقلاب حضور عاشقانه و اشک و اندوه مردم در تشییع حاج قاسم سلیمانی و 
همرزمان شهیدش و تازه شدن روحیه انقلابی ملت را نتیجه ملموس اخلاص سردار بزرگ 

ایرانیان و شهیدان همراهش خواندند.
ایشان لازمه درک عمیق، ارزش گذاری و قدردانستن ایام الله هفته های اخیر را این 
حقیقت برشمردند که باید به حاج قاسم عزیز و ابومهدی عزیز به چشم یک فرد نگاه نکرد 

بلکه باید آنها را یک مکتب، یک راه و یک مدرسه درس آموز دید.
حضرت آیت الله  خامنه ای با اشاره به اینکه نباید سپاه قدس را یک سازمان و مجموعه 
اداری دید، افزودند: سپاه قدس یک نهاد انسانی و دارای انگیزه های بزرگ و نجات بخش 
است و با این نگاه است که تعظیم و تکریم مردم در تشییع با شکوه فرمانده سپاه قدس، 

معنای حقیقی می یابد.
ایشان افزودند: البته همه نیروهای مسلح، سپاه، ارتش و بسیج زیربنای فکری متکی بر 
اهداف الهی دارند ضمن اینکه سپاه قدس در جایگاه رزمندگان بدون مرز، هرجا نیاز باشد 
برای کمک به ملتهای منطقه و حفظ کرامت مستضعفان حضور می یابد و با همه وجود و 

توان، خود را بلاگردان مقدسات و حریم های مقدس می کند.
سایه جنگ را سپاه قدس از ایران دور کرد

رهبر معظم انقلاب اسلامی دور کردن سایه جنگ و ترور و تخریب از سر ایران عزیز را 
مهمترین کار سپاه قدس خواندند و تأکید کردند: بخش مهمی از امنیت ایران محصول 
تلاش جوانان مؤمنی است که تحت فرماندهی حاج قاسم عزیز سالها به جهاد و فداکاری 

مشغول بودند.
ایشان افزودند: این جوانان جان برکف و شجاع البته به کمک فلسطین و دیگر مناطق نیز 

می روند اما در واقع برای میهن عزیز ایرانیان امنیت ایجاد می کنند.
حضرت آیت الله  خامنه ای هدف نهایی امریکا از ایجاد و حمایت از داعش را حمله و 
ایجاد ناامنی در مرزها و شهرهای ایران و ایجاد تشویش و نگرانی در خانواده های ایرانی 
برشمردند و افزودند: جوانان جان بر کف ما در کمک به عراق و سوریه، در واقع این توطئه 

را خنثی کردند.
ایشان با اشاره به کسانی که یک روز شعار »نه غزه نه لبنان« سردادند گفتند: این افراد 
هرگز جانشان را فدای ایران نکرده اند و حتی از راحتی و منافع خود در راه حفظ امنیت 
کشور نگذشتند بلکه این سردار سلیمانی و یارانش بودند که جانشان را کف دست گرفتند و 

به میدان دفاع از ایران شتافتند.
رهبر انقلاب با اشاره به حضور پرمعنا، پرشور و پرسوز و گداز میلیونها نفر در تشییع سردار 
پرافتخار ایرانیان در تهران، کرمان و چند شهر دیگر، عزاداری و اجتماعات انبوه مردم در 
شهرهای دیگر و سوگواری کسانی که از دور در هجران حاج قاسم اشک ریختند، گفتند: 
دهها میلیون ایرانی، باطن و معنویات خود را در این حادثه عظیم نشان دادند و ثابت کردند 
ملت از هر حزب، جناح و مجموعه و از هر قوم و منطقه جغرافیایی، با وحدتی مثال زدنی، 
طرفدار »انقلاب، حاکمیت اسلامی، ایستادگی در مقابل ظلم و نه گفتن به همه مطامع 

دولتهای استکباری« هستند.
از خط  ابعادی بی نظیر نشان داد شجاعانه  بار دیگر در  ایران  افزودند: ملت  ایشان 
مجاهدت دفاع می کند، اهل تسلیم نیست و به نمادهای مقاومت عشق می ورزد و کسانی 
که سعی می کنند تصویر دیگری از این ملت در داخل و خارج تبلیغ و ترسیم کنند، با صدق 

و صفا با ملت رفتار نمی کنند.
رهبر انقلاب با اشاره به دلقکهای امریکایی که این روزها در کمال رذالت ادعا می کنند در 
کنار مردم ایران هستند، افزودند: آیا آن تعدادی که به عکس سردار مهربان و پرافتخار ملت 
اهانت کردند مردم ایرانند اما این جمعیت بی شمار و عظیم که در خیابانها به تعظیم و ارادت 

حاج قاسم پرداختند مردم ایران نیستند؟
حضرت آیت الله  خامنه ای تأکید کردند: امریکایی ها هرگز کنار ملت ایران نبوده اند و به 

صراحت دروغ می گویند اما اگر باشند هم، برای فرو کردن خنجر زهرآلود خود به سینه ملت 
است البته تا به حال نتوانسته اند و بعد از این هم هیچ غلطی نمی توانند بکنند.

و جلوه  زیربنای فکری  را نشان دهنده  ایشان حضور عظیم ملت در مراسم تشییع 
احساسات صادقانه ملت دانستند و در نکته ای ظریف افزودند: این فریاد انتقام که در 
سراسر ایران به گوش می رسد، در واقع سوخت حقیقی موشکهایی بود که پایگاه امریکا را 
زیر و رو کرد. رهبر انقلاب با اشاره به اظهارات برخی که سعی می کنند ایام الله تعیین کننده 
هفته های اخیر را به دست فراموشی بسپارند و مسائل دیگر را مطرح کنند، افزودند: هیچ 

مسئله ای نباید آن روزهای به یادماندنی را تحت الشعاع قرار دهد.
حادثه هواپیما دل ما را به معنای حقیقی کلمه سوزاند 

رهبر انقلاب با ابراز تأسف عمیق از حادثه سقوط هواپیما گفتند: این حادثه بسیار تلخ دل 
ما را به معنای حقیقی کلمه سوزاند و به درد آورد اما عده ای به تبع رسانه های امریکایی و 
انگلیسی سعی می کنند این حادثه غم بار را زمینه ساز فراموشی آن تشییع پرشکوه و آن 
پاسخ کوبنده سپاه قرار دهند، البته عده ای جوان و احساساتی هستند اما کسان دیگری 

هم هستند که حاضر نیستند منافع ملی را درک کنند و پای آن بایستند.
ایشان افزودند: به همان اندازه ای که ما و ملت از این حادثه غم و غصه خوردیم، دشمنان 
شاد شدند چرا که مستمسکی به دست آوردند تا سپاه، نیروهای مسلح و نظام را زیر سؤال 
ببرند اما این مکر آنها در مقابل دست قدرت خدا تأثیری ندارد و یوم الله تشییع و یوم اللهِ 
در هم کوبیده شدن پایگاه امریکایی ها از یاد نمی رود و به فضل الهی روز به روز زنده تر 

می شود.
رهبر انقلاب با تسلیت و عرض همدردی صمیمانه با خانواده های این مصیبت افزودند: 
از صاحبان عزا و پدران و مادرانی که با قلبهای پردرد در مقابل وسوسه و توطئه دشمنان 

ایستادند و بر خلاف میل آنها حرف زدند، تشکر و در مقابل آنها تعظیم و تکریم می کنیم.
رهبر انقلاب با توجه به ابهاماتی که در این حادثه وجود دارد و با تشکر از سخنان فرماندهان 
سپاه در این زمینه، بر پیگیری جدی برای پیشگیری کامل از بروز این گونه حوادث تأکید 

کردند و افزودند: پیشگیری مهمتر از پیگیری است تا حوادث مشابه رخ ندهد.
حضرت آیت الله  خامنه ای یکی از تلاشها برای تحت الشعاع قرار دادن ایام الله هفته 
های اخیر را اقدام سه دولت خبیث اروپایی در تهدید ایران برای بردن مسئله هسته ای به 

شورای امنیت خواندند.
ایشان افزودند: البته مسئولان کشور جواب محکمی به آنها دادند و ملت هم به یاد دارد 
که این سه کشور چگونه در هشت سال جنگ تحمیلی در خدمت صدام و جنایت های او 

بودند.
جنتلمن های پشت میز مذاکره، همان تروریست های فرودگاه بغداد هستند 

ایشان افزودند: از اول هم بنده گفتم که اعتمادی به حرفهای اروپایی ها بعد از برجام 
نداریم و آنها کاری نمی کنند و در خدمت امریکا هستند، الان هم معلوم شد که این ها به 
معنای حقیقی کلمه حقیر و پادوی امریکا هستند و در خیال به زانو درآوردن ملت ایران به 
سر می برند که البته ارباب و بزرگترِ آنها یعنی امریکا هم قادر به اینکار نشد چه برسد به اینها!
رهبر انقلاب مذاکره اروپایی ها را نیز آمیخته به دغل و فریبکاری دانستند و گفتند: آن 
جنتلمن هایی که پشت میز مذاکره هستند، در حقیقت تروریستهای فرودگاه بغداد هستند 

که لباس عوض کرده اند.
از مذاکره بجز با امریکایی ها ابایی نداریم اما از موضع قدرت و قوت 

رهبر انقلاب در جمع بندی خطبه اول، همت ملی برای قوی تر شدن ایران را تنها راه 
ادامه مسیر عزت ایرانیان خواندند و افزودند: ما از مذاکره البته بجز با امریکایی ها ابایی 

نداریم اما از موضع قدرت و قوت.
ایشان تأکید کردند: این ملت عزیز و این کشور عزیز به فضل الهی قوی تر نیز می شوند، 
نه تنها در بعد نظامی بلکه در ابعاد اقتصادی و جهش علمی و فناوری که پشتوانه تحقق 
این هدف، حضور و صبر و استقامت ملت در صحنه و تلاش و کوشش بی وقفه مسئولان 

و مردم است.
آیت الله  خامنه ای افزودند: به فضل الهی این ملت و کشور در آینده ای نه چندان دور به 

نقطه ای می رسد که دشمنان حتی جرأت تهدید او را هم پیدا نکنند.
مراقب باشیم مبادا دشمن انتخابات را کمرنگ و بی رونق کند

رهبر انقلاب اسلامی بخش اصلی خطبه دوم را به زبان عربی بیان کردند اما قبل از آن با 
اشاره به اهمیت حضور ملت در انتخابات گفتند: در زمینه انتخابات ان شاءالله نکاتی هست 
که بعداً بیان خواهم کرد اما نکته مهم این است که انتخابات از مهمترین عوامل اقتدار 

کشور است و کشور را بیمه و دشمن را مأیوس خواهد کرد.
ایشان با اشاره به تلاش دشمنان برای بی انگیزه کردن مردم از حضور در انتخابات گفتند: 
باید همه مراقب باشیم که مبادا دشمن این خواسته را محقق و انتخابات را کمرنگ و بی 

رونق کند.
رهبر انقلاب اسلامی در ادامه خطبه دوم نماز جمعه با توجه به این برهه حساس از تاریخ 

منطقه، سخنان مهمی را به زبان عربی خطاب به برادران عرب بیان کردند.
تنیبه اصلی آمریکایی ها اخراج از منطقه است

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به جنایت بزدلانه آمریکایی ها در ترور یک سردار بزرگ 

و شجاع ایرانی و یک مجاهد فداکار و با اخلاص عراقی به دستور رئیس جمهور تروریست 
آمریکا، گفتند: سردار شهید سلیمانی با حضور شجاعانه در صفوف مقدم و خطرناک 
یکی از مؤثرترین عوامل در شکست عناصر تروریستی مانند داعش و امثال آن در سوریه 
و عراق بود اما آمریکایی ها بدون اینکه جرأت کنند با او در نبرد روبرو شوند، بزدلانه به او که 
به دعوت دولت عراق در فرودگاه عراق بود حمله کردند و خون مطهر او و همراهانش را بر 
زمین ریختند تا برای چندمین بار خون فرزندان ایران و عراق در راه خدا بر زمین ریخته و با 

یکدیگر مخلوط شود.
ایشان ضربه متقابل و علی العجالة سپاه پاسداران ایران و در هم کوبیدن موشکی پایگاه 
آمریکایی ها را موجب لگدمال شدن ابهت و آبروی دولت ظالم و متکبر آمریکا دانستند و 

تأکید کردند: تنیبه اصلی آنها اخراج از منطقه است.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به بدرقه بی نظیر شهید سلیمانی و شهیدابومهدی با 
اجتماع دهها میلیونی مردم ایران و همچنین تشییع همراه با تکریم و احترام این دو مجاهد 
بزرگ در شهرهای مختلف عراق، و ابراز همدردی مردم در چندین کشور دیگر با حضور 
در اجتماعات پرشور، خاطرنشان کردند: دشمنان تلاشهای فراوانی کردند با خرج کردن 
پولهای فراوان، به کارگرفتن انسانهای بی مسئولیت و تبلیغات شیطنت آمیز، دو ملت ایران 
و عراق را به هم بدبین کنند اما این شهادت بزرگ همه تلاشهای شیطانی و وسوسه های 

اهریمنی آنها را باطل کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای قدرت اسلامیِ ملتهای منطقه را عامل فائق آمدن بر قدرتهای 
فاسد مادی خواندند و با اشاره به تسلط غربی ها بر کشورهای منطقه با پشتوانه علم 
و فناوری، سلاح نظامی، تبلیغات دروغین و سیاستهای مکارانه، افزودند: آنها هر گاه 
به واسطه نهضت های مردمی ناچار به خروج از کشوری شدند، تا حد توان دست از توطئه 
و نفوذ اطلاعاتی و سلطه سیاسی و اقتصادی برنداشتند و غده بدخیم رژیم صهیونیستی 

را به عنوان تهدیدی دائم برای کشورهای غرب آسیا در قلب این منطقه جاسازی کردند.
ایشان پیروزی انقلاب اسلامی را موجب وارد آمدن ضربه های سیاسی و نظامی سخت بر 
رژیم غاصب صهیونیستی و به دنبال آن زنجیره شکستهای استکبار و در رأس آن آمریکا از 
عراق و سوریه تا غزه و لبنان و از یمن تا افغانستان دانستند و افزودند: رسانه های دشمن، 
ایران را به جنگهای نیابتی متهم می کنند، در حالی که این دروغی بزرگ است و ملتهای 

منطقه بیدار شده اند.
رهبر انقلاب اسلامی توانایی ایران در مقاومت بلندمدت در برابر خباثتهای آمریکا را در 
فضای منطقه و روحیه ملتها مؤثر خواندند و تأکید کردند: سرنوشت روشن منطقه نجات 
از سلطه استکباری آمریکا و رهایی فلسطین از حاکمیت بیگانگان صهیونیست است که با 

همت ملتها باید زمان رسیدن به این هدف نزدیک تر شود.
حضرت آیت الله خامنه ای کنار زدن عوامل تفرقه از جهان اسلام را لازم دانستند و بر 
مواردی از جمله: »وحدت علمای دین برای کشف راه حلهای اسلامی در سبک زندگی 
ارتقاء علم و فناوری و ساخت  نوین اسلامی«، »همکاری دانشگاههای اسلامی برای 
زیربناهای تمدن جدید«، »هماهنگی رسانه های اسلامی برای اصلاح ریشه ای فرهنگ 
عمومی«، »ارتباط نیروهای مسلح اسلامی برای دور کردن جنگ و تجاوز از منطقه«، 
»ارتباط بازارهای اسلامی برای خارج کردن اقتصاد این کشورها از سلطه کمپانی های 
غارتگر«، »رفت وآمد وسفرهای مردم برای افزایش همزبانی، همدلی، وحدت و دوستی« 

به عنوان راهکارهای افزایش وحدت و دور شدن از تفرقه تأکید کردند.
تنها راه نجات ملتها، تدبیر و استقامت و نترسیدن از دشمن است

با منابع  با تأکید بر اینکه دشمنان ایران و اسلام می خواهند اقتصاد خود را  ایشان 
کشورهای ما، عزتشان را با ذلت ملتهای ما و صدرنشینی خود را با تفرقه ما تأمین، و 
ما و شما را به دست خودمان نابود کنند، افزودند: آمریکا، »فلسطین را بی دفاع در برابر 
صهیونیستهای جنایتکار«، »سوریه و لبنان را در تصرف دولتهای وابسته و مزدور خود«، 
»عراق و ثروت نفتی آن را کاملًا متعلق به خود« می خواهد و برای این هدف شوم، به 
بزرگ ترین ظلمها و شرارتها مانند آزمون سخت چند ساله  سوریه، فتنه های پی در پی در 

لبنان و تحریکات و خرابکاری مستمر در عراق دست زده اند.
رهبر انقلاب اسلامی ترور آشکار شهید ابومهدی فرمانده شجاع حشدالشعبی و سردار 
بزرگ سپاه شهید سلیمانی را نمونه کم نظیر دیگری از فتنه انگیزی آمریکایی ها در عراق 
خواندند و گفتند: آنها برای تأمین هدف پلید خود در عراق به دنبال ایجاد فتنه، جنگ 
داخلی و سرانجام تجزیه عراق و حذف نیروهای مؤمن، مبارز، مجاهد و میهن دوست 

هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای اظهارات وقیحانه آمریکایی ها در مقابل حکم پارلمان عراق به 
اخراج آنان را نمونه دیگری از این فتنه انگیزی ها خواندند و افزودند: آنها که خود را حامی 
دموکراسی وانمود می کردند تعارف را کنار گذاشته و می گویند ما برای ماندن در عراق 

آمده ایم و بیرون نمی رویم.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان سخنانشان در خطبه دوم نماز پر شکوه جمعه خطاب به 
همه ملتهای مسلمان منطقه تأکید کردند: دنیای اسلام باید صفحه جدیدی بگشاید و 
وجدانهای بیدار و دلهای مؤمن، اعتماد به نفس را در ملتها بیدار کنند و همه بدانند که تنها 

راه نجات ملتها، تدبیر و استقامت و نترسیدن از دشمن است.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در خطبه های نمازجمعه پرشکوه و به یادماندنی تهران:

ملت ایران نشان داد از هر حزب و قوم طرفدار انقلاب و مقاومت است
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ملت ایران نشان داد 
طرفدار انقلاب و 

مقاومت است

رهبر معظم انقلاب اسلامی در خطبه های نمازجمعه پرشکوه و به یادماندنی تهران:

تشییع شهید سلیمانی وحمله موشکی به پایگاه آمریکا یوم الله بودند 

آمریکا ضربه موشکی سپاه را با هیچ چیزی نمیتواند جبران کند

حادثه هواپیما دل ما را به معنای حقیقی کلمه سوزاند 

از مذاکره بجز با امریکایی ها ابایی نداریم اما از موضع قدرت و قوت 

مراقب باشیم مبادا دشمن انتخابات را کمرنگ و بی رونق کند

تنیبه اصلی آمریکایی ها اخراج از منطقه است
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ایران سرزمین همه است 
و  می شود  مطرح  ایرانی  شهروندان  درباره  ادبیاتی  اخیراً 
کسانی می گویند ما اینگونه می اندیشیم و هرکس که چنین 
نیست و در پی آسایش و آرامش است از این سرزمین برود. 
مسافربری  هواپیمای  سقوط  از  پس  شرایط  در  سخن  این 

اوکراین انعکاسی صدچندان داشت و خواه ناخواه به حوادث یک هفته اخیر معنای خاصی 
داد. به ویژه آنکه این گفتار از رسانه رسمی کشور پخش شد. این چنین حرف ها پیش ترها نیز 
بود، لکن گوینده آن مقام بلندپایه ای داشت و جان سالم هم به در نبرد و اتفاقاً خود ناچار شد 
کشور را برای همیشه ترک کند، به نحوی که بدن او هم از خاک وطن نصیبی نبرد. این هم 

درسی از تاریخ است؛ امّا واقعیت ایران این نیست.
در همان سال هایی که اتحاد جماهیر شوروی به کشور افغانستان هجوم برد، ایران پایگاه و 
پناهگاه صدها هزار میهمان افغانستانی شد. زمانی که در عراق شرایط دشواری پیش آمد و 
هزاران هزار عراقی بی خانمان شدند این ایران بود که با روی باز پذیرای آنان شد تا جایی که 
شهرک هایی را در تهران برای خود ساختند و فرزندان آنها، همچون افغانستانی ها به مدرسه 

و دانشگاه رفتند.
وقتی کردها در محاصره سخت نیروهای مهاجم بعثی قرار گرفتند و توان مقاومت از آنها 
گرفته شد، باز هم به مام وطن پناه آوردند و جمله مشهور مصطفی بارزانی در همین مقطع به 

میان آمد که: هرجا کرد هست، ایران همان جاست.
ما در میان خود، مدرسه  و همکارانمان دوستانی از میان همه آنها داشتیم که هم معلّم بودند 

و هم شاگرد و برخی هم در مراتب علمی بالاتر که مشاغل مهم اجتماعی هم یافتند.
امور  گذران  برای  خود  مهمان دوست  ایرانیان  که  افتاد  اتفاق  سال هایی  همان  در  اینها 
حجم  چنین  ورود  و  کمتر  دانشگاه ها  ظرفیت های  بود،  کم  مدارس  نبودند،  بی مشکل 
گسترده ای از میهمان و یا به قولی پناهجویان، هر کشوری را دچار مشکلات متعدد می کرد و 
اینها در همان سال هایی اتفاق افتاد که آن دولتمرد بلندپایه از راندن هموطنان خود به سبب 

نپذیرفتن طرز فکرش به کشورهای دیگر سخن گفت.
به واقع این موضوع فراتر از خواست آن مقام عالی رتبه حکومتی بود و به فرهنگ مردمان 
این آب و خاک مربوط می شد. پیش از آن هم شاهد چنین وقایعی بوده ایم، گورستان های 
به جای مانده از جنگ های جهانی در تهران گواهی بر آن است که ایرانیان حتی در شرایط 
دشوار به حیات و امنیت انسانی حرمت می نهادند و خاطره میهمان را پاس می داشتند. 
هنوز هم بخش هایی از گورستان های مسیحی ها در تهران در حوزه ماموریت دیپلماتیک 
هیأت های سیاسی آنهاست مانند لهستانی ها، روس ها، انگلیسی ها، یونانی ها و فرانسوی ها. 
مثلا  زیرا  نام هاست،  این  از  بیش  دارند  این خاک  در  را  که عزیزی  ملت هایی  البته شمار 
سربازان اهل شبه قاره هند نیز در آن سال ها زیر پرچم بریتانیا خدمت می کردند و نمونه آن در 
داستان های معاصر همان سردار هندی، سردار مهارت خان است. در داستان گیرا و جذاب 

دایی جان ناپلئون و در سریال برگرفته از آن با لهجه خاصی به فارسی هم صحبت می کند.
در آمار سرشماری های قدیمی تعداد زیادی از ساکنان پایتخت از کشور عثمانی هستند 
که در سال های جنگ جهانی اول به عنوان مرد بیمار اروپا شهرت داشت و شهروندان زجر 
کشیده آن ایران را پناه خود تلقی می کردند، نکته این جاست که بسیاری از آنها چنان در 
اینجا جذب محیط می شدند که دیگر به وطن خود باز نمی گشتند. فردریش لانکامرر از 
همین گروه بود که برنده جایزه خادم نشر شد و سال ها به مؤسسات فرهنگی تهران، قم و 
شهرهای دیگر می رفت و بازسازی کتاب های قدیمی و جلدسازی را تعلیم می داد و کتابخانه 
نفیس او را، که به طور کلی یک اثر هنری است وزارت امور خارجه در زمان آقای دکتر خرازی 
خریداری کرد و اینک در کتابخانه تخصصی وزارت خارجه محفوظ است. در قدیمی ترین 
سفرنامه های دیگران به ایران از زمان ایلخانان تا صفویه و قاجاریه و در بیشتر آنها بر یک کلمه 
تأکید شده و آن همدلی و میهمان نوازی ایرانی هاست که درنظر هر بیگانه ای جلب توجه 
می کرد. شاید همین صفت بود که کشور و ملت ایران را درنظر کشورهای دیگر پناهگاهی 
آرامش بخش جلوه می داد. به هر حال از این دست موارد بسیار است و در همه آن  ها نه تنها 
ملت ایران کسی را از خود نراندند بلکه آنها با روی گشاده و بدون درنظر گرفتن عقاید، نژاد، 
دین و آیین پذیرفتند و حتی بیش از حد توان معمول برای آسایش و آرامش آنها تلاش کردند 
و اجازه دادند بر مراسم، عقاید و آیین های خود پایبند بمانند. اکنون باید پرسید چه اتفاقی 
افتاده است که کسانی در قاب رسانه رسمی مجدداً همان سخنی را می گویند که آن دولتمرد 
فراری گفت؟ آن هم در شرایط خشمگین فعلی که همگان نگران از دست رفتن همبستگی و 

خطای انسانی یا تقصیر 
سازمانی؟ 

چرا این حادثه اسفبار به یک خطای انسانی تقلیل داده 
هواپیمایی  سازمان  توسط  هوایی  پروازهای  مگر  می شود. 

نباید اداره شود؟ 
 ۱ـ فاجعه غمبار سقوط هواپیمای اوکراینی اندوهی عظیم در قلوب ملت ایران به جای نهاد. 
اندوهی که به جز نزول صبر و رحمت الهی هیچ چیز نمی تواند التیامش دهد. امیدوارم که 

خداوند متعال صبرو آرامش را بر دل های ما داغدیدگان و سوگواران نازل فرماید.
 ۲ـ برخی از مسئولان در همان روز نخست قبل از تحقیق و بررسی توسط کارشناسان فنی، 
به اظهار نظر مبادرت وحادثه را معلول نقص فنی توجیه کردند. اینگونه اقدامات نه اشتباه که 
»تقصیری« است بسیار عظیم که حداقل مجازات آنان برکناری این افراد از سمت های مربوط 

و سپس برخورد قانونی و اجرای عدالت است.
 ۳ـ از اطلاعیه های مسئولان رده بالای کشور به کرات اصطلاح »خطای انسانی« شنیده 
شد. این اصطلاح در این امر ظهور دارد که این حادثه هولناک توسط یک شخص یا اشخاص 

مبتنی بر خطا و اشتباه رخ داده است. 
 ۴ـ اینجانب نه با وظائف نظامی آشنایی و نه از این یادداشت مقصد و هدفی برای دفاع 
افراد  تا شاید  به قلم جاری سازم  آنچه در دل دارم  ارگان و سازمانی دارم و صرفاً مایلم  از 

ذوی الاطلاع مرا آگاه سازند. 
 ۵ـ چرا این حادثه اسفبار به یک خطای انسانی تقلیل داده می شود. مگر پروازهای هوایی 
توسط سازمان هواپیمایی نباید اداره شود؟ حمله ایران به پایگاه آمریکایی در عراق ظاهراً 
ساعت یک ونیم روز چهارشنبه رخ داده است، و خبرآن هم توسط خبرگزاریهای رسمی اعلام 
شده و هواپیمای اوکراینی ساعت ۶ و۱۲دقیقه پرواز کرده است. آیا به دلیل وضعیت جنگی 
سازمان هواپیمایی کشوری نباید پروازهای فرودگاه را تعطیل کند و اجازه پرواز ندهد؟ توقف 
پروازها به دست کیست؟ و دراختیارکدام مقامی است؟ و یا به دیگر سخن اجازه پرواز به دست 
کیست؟ مگر می شود بدون اجازه پروازی صورت گیرد؟ بنابراین نخستین تفحص وتحقیقی 
که به آسانی هم می تواند به نتیجه برسد این است که پس از اعلان حمله ایران به پایگاه آمریکا 
و پخش خبر و به وجود آمدن حالت جنگی برای آسمان کشور چه سازمانی اجازه پرواز صادر 
کرده است؟ اوست که تقصیر سازمانی مرتکب شده و نه فقط خطای انسانی و بس!!. انتظار 
دارم با پاسخی مستدل از سوی مسئولان امور به سئوال فوق صاحب این قلم را روشن سازند 

و اگر در خطای انسانی است! او را آگاه سازند.
مردمی که روزانه به فرودگاه مراجعه می کنند و سوار هواپیما می شوند مهمترین اعتمادشان 
به سازمانی است که مسافرتهای هوایی کشور را مدیریت می کند. اگر هوا به علت اختلالات 
جوی نامناسب است، برفی و بارانی است و یا ترافیک هوایی وجود دارد و بالاخره و یا به علت 

وضعیت جنگی ناامن است، بی گمان باید اجازه پرواز ندهد. 
از قدیم آورده اند که مالباخته ای که سارقان اموالش را شب هنگام برده بودند شکایت به 
سلطان برد و گفت خواب بودم دزدان اموالم را برده اند. سلطان گفت چرا خوابیدی؟ مالباخته 

بلافاصله گفت به خیال آنکه تو بیداری!!
این کلامی است که از زبان یک فرد علی الظاهر عادی بیرون آمده ولی بسیار بسیار حکیمانه 
است و باید در بسیاری موارد جریان یابد. نه فقط در خصوص هواپیما، در بیمارستان ها، 
بیماران به اعتماد حذاقت طبیبان مراجعه می کنند و جانشان را به دست آنان می سپارند، 
ولی متاسفانه مکرر دیده می شود وقتی فاجعه ای رخ می دهد آخر کار تمام تقصیر بر گرده 

پرستاری ضعیف قرارمی گیرد گویی هیچکس دیگر مسئول نبوده است. 
 اگر ملت ایران به علت نه تنها سلب مسئولیت که بالاتر دروغ گفتن مسئولان هواپیمایی 
برای مسافرت های هوایی خود با بحران بی اعتمادی مواجه گردد چه توالی فاسده ای خواهد 

داشت؟ 
اینجانب به عنوان یک شهروند از سازمان هواپیمایی کشوری استدعا دارم برای آینده 
تمامی مسئولیت پیش بینی امنیت پرواز را به عهده گیرند و در پی اعتماد سازی آن برایند تا 

شهروندان با استظهار به خردمندی و درایت آنان مسافرت کنند.
والسلام

ملت حامی پاسداران وطن 

راهپیمایی حمایت از اقتدارنظام درسراسر ایران
مردم ایران اسلامی دیروز بعد از اقامه نماز جمعه در راهپیمایی سراسری ضمن حمایت 
از اقتدار و صلابت نظام جمهوری اسلامی ایران در برابر استکبار، اعلام کردند که حامی 
و  آمریکا  از سیاست های  انزجار  اعلام  راهپیمایی  بود.  و خواهند  پاسداران وطن هستند 
استکبار جهانی در منطقه و جهان و همچنین تجدید بیعت دوباره با آرمان های بنیان گذار 
انقلاب اسلامی، ولایت فقیه و شهیدان انقلاب و حمایت از سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
در شهرها و روستاهای مختلف کشورمان باشکوه خاصی برگزار شد. مردم ایران اسلامی 
کوچک و بزرگ، پیر و جوان پس از نماز جمعه در مسیرهای منتهی به مصلاهای نماز جمعه 
ضمن برپایی راهپیمایی پرشور، از سیاست های تروریستی آمریکا در جهان و منطقه ابراز 

انزجار کردند.

رحمانی فضلی در نامه ای به کدخدایی:

شورای نگهبان امکان حضور و مشارکت 
بیشتر انتخاباتی را فراهم کند

وزیر کشور در نامه ای به عباسعلی کدخدایی نوشت: انتظار می رود شورای نگهبان و شخص 
جنابعالی به عنوان فرد موثر و فعال در خصوص انتخابات، صحبت های دلسوزانه و مشفقانه و 
قانونی رییس جمهور را با نظر حسن و وسع در چارچوب قانون در انتخابات پیش رو تلقی نموده 
و در فرصت باقی مانده قانونی بررسی شکایات، امکان حضور و رقابت و مشارکت بیشتر را فراهم 

آورید. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در نامه ای به قائم مقام شورای نگهبان، ضمن تبیین سخنان رییس 
جمهوری در جلسه دیروز دولت در عرصه انتخابات، بر ضرورت وحدت و انسجام و تحقق مشارکت 

حداکثری تاکید کرد.
 در متن نامه رحمانی فضلی خطاب به عباسعلی کدخدایی عضو حقوقدان، سخنگو و قائم مقام 
دبیر شورای نگهبان آمده است: توییت جنابعالی در خصوص صحبت های رییس جمهور محترم 
در جلسه هیئت دولت را مشاهده کردم، ادبیات و واژه های به کار رفته در این متن در شأن رییس 
جمهور قانونی و منتخب مردم و جنابعالی به عنوان یک حقوقدان با تجربه نمی باشد. لذا بر خود 

لازم می دانم نکات زیر را متذکر شوم.
 با توجه به حضورم در جلسه دولت؛ فضای حاکم بر صحبت های ریاست محترم جمهور 
انقلابی، دلسوزانه و از سر خیرخواهی در جهت تقویت وحدت، انسجام، همگرایی و همدلی 
ایجاد شده پس از شهادت سردار اسلام سپهبد سلیمانی بود. در این راستا با شمردن عواملی 
که می تواند خدشه به این وحدت وارد نماید، از موضوع انتخابات به عنوان یک امر مهم و 
سرنوشت ساز نام بردند؛ در بیان موضوع نیز از واژه هایی چون "خواهش می کنم" "دقت 
شود" و ... استفاده نمودند، لذا در بیان نه قصد جنجال و حاشیه سازی داشتند و نه اقدام 

ضد ملی!
رحمانی در این نامه  افزود:سال ۱۳۹۸ پر از فرصت ها و چالش ها است، از سیل فروردین ماه 
در بیش از ۲۵ استان که هنوز آثار آن تاکنون در برخی از نقاط باقی است تا سیل دی ماه که در 
چند استان از جمله سیستان و بلوچستان مردم را درگیر نموده، تشدید خصومت های دولت 
آمریکا و افزایش دامنه تحریم های غیرقانونی و اقدامات اخیر تروئیکای اروپا، حوادث آبان ماه 
و در نهایت اقدام نظامی آمریکا علیه فرمانده بزرگ اسلام و شهادت ایشان و همراهان و شهادت 
جمعی از هموطنان در دو حادثه در کرمان و سانحه هوایی و ... همگی گویای شرایط خطیر 

کشور می باشد.
 وی با بیان اینکه رمز موفقیت های ملت ما در آزمون های پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
وحدت، انسجام و همبستگی ملی -که همواره از زبان امام راحل )ره( و مقام معظم رهبری 
)دامةبرکاته( بدان تاکید شده- بوده است، تاکید می کند: امروز هیچ مسئله ای نبایستی وحدت 

و انسجام کشور را خدشه دار نماید.
وزیر کشور در ادامه نوشت: برگزاری انتخابات در اسفند ماه سال جاری فرصت بزرگی است، 
آنچه اهمیت دارد تحقق مشارکت حداکثری است، که در بیانات مقام ما عظمای ولایت مکرر 
بدان تاکید شده و مجریان و ناظران همگی بایستی زمینه های تحقق آن را فراهم کنند، قطعاً 
یکی از عوامل تحقق مشارکت بالا حضور همه سلائق سیاسی درون خانواده انقلاب اسلامی 
می باشد. انتظار می رود شورای محترم نگهبان و شخص جنابعالی به عنوان فرد موثر و فعال در 
خصوص انتخابات، صحبت های دلسوزانه و مشفقانه و قانونی رئیس جمهور را با نظر حسن و 
وسع در چارچوب قانون و تحقق ارکان چهارگانه )مشارکت، سلامت، امنیت و رقابت( در انتخابات 
پیش رو، تلقی نموده و در فرصت باقی مانده قانونی بررسی شکایات، امکان حضور و رقابت و 

مشارکت بیشتر را فراهم آورید.
وی تاکید می کند: قطعاً با همدلی، همکاری و همراهی بخش اجرا و نظارت انتخابات و اعتماد 
کامل به مردم در تشخیص درست سرنوشت خود می توانیم در خلق حماسه جدید و تقویت 

وحدت، انسجام و ناامید کردن دشمنان انقلاب اسلامی گام بلندی برداریم. 
 

کدخدایی:

شورای نگهبان با نگاه سیاسی صلاحیت ها را 
بررسی نمی کند

با نگاه سیاسی صلاحیت ها را بررسی   سخنگوی شورای نگهبان گفت: شواری نگهبان 
نمی کند بلکه طبق قانون صلاحیت افراد را بررسی می کند.

عباسعلی کدخدایی روزپنجشنبه  در بازدید از ستاد دریافت شکایت هیئت مرکزی نظارت بر 
انتخابات در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: زمان مقرر طبق قانون تا امروز به مدت پنج روز بود 
که افراد رد صلاحیت شده همچنان با مراجعه در حال شکایت هستند و همزمان ما از دو روز 
گذشته نیز در شورای نگهبان بررسی شکایات را آغاز کرده ایم و اعضا تا دیر وقت هم این شکایات 

را بررسی می کنند.
وی با بیان اینکه یازدهم بهمن پایان فرصتی است که شورای نگهبان در مرحله اول، شکایات را 
بررسی و اعلام نظر می کند، ادامه داد: در مرحله دوم برای کسانی که مورد تأیید قرار نمی گیرند 

فرصت دیگری برای شکایت آن ها و بررسی است.
سخنگوی شورای نگهبان نسبت به برخی اخبار درباره تأیید یا رد صلاحیت ها در فضای 
مجازی، گفت: شورای نگهبان مسئول بررسی صلاحیت جناح ها و احزاب نیست بلکه طبق 
قانون باید صلاحیت افراد را بررسی کنیم و هیچ نگاهی نداریم که چه جناح و گروه و افرادی به آن 

متعلق هستند و مانند همیشه بررسی های خود را انجام دادیم.
کدخدایی با بیان اینکه فکر می کنم بعد از انتشار آمار افراد و داوطلبان تأیید شده مشخص 
می شود که از همه جناح ها حضور دارند، اظهار داشت: چه در افرادی که مورد تأیید قرار 
گرفته و چه آن هایی که رد صلاحیت شده اند از تمام گروه و جناح ها قرار دارند، اما آنچه 
برای ما ملاک است وضعیت شخصی افراد ثبت نام کننده بوده و ملاک هایی که در قانون 

وجود دارد.
وی با تاکید بر اینکه نگاه ما به هیچ وجه سیاسی نیست و شواری نگهبان با نگاه سیاسی 
صلاحیت ها را بررسی نمی کند، گفت: فشار گروه ها و جناح های سیاسی همیشه وجود دارد و در 
تمام ادوار بوده است. بخشی از سوی دشمنان که طبیعی است و انتظار داریم و گاهی اوقات نیز 
از برخی دوستان است که آن هم به خاطر بی اطلاعی از وضعیت، اظهار نظرهایی می کنند که 

خواهش می کنیم اگر نکته یا مطلبی دارند از ما سوال و بعد اعلام نظر کنند.
سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: در شورای نگهبان برای اعلام نظری که کردیم مستندهای 
کافی داریم و داوطلبان می توانند مراجعه کنند و مدارک و مستندها را به آن ها نشان خواهیم داد.
کدخدایی بیان کرد: بیش از ۳۷۰۰ نفر از نامزدهای رد صلاحیت شده تاکنون شکایت کرده اند 
که از این تعداد ۳۴۰۰ نفر آقا و ۳۰۰ نفر هم خانم هستند که شکایت شأن در سامانه ثبت می شود 

و مورد رسیدگی قرار می گیرد.
 

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

سقوط هواپیمای اوکراینی نباید دستاویز 
مطامع سیاسی شود

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: حادثه غم انگیز حادثه سقوط هواپیما اوکراینی نباید 
دستاویز مطامع و ژست های سیاسی شود . 

به گزارش اداره کل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور خارجه، »سید عباس موسوی« 
در واکنش به برگزاری نشست کشورهایی که اتباع آنها در سانحه هوایی غم انگیز اخیر حضور 
داشتند، ضمن ابراز همدردی مجدد با خانواده جانباختگان اظهار داشت: از برخی اظهارنظرها 

و حتی برگزاری این نشست متعجب شدیم.
و  نباید دستاویز مطامع  اوکراینی  انگیز حادثه سقوط هواپیما  تاکید کرد: حادثه غم  ,وی 
ژست های سیاسی شود و  از همه طرف ها درخواست می کنیم بخاطر خانواده های داغدار اجازه 

دهند امور با همین روش روان و بی حاشیه ای که در حال انجام است به پایان برسد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران جهت تسلای خانواده های 
داغدار و ابعاد انسانی این حادثه همکاری بسیار روان و فراتر از  انتظار با هیات های اعزامی این 

کشورها انجام داده است. 
موسوی افزود: برای اطلاع عموم و مردم سایر کشورها اعلام می کنیم که تقریبا همه اجساد 
شناسایی شده اند و همکاری و بررسی های فنی با تشریک مساعی و شراکت همه طرف ها در 
جریان است و این گونه همکاری ها تا جایی که از نظر قانون و مقررات امکان داشته باشد، توسط 

نهادهای مختلف کشورمان ادامه خواهد یافت.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: با این حال عجیب است وزیر امور خارجه کانادا یک روز پس 
از انجام امور اولیه و تداوم شناسایی تقریبا همه اجساد و سایر همکاری ها چنین بیانیه ای خوانده 
و بیش از آن خواستار دسترسی کنسولی می شود که در همان روز اول حادثه صرفا بخاطر ابعاد 

انسانی این قضیه اعطا شده است.
موسوی خاطر نشان کرد: جمهوری اسلامی ایران در چند سال گذشته به طرق مختلف به 
دولت کانادا اعلام کرد صرف نظر از چگونگی شرایط روابط سیاسی دو کشور، با توجه به اینکه 
روابط کنسولی با حقوق افراد در ارتباط است به مصلحت اتباع دو کشور است که نمایندگی های 
کنسولی در دو کشور فعال باشند، ولیکن دولت وقت کانادا بخاطر مسائل سیاسی و همراهی 
با آمریکا برای فشار به شهرواندان ایران و ایرانی تبارها حتی حاضر به گفت و گوی مستقیم در 
این رابطه نشد و اکنون هم معلوم نیست با چه انگیزه ای این اظهار نظرها و طلبکاری ها انجام 
می شود. سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید کرد: ما از همه طرف ها درخواست می کنیم که 
موضوعات انسانی بخصوص این حادثه غم انگیز را دستاویز مطامع و ژست های سیاسی نکنند 
و بخاطر خانواده های داغدار اجازه بدهند امور با همین روش روان و بی حاشیه ای که در حال 

انجام است به پایان برسد.
 

توئیت تند ظریف علیه باج دادن اروپایی ها به آمریکا: 

شما هیچ موقعیت برتر اخلاقی و حقوقی ندارید
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در توئیتی تند علیه باج دادن اروپایی ها و آمریکایی ها 
نوشت: شما هیچ موقعیت برتر اخلاقی و حقوقی ندارید!، سه کشور اروپایی باقی مانده برجام را 

فروختند تا از تعرفه های جدید ترامپ رهایی پیدا کنند. 
وزیر امور خارجه در صفحه توئیتر خود خطاب به اروپایی ها نوشت:  شما هیچ موقعیت برتر 

اخلاقی و حقوقی ندارید!
در این توئیت آمده است: )خبر باج دادن اروپا برای( جلب رضایت ایالات متحده تائید شد. سه 
کشور اروپایی باقی مانده برجام را فروختند تا از تعرفه های جدید ترامپ رهایی پیدا کنند. دوستان 

من، این کار فایده ای نخواهد داشت. فقط اشتهای وی را تندتر می کنید.
وی ادامه داد: قلدر دوره دبیرستان را به خاطر نمی آورید؟ اگر می خواهید شرافت خودتان 
را بفروشید، به همین مسیر ادامه بدهید ولی برای خودتان موضع برتر اخلاقی و حقوقی قائل 

نباشید. شما چنین موقعیتی ندارید.

رییس جمهوری  گفت :من روزانه مراقبت می کنم به 
عنوان مسوول شورای عالی امنیت ملی روزانه مراقبت 
می کنم نمی توانم همه چیز را اینجا بگویم و گفتنی 
نیست، فعلا اما اگر مراقبت دائمی صورت نگیرد بین 
جنگ و صلح یک فاصله است و گلوله ای می توان 
جنگ بیافریند و خودداری از شلیک گلوله صلح می 

آفریند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در پنجاه 
و نهمین مجمع عمومی بانک مرکزی ضمن تسلیت 
شهادت سپهبد سلیمانی اظهار داشت: یک فرمانده 
نظامی ما به دست آمریکایی ها ترور می شود و می 
بینیم اثر این شهادت در کل منطقه و جهان چه قدر 
قیمت   ، ارزها  قیمت  در  حتی  شهادت  این  است، 
نفت، بورس و همه بازارهای مالی دنیا اثر گذاشت و 
از لحاظ روانی، فکری و سیاسی کل منطقه را تحت 
تاثیر گذاشت، یعنی این که مردم مسلمان از کشمیر 
تا آفریقا همدردی کنند و در این سوگ عزاداری کنند.

وی افزود: مراسم تشییع ایشان حادثه بی نظیری 
انسان،  بینیم یک  نظام است، می  این قدرت  بود، 
فداکار و نقش آفرین در منطقه چگونه جنایت آمریکا 

را تحت تاثیر قرار داده است.
رییس جمهوری اضافه کرد: کمتر کشوری است 
که جرات کند در برابر امریکا صریحا اعلام کند و یک 
پایگاه نظامی مهم منطقه ای را زیر موشک باران قرار 
کند  می  تجاوز  کند  می  ظلم  همه  به  آمریکا  دهد، 
ممکن است بعضی ها هم به زبان تهدید کنند ولی این 
که پنتاگون را ۲۴ ساعت در برابر این حادثه بیدار نگه 
داریم و ناچار کنیم آمریکا را از تهدیدش عقب نشینی 

کند.
روحانی افزود: رییس جمهور آمریکا گفت اگر شما 
پاسخ دهید ۵۲ نقطه فرهنگی و تاریخی ایران را هدف 
قرار می دهیم و منهدم می کنیم، وقتی ما حمله می 
کنیم لحن و برنامه او تغییر می کند و صریحا و رسما 

عقب نشینی می کند.
وی گفت: وقتی حادثه دردناک در کشور اتفاق می 
افتد و ۱۷۶ عزیز، این کبوتران علم و دانش و تحقیق 
بال هایشان در آسمان می سوزد و این ها به زمین 
می آیند، یک ملت داغدار می شود، یک نفر نبود در 
سراسر این کشور که از این حادثه داغدار نشود و اظهار 
همدردی نکند، البته باید اقدامات دیگر پشت سر این 

اشتباه بزرگ انجام گیرد که انجام می گیرد
ایران یک ملت عادی نیست  افزود: ملت  روحانی 
که به سادگی بشود این ملت را در مقابل اهدافی که 
از مسیر منحرف کرد، بلکه ملت  دشمنان ما دارند 
بزرگی است که به خوبی ایستادگی می کند، در میدان 
مشکلات  و  سختی  شدن،  زخمی  مبارزه  و  جنگ 
طبیعی است به هر حال یک ابرقدرتی مقررات بین 
المللی را زیر پا گذاشته توافق را زیر پا گذاشته و رسما 
اعلام کرده می خواهم با این مردم و نظام بجنگم و این 

مردم را تسلیم کنم.
برنامه ریزی آمریکا علیه ایران کاملا غلط و 

اشتباه است
وی تصریح کرد: کاری که آمریکا در این مدت انجام 
ریزی  برنامه  شد  روشن  دنیا  و  خودشان  برای  داده 
آمریکا کاملا غلط و اشتباه است این چیزی نیست که 
ما بخواهیم استنباط کنیم، رییس جمهوری امریکا به 
سران کشورها گفته بود با طرح تحریم جدید و فشار 
حداکثری نظام ایران سه ماه بیشتر مقاومت نمی کند 
از اردیبهشت سال ۹۷ که آن ها آغاز کردند و از توافق 
خارج شدند توطئه و تحریم بسیار شدیدی که داشتند 
تا امروز ببینید که ملت ما قوی تر و مستحکم تر در برابر 

این توطئه است یا ضعیف تر شده است.
روحانی افزود: از آغاز دولت یازدهم شاهد بودیم که 
با یک مشکل بزرگ سیاسی و اقتصادی روبرو هستیم 
و از ابتدا که بنده در رقابت های انتخاباتی آمدم به 
خوبی می دانستم که ما با یک مشکل بسیار بزرگ 
مواجه هستیم؛ در سال ۹۲ که در رقابت انتخاباتی با 
توجه به آمار و ارقام برای ما مشخص بود که وضعیت 
رکود، سرمایه گذاری وضعیت اقتصادی و روابط ما با 

دنیا چگونه است.
وی با اشاره به اظهار نظر رییس جمهوری پیشین 
با روحانی گفت: رییس جمهوری  فرانسه در دیدار 
فرانسه یک بار در جلسه ای خصوصی با من و یکبار 
در حضور خبرنگاران گفت ما شش کشور قاطعانه برای 
حمله نظامی به ایران تصمیم گرفته و مصمم بودیم 
این حمله در سال ۲۰۱۳ انجام شود؛ بعد از انتخابات 
شرایط دولت در ایران ما را دچار تردید کرد و ما منصرف 
شدیم. یعنی حضور مردم در انتخابات و  وایستادگی  

آنان  این زمینه بسیار تاثیر گذار بوده است.
یازدهم  دولت  آغاز  از همان  اینکه  بیان  با  روحانی 
در جامعه و انتظارات تورمی، تغییر را به طور کامل 
اول  روز  صد  گزارش  در  داد:  ادامه  کردید  مشاهده 
گفتم تورم را در دولت یاردهم تک رقمی می کنیم، به ما  
گفتند که چرا گفتید تورم را تک رقمی می کنید، خود 
اقتصاد دانان ما باور نمی کردند که این کار امکانپذیر 
باشد؛ اما قبل از پایان دولت یازدهم و پیش از زمان 
مقرر تورم تک رقمی شد، این روند ادامه یافت، اما چه 
چیز باعث شد. امید مردم به آینده باعث شد؛ اینکه 
مردم می دیدند که مسائل در حال حل و فصل است و 

گره ها یکی پس از دیگری باز می شد.
امید مردم به آینده رمز موفقیت است

خود  سخنان  دیگری  دربخش  جمهوری  رییس 
ویژه  به  و  سیاست  به  ما  اقتصاد  از  بخشی  گفت:  
سیاست خارجی مرتبط بود و ما این را می دانستیم، 
و  است  فایده  بی  خارجی  سیاست  بگوید  اینکه 
اگر  نیست؛  ممکن  کنیم،  می  حل  را  مشکلات  ما 
اقتصاددانی بلد است که با روابط خارجی تخریب شده 
و در شرایطی که مردم احساس کنند شرایط هر روز 
سخت تر می شود و تحریم های بین المللی به ما فشار 
آورد و در فروش محصولات از جمله نفت مشکل داشته 
باشیم، بگوید؛ به نظر من امروز همه دنیا به هم متصل 
است و اینگونه نیست که اقتصاد کار خود را انجام دهد 
و بگوییم به فرهنگ و سیاست بی ربط است حتما 

اقتصاد، به فرهنگ، سیاست و امنیت مرتبط است. 
وی با بیان اینکه در شرایط صلح وضعیت متفاوت 

است، ادامه داد:  تلاش دولت این بود که امید را نسبت 
به آینده به وجود آورد و جلوی برخورد نظامی و جنگ 
را بگیرد و این کار را روزانه انجام داده است یعنی امروز 
و دیروز؛ من روزانه مراقبت می کنم به عنوان مسوول 
شورای عالی امنیت ملی روزانه مراقبت می کنم نمی 
توانم همه چیز را اینجا بگویم و گفتنی نیست، فعلا 
اما اگر مراقبت دائمی صورت نگیرد بین جنگ و صلح 
یک فاصله است و گلوله ای می توان جنگ بیافریند و 

خودداری از شلیک گلوله صلح می آفریند.
روحانی با اشاره به مشخص بودن اختیارات رییس 
جمهوری، دولت، روسای قوا، رهبری و ... در قانون 
اساسی گفت: اختیارات در قانون اساسی مشخص 
رهبری  و  مجلس،  و  دولت  و  رییس  و  است  شده 
باید در چارچوب قانون اساسی  اختیاراتی دارند ما 
حرکت کنیم و باید این پیچیدگی های قانون اساسی 

را در نظر بگیریم و بر این مبنا حرکت کنیم
رییس جمهوری بیان کرد: در این چارچوب قانون 
اساسی پیچیدگی های وجود دارد که باید مدنظر قرار 

بدهیم و پیش برویم.
روحانی افزود: پس یک مساله مساله امنیت است. 
مراقب  قدرتمان  و  امکان  حد  در  و  توان  تمام  با  ما 
هستیم و البته من مطمئن هستم که همه مسئولین 
کشور هم در این زمینه هم عقیده هستند. یعنی همه 
باشد و هیچ کس شرایط  برقرار  امنیت  می خواهند 
ناامنی را نمی خواهد و این موضوعی است که ما اتفاق 

نظر داریم.
سیاست  مساله  امنیت،  از  بعد  اما  داد:  ادامه  وی 
خارجی است. اینکه ما با دنیا چگونه رفتار کنیم و دنیا 
با ما چگونه رفتار کند. این کافی نیست که این و آن ، 
و ۱۰ نفر را بشماریم و بگوییم اینها دشمن ما هستند. 
خب بله درست است اینها دشمن ما هستند. حالا چه 

کاری باید انجام بدهیم؟
رییس جمهوری اضافه کرد: مردم ما را انتخاب کردند 
و یکی از وظایفی که مردم بر گردن ما گذاشتن این 
است که چگونه فتیله این تنش ها و دشمنی ها را پایین 
بیاوریم. پس مردم برای چه چیزی به ما رای دادند که 
ما چکار کنیم؟ ما دوباره بیاییم به مردم خبر بدهیم که 
خیلی روابط سخت است و دنیا با ما خوب نیستند و 
ته دلشان با اسلام و ایران خوب نیستند. حالا چکاری 

باید انجام بدهیم؟
ما در عمل ثابت کردیم که می توان با دنیا 

تعامل کرد
روحانی افزود: آیا راه حل وجود دارد یا وجود ندارد. 
البته اینجا ممکن است اختلاف سلیقه ها و اختلاف 
نظرهایی وجود داشته باشد. ما می گفتیم که می توانیم 
با تدبیر مشکلاتمان را با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
حل کنیم. یک عده هم می گفتند که این کار امکانپذیر 

نیست.
وی عنوان کرد: آنها می گفتند که اینها ساده لوح 
هستند ما می گفتیم آنها به همه پیچ و خم  های دنیای 
امروز آشنا نیستند. منتها چاره ای نبود و باید وارد عمل 
می شدیم. ما رفتیم و در عمل ثابت کردیم که می توان 
با دنیا تعامل کرد. ما تمام پرونده هسته ای را که برخی 
از دوستانمان می گفتند که تا ۱۰۰ سال دیگر هم حل 

نمی شود حل کردیم و تمام کردیم و PMD را بستیم. 
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: البته با دنیا کار 
افرادی  شما  طرف  می گویند  است.  مشکل  کردن 
البته درست  آنها اعتماد کنید.  هستند که نباید به 
است. اتفاقا اگر طرف مقابل ما، قابل اعتماد بود که 
کار خیلی ساده و آسان بود. وقتی طرف قابل اعتماد 
نیست، کار سخت می شود. راحت ترین راه حل این 
و  است که رها کنیم. می روی در جایی می نشینی 
دیگران از ما تعریف می کنند و می گویند این فرد خیلی 
شجاع بود و به اعتنا نکرد، به دنیا اخم کرد و پشت کرد 
به دنیا. ولی کار مردم حل نمی شود گره زندگی مردم 
باز نمی شود. روحانی افزود: وقتی انسان به میدان 
می رویم البته مشکلات و سختی هایی دارد و همانطور 
که ضربه می زند ضربه نیز خواهد خورد. برخی ها توقع 
دارند ما به میدان جنگ برویم و زخمی نشویم. قرآن نیز 
می گوید همانطور که شما زخمی می شوید دشمنان 

شما نیز زخمی می شوند.
وی ادامه داد:  مگر پیغمبر در جنگ احد زخمی نشد 
مگر دندان ایشان شکسته نشد. مگر پیشانی مبارک 

امیرالمومنین در جنگ خندق زخمی نشد. 
رییس جمهوری یادآور شد: در میدان جنگ انسان 
به میدان جنگ  ما می رویم  زخمی می شود. وقتی 
و زخمی می شویم به ما می گویند، شما بلد نبودید 
و مثلا زره شما کج بود که زخمی شدید.  در میدان 
جنگ هرچقدر هم که زره محکم باشد انسان زخمی 

می شود. 
دنیای  و  جنگ  دنیای  در  کرد:  تصریح  روحانی 
سیاست، فراز و نشیب وجود دارد و باید به جلو بروم که 
البته سخت است. ما با همه سختی ها ثابت کردیم که 

با دنیا می توان کار کرد و به یک توافق مهم بین المللی 
رسیدیم که این توافق را ۶ کشور امضا کردند و سازمان 

ملل نیز آن را تایید کرد. ما همه مراحل را طی کردیم
است  ممکن  سیاست  دنیای  در  داد:  ادامه  وی 
یک فردی در یک کشوری بیاید که اعمال و رفتارش 
غیرقابل پیش بینی است. یک نفر در دنیا به من بگوید 
که کار ترامپ فردا قابل پیش بینی است. نه ما در کشور 
آمریکا و حتی در کاخ سفید یکی از مشاورین وی به ما 

بگوید که ترامپ قابل پیش بینی است.
همه دنیا در موضوع برجام ترامپ را محکوم 

کردند
همه  مصاحبه های  شما  گفت:  جمهوری  رییس 
این ۱۰ و ۱۲ نفر که با ترامپ بوده اند و اکنون از وی 
جدا شدند را ببینید اینها همه با ترامپ کار کرده اند. 
ما نمی دانستیم که ساعت  می  گویند هیچ ساعتی 
بعد ترامپ چه کاری انجام خواهد داد. ما شب که می 
خوابیدیم نمی دانستیم صبح که بیدار می شویم ترامپ 
امروز چه چیزی را توئیت می کند و چه کاری انجام 

می دهد.
بینی  فرد غیرقابل پیش  افزود: حالا یک  روحانی 
آمده و برای مردم خودش و مردم مکزیک، برای منطقه 
خودش برای پاسفیک و برای اروپا مشکلاتی درست 
کرده است. ما وارد یک مقوله جدید شدیم که در این 
مقوله جدید ما تلاش کردیم ضرر حداقل باشد. من 
که  بگویم  می خواهم  اقتصادی  مهم  جلسه  این  در 
اقتصاد با امنیت و سیاست خارجی ممزوج است و 

جدا نیست. 
وی عنوان کرد: بعضی ها وقتی ترامپ از برجام خارج 
شد به ما گفتند که شما هم از برجام خارج شوید. شما 
این مساله را به عنوان اقتصادی تحلیل کنید. اگر آن 
شبی که ترامپ از برجام خارج می شد ساعاتی بعد 
هم ما از برجام خارج می شدیم نتیجه این می شد که 
وقتی ما به سازمان ملل می رفتیم تمام قطعنامه هایی 
که علیه ایران برود برمی گشت و ما تحریم بین المللی 
می شدیم. آن وقت چقدر ما کار را برای ترامپ راحت 

کرده بودیم.
رییس جمهوری بیان کرد: ترامپ یک غلطی کرده 
بود ما در برابر او خودمان با دست خودمان در یک 
باتلاق رفته بودیم. ترامپ هم دیگر کاری نداشت برای 
اینکه دیگر سازمان ملل با ما مواجه بود. او هم که با دنیا 
مشکلی نداشت. و همه دنیا روبروی ما می شدند. و از 

آغاز به صفر می رسیدیم.
روحانی افزود: ما این کار را نکردیم و از برجام خارج 
نشدیم و از بقیه مطالبه کردیم و گفتیم بقیه باید جبران 
کنند و اگر جبران کنند ما در برجام می مانیم و اگر 
جبران نکنند ما نیز تعهداتمان را کاهش می دهیم. 
سیاست ما سیاست درستی بوده و ما کار درستی انجام 
دادیم ما کاری کردیم که همه دنیا و حتی اروپاییان و 
دوستان ترامپ را محکوم کنند و بگویند که کار او غلط 

بوده است.
شرایط ما در صنعت هسته ای به مراتب بهتر 

از قبل از برجام است
رییس جمهوری گفت: با کشورهای مختلف تماس 
گرفتیم و صحبت کردیم البته این مسیر، مسیر سختی 
است اما در عین حال تصمیم گرفتیم در تعهداتمان روز 
به روز کاهش بدهیم. علیرغم اینکه این کار ریسک دار 

بود، ولی انجام دادیم.
روحانی اضافه کرد:  امروز که من در خدمت شما 
هستم، در زمینه انرژی اتمی ما هیچگونه محدودیتی 
از شرایط  قبل  از  مراتب  به  ما  یعنی شرایط  نداریم. 
امروز  است.  بهتر  هسته ای  صنعت  لحاظ  از  برجام 
روزانه غنی سازی ما بیش از زمانی است که هنوز برجام 
را امضا نکرده بودیم. بنابر این ما دست روی دست 
نگذاشتیم. اگر آنها در تعهداتشان کاهش دادند ما 
نیز کاهش دادیم.  وی خاطرنشان کرد: شرایط ما یک 
شرایط ساده نیست اما ما متوجه هستیم که دنیای 
امنیت و دنیای سیاست و اقتصاد همه با هم ارتباط 
تنگاتنگ دارند. اما در اقتصاد ما از آغاز راهی را شروع 
کردیم. برخی از اقتصاد دانان با نظر ما موافق نبودند و 
برخی ها موافق بودند. من بعد از چند جلسه اقتصادی 
نظرم این شد که اول باید تورم را مهار کنیم. برخی ها 
مخالف بودند و می گفتند که اینکار اشتباه هست. 
نامه های  و  نامه هم نوشتند،  حتی برخی برای من 
آنها موجود است. برخی اساتید دانشگاه می گفتند 
شما اشتباه کردید که گفتید اول باید تورم کاهش پیدا 
کند. و می گفتند اول باید به سراغ رکود بروی و بگذار 
تورم بالا برود. رییس جمهوری افزود: ما در بحث هایی 
که در جلسات اقتصادی کردیم به این نتیجه رسیدیم 
که با این روند تورم نمی توان رکود را شکست و مردم با 
این روند تورم قدرت خرید ندارند. وقتی مردم قدرت 
خرید ندارند و صادرات دچار مشکل است یعنی تولید 
نمی شود. وقتی تولید نمی شود، یعنی رشد نمی شود 

و یعنی ادامه رکود. به هر حال ما این را شروع کردیم.

رئیس جمهور در جمع مدیران بانکی کشور در مجمع عمومی بانک مرکزی:
اگر مراقبت دائمی صورت نگیرد بین جنگ و صلح یک گلوله فاصله است

سیدمصطفی محقق داماد*

سرلشکر باقری در تماس تلفنی با وزیر دفاع ترکیه گفت: جمهوری اسلامی ایران علاقه ای 
به توسعه تنش ندارد ولی هر اقدام غیرعقلانی و تجاوزکارانه را به شدت پاسخ خواهد داد. 

به گزارش روز پنج شنبه روابط عمومی ارتش جمهوری اسلامی ایران، ژنرال »حلوصی 
آکار« وزیر دفاع ترکیه در تماس تلفنی با سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح کشور جمهوری اسلامی ایران، شهادت سردار سپهبد قاسم سلیمانی را به 

دولت، ملت و نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران تسلیت گفت.
وزیر دفاع ترکیه در این تماس تلفنی با اشاره به روابط دوستانه و برادرانه فیمابین دو کشور 
گفت: به دنبال ترور و شهادت سردار سلیمانی حوادث پی درپی و حساسی در منطقه اتفاق 

افتاد که می تواند به شدت نگران کننده باشد.
وی افزود: از نظر ما حفظ ثبات و آرامش به نفع همه کشورهای منطقه است. ما باید برای 
حفظ ثبات، همکاری و تلاش مشترک داشته باشیم و اجازه ندهیم تروریست ها از فرصت 

افزایش تنش ها سوء استفاده کند.
سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری نیز در این تماس تلفنی با قدردانی از پیام تسلیت 

وزیر دفاع ترکیه گفت: ترور سردار سپهبد سلیمانی توسط آمریکا ، اقدامی ناجوانمردانه، 
غیر انسانی، غیر اخلاقی و برخلاف همه ضوابط حقوقی و بین المللی بود و این اقدام 
آمریکایی ها و سایر اقدامات آنها در حمله به مراکز حشد الشعبی عراق و یا برخی پایگاه ها در 

سوریه، مبداء دور جدیدی از تنش در منطقه شد.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران افزود: آمریکایی ها در حالی که 
خودشان با ترور شهید سلیمانی و همراهانش منطقه را در آستانه یک درگیری گسترده قرار 
داده بودند، پیام هایی برای جلوگیری از افزایش تنش می دادند، اما جمهوری اسلامی 
ایران با عملیات متقابل علیه پایگاه نظامی آمریکایی "عین الاسد"، اراده قطعی برای دفاع 
از حقوق خود را نشان داد و ثابت کرد اگر شرارت های آمریکا ادامه یابد، پاسخ های سنگین 

تری دریافت خواهد کرد.
وی گفت: جمهوری اسلامی ایران علاقه ای به توسعه تنش ندارد ولی هر اقدام غیرعقلانی 
و تجاوزکارانه را به شدت پاسخ خواهد داد و امیدواریم با خروج آمریکا از منطقه ریشه همه بی 

نظمی ها و کشمکش ها خشک شود.

سرلشکر باقری:  ایران علاقه ای به توسعه تنش ندارد 

به هراقدام غیرعقلانی و تجاوزکارانه به شدت پاسخ خواهیم داد

احمد مسجد جامعی*
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ترکیب چای و شیر؛ فواید و مضرات بالقوه 

برخی مطالعات نشان می دهند که پروتئین های موجود در شیر ممکن است در جذب و 
فعالیت آنتی اکسیدانی ترکیبات چای تداخل ایجاد کنند. 

چای یکی از محبوب ترین نوشیدنی ها در جهان است و به نظر می رسد می تواند فواید سلامت 
مختلفی را نیز ارائه کند. در برخی کشورهای جهان، از جمله انگلیس، نوشیدن چای همراه با 

شیر رایج است.
به نقل از "هلث لاین"، اما هنوز به طور دقیق مشخص نیست که افزودن شیر به چای بر فواید 
این نوشیدنی می افزاید یا در عوض، فعالیت ترکیبات چای در بدن را با اختلال مواجه می کند. 

در ادامه مروری بر آثار افزودن شیر به چای خواهیم داشت.
فواید چای و شیر 

در شرایطی که انواع مختلف چای ممکن است فواید سلامت مختلفی را ارائه کنند، چای های 
سبز و سیاه انواعی هستند که بیشترین مطالعات روی آنها صورت گرفته است. هر دو نوع از 
برگ های گیاه کاملیا سیننسیس )Camellia sinensis( حاصل می شوند اما روش های پردازش 

متفاوتی را پشت سر می گذارند.
چای های سبز و سیاه سرشار از ترکیبات گیاهی به نام فلاونوئیدها هستند. این ترکیبات 
به عنوان آنتی اکسیدان عمل کرده و به مبارزه با آسیب سلولی ناشی از فعالیت مولکول های 
واکنشی که به نام رادیکال های آزاد شناخته می شوند، کمک می کنند. سطوح بالای رادیکال 

های آزاد در بدن می تواند به بیماری قلبی، سرطان، و بیماری های خطرناک دیگر منجر شود.
به طور خاص، چای سبز سرشار از فلاونوئیدهایی به نان کاتچین ها است، در شرایطی که چای 

سیاه دارای مقادیر بالای تیافلاوین ها است.
به واسطه این ترکیبات، نتایج مطالعات با حضور سوژه های انسانی و حیوانی نشان داده اند 
که نوشیدن چای سبز و سیاه با کاهش فشار خون، آثار ضد سرطان و کاهش سطوح کلسترول 

مرتبط است.
از سوی دیگر، شیر سرشار از مواد مغذی مانند پروتئین، کلسیم، و پتاسیم است که برای رشد 

مطلوب، ترکیب بدن )Body Composition( و سلامت استخوان ضروری هستند.
پروتئین های شیر ممکن است با ترکیبات چای تداخل ایجاد کنند اما نتایج مطالعات یکدست 

نیستند .
با توجه به این که چای و شیر هر دو حاوی ترکیبات و مواد مغذی تقویت کننده سلامت هستند، 

ترکیب این دو ماده نیز ممکن است مفید به نظر برسد.
در حقیقت، یک مطالعه در چین با حضور بیش از ۱,۸۰۰ بزرگسال نشان داد که مصرف چای 
و شیر به طور جداگانه با کاهش خطر سرطان دهان مرتبط بوده و ممکن است مصرف آنها با 

یکدیگر نیز اثر مفیدی به همراه داشته باشد.
با این وجود، برخی مطالعات نشان می دهند که پروتئین های موجود در شیر ممکن است در 

جذب و فعالیت آنتی اکسیدانی ترکیبات چای تداخل ایجاد کنند.
یک مطالعه با حضور ۱۶ زن بزرگسال که به دو گروه تقسیم شده بودند، افزایش قابل توجه 
جریان خون که می تواند به بهبود عملکرد قلب کمک کند را در گروهی که روزانه دو فنجان )۵۰۰ 
میلی لیتر( چای سیاه ساده مصرف می کردند، نشان داد. گروه کنترل آب مصرف می کردند. در 

همین حال، نوشیدن چای سیاه با شیر بدون چربی آثاری مشابه را به همراه نداشت.
پژوهشگران این گونه نتیجه گیری کردند که کازئین نوعی پروتئین موجود در شیر، ممکن است 

با فلاونوئیدهای چای پیوند تشکیل داده و از فعالیت آنها در بدن جلوگیری کند.
با این وجود، مطالعه ای کوچک با حضور ۹ بزرگسال نشان داد که مصرف چای سیاه سطوح 
فلاونوئیدهای آنتی اکسیدانی را در خون افزایش داده و افزودن شیر به چای نیز مانع از این اثر 

نشده است.
پژوهشگران به این نکته اشاره داشتند که هرچه زمان دم کشیدن چای بیشتر باشد، ممکن 
است به جذب بهتر آنتی اکسیدان های موجود در آن بدون در نظر گرفتن افزودن شیر منجر 

شود.
بر اساس نتایج متناقض این مطالعات، شیر ممکن است تا حدی در فعالیت آنتی اکسیدان 
های چای اختلال ایجاد کند، اما در مواردی که چای برای مدت زمان طولانی تری دم کشیده 

ممکن است چنین اثری ایجاد نشود.
با این وجود، پژوهش های بیشتری باید برای درک بهتر فواید و معایب افزودن شیر به چای 

انجام شوند.
نوع چای ممکن است تفاوت ایجاد کند 

اثر افزودن شیر به چای ممکن است به نوع چای نیز بستگی داشته باشد اما بیشتر مطالعات در 
این زمینه بر چای سیاه متمرکز بوده اند.

از آنجایی که چای سبز نیز سرشار از فلاونوئیدها است، تاثیرگذاری شیر بر ترکیبات موجود در 
چای سبز ممکن است از نظر تئوری مشابه با چای سیاه باشد.

یک مطالعه با حضور ۱۸ بزرگسالان نشان داد که نوشیدن شیر با کپسول های چای سبز 
افزایش کالری سوزی که معمولا به واسطه مصرف کپسول های چای سبز به تنهایی حاصل می 

شود را مهار می کند.
در شرایطی که این نتایج جالب توجه هستند اما به پژوهش های بیشتری برای درک بهتر اثر 

ترکیب شیر با چای سبز به جای مکمل های چای سبز نیاز است.
افزون بر این، هیچ مطالعه ای آثار افزودن شیر به انواع دیگر چای مانند چای سفید را تجزیه و 

تحلیل نکرده است.

دانستنی های پزشکی؛

موسیر به راحتی با سرماخوردگی
 مقابله می کند 

موسیر همانند یک آنتی هیستامین طبیعی رفتار می کند و برای درمان حساسیت ها و 
سرماخوردگی کاربرد دارد. 

در این گزارش جدیدترین دانستنی های روز پزشکی که هر روز با آن سر و کار دارید را دنبال 
می کنیم.

فواید موسیر بر بدن 
مهم ترین ماده غذایی برای افراد لبنیات است که روزانه باید آن را حتما مصرف کنند. یکی از 
 ،C انواع لبنیات که فواید زیادی برای بدن دارد ماست موسیر است. موسیر سرشار از ویتامین
پتاسیم، فیبر، اسید فولیک، کلسیم و آهن است و منبع خوبی از پروتئین است، بنابراین یک 

سبزی مقوی برای تمام افراد خواهد بود.
موسیر سرشار از ترکیبات گوگردی است و به همین دلیل هم خواص ضدباکترایی دارد. از انتشار 
میکروب ها و باکتری های بیماری زا پیشگیری هم جلوگیری می کند. معمولا برای پیشگیری از 
بروز بیماری های عفونی از موسیر استفاده می شود. درواقع موسیر همانند یک آنتی هیستامین 
طبیعی رفتار می کند و برای درمان حساسیت و آلرژی،سرماخوردگی کاربرد دارد. موسیر معمولا 
مانند ترشی یا ماست موسیر مصرف می شود که اغلب به عنوان یک چاشنی اشتها آور تلقی به 

کار می رود.
ویتامین ها و مواد معدنی موجود در موسیر سبب سلامت زنان باردار و رشد طبیعی جنین 
می شود. همچنین فولات موجود در موسیر از نقایص سیستم عصبی جنین جلو گیری خواهد 
کرد. ویتامین های C و A و فسفر و منیزیم موجود در موسیر برای سلامت استخوان و بهبود رشد 

نوزادان و کودکان ضروری است.
بارزترین فواید موسیر افزایش دفع ادرار، التیام دهنده و ترمیم کننده زخم ها تسکین دهنده 
التهاب طحال و کبد، تاثیر مثبت آن بر دستگاه اعصاب مرکزی، کاهش سردرد های میگرنی، 
کمک به سیستم قلبی عروقی و کاهش چربی های خون، پیشگیری از تصلب شرایین و تنظیم 
فشارخون است. معمولا ماست موسیر ملایم تر از سیر و ماست بوده و به همین جهت بوی تند و 
تیز سیر که ناشی از فرآورده های گوگردی مثل آلیسین است را نداشته و از این نظر می توان بدون 

ایجاد مزاحمت برای دیگران استفاده کرد.
تحقیقات نشان می دهند که ترکیبات گوگردی موجود در موسیر و هم خانواده هایش یعنی پیاز 
و سیرمی توانند جلوی رشد تومور ها را بگیرند و در نتیجه از ابتلا به سرطان های دستگاه گوارشی 
هم پیشگیری کنند. البته تمامی متخصصان توصیه می کنند که سیر را خام مصرف کنید، زیرا 

فواید آن بیشتر خواهد بود.
موسیر می تواند به راحتی با کلسترول خون مبارزه کند پس از فواید آن غافل نشوید. سن که 
بالا می رود رگ ها میل زیادی به ضخمیم شدن پیدا کرده و خاصیت ارتجاعی و نرمی خود را از 
دست می دهند. اگر این پدیده با کلسترول یا همان چربی بالا همراه شود منجر به تصلب شرایین 
می شود. رسوبات چربی در داخل رگ های خونی باعث بروز لخته های خونی می شوند. در این 
صورت نیز رگ ها می گیرند و مشکل ساز می شوند. به همین دلیل بهترین راه کار مصرف موسیر 

است که به راحتی می تواند این مشکل را رفع کند.
این ماده ی غذایی سرشار از فلاوونوئید ها است که ترکیبات آنتی اکسیدانی هستند. موسیر به 
رقیق و در جریان بودن خون کمک می کند ومانع تجمع پلاکت ها می شود. به همین دلیل نیز از 

تشکیل لخته های خونی هم جلوگیری می کند.
علاوه بر این موسیر باعث رفع کلسترول بدن خون می شود و به تنظیم فشارخون نیز کمک 
می کند. این نوع خاصیت موسیر به دلیل داشتن منیزیم است. موسیر حاوی ماده ی معدنی 
است که نقش موثری در کنترل فشارخون، بهبود عملکرد قلب و کلیه ها دارد و به انقباض های 

عضلانی کمک خواهد کرد.

سلامت 

اسفناج یک منبع غنی از ویتامین ها است که به کاهش وزن و سلامت استخوان ها 
کمک کرده و خاصیت ضد سرطانی دارد. 

اسفناج یکی از سبزی های بومی ایران است که کاشت آن در کشورهای آسیایی 
و خاورمیانه به دو هزار سال قبل باز می گردد. کاشت این سبزی در اروپا از قرن 
۱۱ میلادی شروع شد و امروزه هلند و آمریکا بزرگترین تولیدکنندگان تجاری آن 

هستند.
اسفناج منبع فوق العاده ای از کاروتن، ویتامین C و K و اسید فولیک است و از 
منیزیم، آهن، منگنز و ویتامین B۲ سرشار است. این سبزی همچنین منبع بسیار 

خوبی برای ویتامین هایی چون  E، B۱ و B۶  به شمار می رود.
مصرف اسفناج علاوه بر مواد مغذی فراوانی که به بدن می رساند، خواص متعدد 
دیگری نیز برای سلامتی دارد که از لحاظ علمی اثبات شده اند. در ادامه این خواص 

را بر خواهیم شمرد.
اسفناج برای بیماران دیابتی

به گفته محققان، سبزیجات برگ سبز مانند اسفناج حاوی بالاترین غلظت آلفا 
لیپوئیک اسید هستند، آنتی اکسیدانی که نقش آن در کاهش قند خون به اثبات 
رسیده است. آلفا لیپوئیک اسید رادیکال های آزاد را از بین می برد و با این کار به 

بیماران دیابتی مبتلا به نوروپاتی محیطی کمک می کند.
اسفناج و کاهش وزن

یافته های یک تحقیق جدید نشان می دهد که اسفناج می تواند میل به غذا را تا 
نزدیک به ۹۵ درصد مهار کرده و و از این راه به کاهش وزن در افراد کمک کند.

که  اسفناج  در  موجود  مانند  غشا  ساختارهای  که  کرده اند  کشف  دانشمندان 
تا ۹۵ درصد کاهش می دهند.  را  به غذا  تیلاکوئیدها معروف هستند، میل  به 
تیلاکوئیدها با تحریک ترشح هورمون های سیری، کنترل بهتر اشتها و تسریع فرآیند 

کاهش وزن را برای فرد به ارمغان می آورند.
اسفناج برای چشم ها

اسفناج یکی از بهترین منابع غذایی حاوی لوتئین است، که آن را به یک ماده 
خوراکی بسیار مهم برای تقویت بینایی و جلوگیری از بروز آب مروارید و دژنراسیون 

ماکولا تبدیل می کند.
نتایج یک تحقیق انجام شده بر روی ۳۵۶ فرد مبتلا به دژنراسیون ماکولا نشان 
می دهد که مصرف مقادیر بالای اسفناج خطر ابتلا به این بیماری را تا حد قابل 

توجهی در فرد کاهش می دهد.
نتایج یک تحقیق دیگر نیز نشان می دهد که اسفناج به دلیل برخورداری از ویتامین 

E و لوتئین خطر ابتلا به آب مروارید را به طور قابل ملاحظه ای کاهش می دهد.

خاصیت ضدسرطانی اسفناج
به استناد نتایج مطالعات انجام شده، گنجاندن مقادیر زیادی از سبزیجات برگ سبز 
تیره چون اسفناج در رژیم غذایی، با کاهش خطر ابتلا به چندین نوع سرطان در 
ارتباط است. محققان در یک تحقیق اثبات کردند که مصرف اسفناج احتمال ابتلا 
به سرطان سینه را کاهش می دهد. نتایج یک مطالعه دیگر نیز نشان داده است که 
یکی از آنتی اکسیدان های موجود در اسفناج باعث کاهش سرعت پیشرفت سرطان 

پروستات در حیوانات و انسان می شود.
مطالعات علمی دستکم ۱۳ ترکیب فلاونوئید مختلف موسوم به متیلن دی اکسی 
فلاونول گلوکورونید را در اسفناج شناسایی کرده اند که بعنوان عامل ضد سرطان 

عمل می کنند.
اسفناج برای کاهش فشار خون

منیزیم موجود در اسفناج به کاهش فشار خون کمک می کند. خاصیت منیزیم 
در کاهش فشار خون در آزمایشات بالینی متعددی اثبات شده است. این ماده 
همچنین افراد را از مصرف داروهای ضد فشار که به کمبود منیزیم منجر می شوند، 

بی نیاز می کند.
اسفناج برای سلامت استخوان ها

کمبود ویتامین K خطر شکستگی استخوان را افزایش می دهد. اسفناج یک منبع 
غنی از ویتامین K است که نقش مهمی در متابولیسم استخوان و بهبود سلامت 

استخوان ها ایفا می کند.
اسفناج و جلوگیری زوال عقل

طبق تحقیقات انجام شده، افزودن اسفناج یا سایر سبزیجات سبز برگ به رژیم 
غذایی می تواند به کند شدن روند افت شناختی که با بروز زوال عقل و آلزایمر ارتباط 
دارد، کمک کند. محققان ویتامین K موجود در اسفناج را با کاهش سرعت افت 
شناختی ارتباط داده اند. افزایش مصرف اسفناج به طور بالقوه می تواند از مغز در 

برابر زوال عقل و آلزایمر محافظت کند.
اسفناج و پیشگیری از آسم

اسفناج یک منبع فوق العاده از بتاکاروتن است، آنتی اکسیدانی که می تواند به 
جلوگیری از بروز آسم ناشی از ورزش )آسم ورزشی( کمک کند.

اسفناج و کاهش کلسترول
ترکیب تیلاکوئید اسفناج کلسترول LDL را کاهش می دهد. آنتی اکسیدان لوتئین 
موجود در این سبزی دارای اثرات آنتی اکسیدانی و ضد التهابی قوی در بافت آئورت 

است که می تواند به کاهش کلسترول LDL کمک کند.
اسفناج و سلامت مو

ویتامین A موجود در اسفناج که به عنوان رتینول شناخته می شود، به تولید به 
اندازه چربی سر کمک می کند؛ این چربی از پوست کف سر ترشح می شود و موها را 
مرطوب نگه می دارد. همچنین با مصرف مقادیر مناسب از موادغذایی غنی از آهن 

مانند اسفناج می توان از ریزش مو جلوگیری کرد.
اسفناج جز آن دسته از سبزیجاتی است که هزار و یک خاصیت مختلف برای بدن 

دارد و باید به سبد خانوار اضافه شود.

یک سنگ کلیه می تواند به کوچکی یک دانه ی شن باشد و شما ممکن است بدون 
اینکه متوجه شوید، آن را از طریق ادرارتان دفع کنید؛ اما اگر سنگی در کلیه تان بزرگ تر 
باشد می تواند مسیر ادرار را مسدود کرده و درد و ناراحتی بسیار زیادی ایجاد کند. برخی 

افراد می گویند درد ناشی از سنگ کلیه می تواند حتی بدتر از درد زایمان باشد.
این سنگ های کوچک زمانی تشکیل می شوند که املاح موجود در ادرارتان به هم 
می چسبند و این اتفاق می تواند به دلایل زیادی روی بدهد، مثلًا زمانی که شما داروهای 
بخصوصی مصرف می کنید. اگر شما کسی در خانواده تان سابقه ی سنگ کلیه داشته 

باشید، احتمال اینکه در آینده دچارش شوید بسیار زیاد است.
علائم سنگ کلیه

سنگ های ریز کلیه ممکن است علائمی بروز ندهند و گاهی خود به خود بدون درد و 
ناراحتی دفع شوند؛ اما سنگ های متوسط تا درشت کلیه می توانند دردهای بسیار شدید 
و آزاردهنده ای ایجاد کنند. علائم معمولًا زمانی بروز می کنند که سنگ کلیه شروع به 
حرکت کردن در سیستم ادراری می کند. سنگ هایی که گیر می کنند می توانند جلوی 

جریان ادرار و دفع کامل آن را بگیرند که این عارضه بسیار دردناک است. 
همین نمک معمولی که در نمکدان روی میزتان هست می تواند عامل سنگ کلیه تان 
باشد و احتمال تشکیل انواع سنگ کلیه را افزایش بدهد. بنابراین کمتر اسنک های شور، 

غذاهای کنسروی، گوشت های فرآوری شده و غذاهای بسته بندی شده مصرف کنید
علائم معمول سنگ کلیه شامل موارد زیر می شود:

. درد مداوم و شدید در پایین کمر
. خون در ادرار

. استفراغ یا تهوع ناشی از درد
. تب و لرز

. بوی بسیار ناخوشایند و غیرمعمول ادرار

. کدر بودن ادرار
. شکم دردی که با داروهای معمول برطرف نمی شود

علل ایجاد سنگ های کلیوی
کم آبی بدن

شما باید ادرار کافی تولید کنید تا بتوانید موادی را که ممکن است به سنگ کلیه تبدیل 
شوند حل کنید. اگر آب و مایعات کافی ننوشید یا زیاد عرق کنید، ادرار شما ممکن 
است تیره به نظر برسد، در صورتی که باید زرد روشن یا شفاف باشد. اگر سابقه ی سنگ 
کلیه دارید، نباید روزانه کمتر از ۸ فنجان ادرار تولید کنید. بنابراین باید هر روز تقریباً ۱۰ 
فنجان آب بنوشید، زیرا شما از طریق عرق و تنفس مقداری از مایعات بدن خود را از 
دست می دهید. سعی کنید هر روز یک لیوان آب مرکبات بنوشید. سیترات موجود در آب 

لیموترش یا آب پرتقال می تواند جلوی تشکیل سنگ کلیه را بگیرد.
مصرف زیاد اگزالات به تنهایی

دارد.  کلیه  به سنگ  ابتلا  یا عدم  ابتلا  در  بزرگی  نقش  می خورید  که شما  چیزی 
معمول ترین نوع سنگ کلیه زمانی تشکیل می شود که کلسیم و اگزالات هنگام تولید 
ادرار توسط کلیه ها به هم می چسبند. اگزالات ماده ای شیمیایی است که در بسیاری از 
غذاهای سالم و سبزیجات وجود دارد. اگر سابقه ی سنگ کلیه از نوع اگزالات را داشته 
باشید پزشک شما ممکن است توصیه کند مصرف غذاهای اگزالات دار را محدود کنید، 
مثلًا: اسفناج، ریواس، بلغور گندم و جو.  شاید شنیده باشید که می گویند نوشیدن شیر 
می تواند باعث سنگ کلیه شود، اما این درست نیست. اگر شما غذاهای کلسیم دار )مثلًا 
شیر و پنیر( و غذاهای اگزالات دار را به طور همزمان مصرف کنید، بدن شما اگزالات را 
بهتر می تواند تحمل کند. زیرا این دو ماده به جای اینکه در کلیه ها با هم ترکیب شوند و 
سنگ کلیه بسازند، در روده ها با هم ترکیب می شوند. اما در مورد مکمل های کلسیمی 

حتما با پزشکتان مشورت کنید.

مصرف زیاد سدیم
همین نمک معمولی که در نمکدان روی میزتان هست می تواند عامل سنگ کلیه تان 
باشد و احتمال تشکیل انواع سنگ کلیه را افزایش بدهد. بنابراین کمتر اسنک های شور، 

غذاهای کنسروی، گوشت های فرآوری شده و غذاهای بسته بندی شده مصرف کنید.
مصرف زیاد پروتئین حیوانی

نوع دیگر سنگ کلیه زمانی تشکیل می شود که ادرار شما بیش از اندازه اسیدی است. 
گوشت قرمز می تواند اسید اوریک بدن را افزایش بدهد. اسید اوریک در مفاصل تجمع 
کرده و سبب نقرس می شود یا اینکه به سمت کلیه ها رفته و سنگ می سازد. از همه 
مهم تر، پروتئین حیوانی، سطح کلسیم ادرار را افزایش داده و مقدار سیترات آن را پایین 

می آورد که هر دو اتفاق، عامل تشکیل سنگ کلیه اند.
مشکلات روده ای

سنگ کلیه در میان افرادی که دچار بیماری های التهابی روده مانند بیماری کرون و 
کولیت زخمی روده اند شایع تر است. مشکلات روده می توانند سبب اسهال شوند، 
بنابراین از مقدار ادرار کم می شود. بدن شما ممکن است اگزالات زیادی را از روده جذب 

کند و به همین دلیل اگزالات زیادی وارد ادرارتان شود.
چاقی

اگر چاق باشید )شاخص توده بدنی تان بالاتر از ۳۰ باشد(، احتمال اینکه دچار سنگ 
کلیه شوید دو برابر خواهد شد. عمل جراحی لاغری می تواند کمکتان کند وزن کم کنید 
و وضعیت سلامتی تان را بهبود دهید؛ اما مطالعات نشان می دهند افرادی که تحت عمل 
جراحی لاغری مانند بای پس معده قرار می گیرند، احتمال اینکه دچار سنگ کلیه شوند 
بیشتر است. البته همه ی عمل های جراحی لاغری چنین ریسکی ندارند، فقط آن هایی 

که منجر به سوء جذب مواد مغذی می شوند چنین خطری دارند.
 چاق ها مراقب سنگ کلیه هم باشند!

مصرف زیاد کافئین
کافئین، سوخت و ساز بدن را افزایش می دهد و می تواند بدن را دهیدراته کند. شما 
نباید بیشتر از ۴۰۰ میلی گرم در روز کافئین مصرف کنید، یعنی معادل تقریباً ۴ فنجان 
در روز. یادتان باشد نوشابه های گازدار، شکلات، انواع چای و نوشابه های انرژی زا نیز 

می توانند کافئین داشته باشند.
سایر عوارض و بیماری ها

خیلی از بیماری ها می توانند احتمال تشکیل سنگ کلیه را افزایش بدهند:
. برخی از بیماری های ژنتیکی مانند: کلیه اسفنجی، نقص مادرزادی که سبب تشکیل 

کیست هایی در کلیه ها می شود.
. دیابت نوع دوم: دیابت نوع دوم می تواند ادرارتان را اسیدی تر کند و شرایط تشکیل 

سنگ کلیه فراهم شود.
. نقرس: نقرس باعث تجمع اسید اوریک در خون شده و کریستال هایی در مفاصل و 

کلیه ها تشکیل می دهد. سنگ کلیه می تواند بزرگ و بسیار دردناک شود.
. پُرکاری پاراتیروئید: غدد پاراتیروئید شما می توانند هورمون های زیادی ترشح کنند که 

سبب افزایش سطح کلسیم در خون و ادرار می شود.
. اسیدوز کلیه: این مشکل کلیوی می تواند سبب تجمع اسید زیاد در بدن شود.

مصرف برخی داروها
داروهایی که می توانند سبب تشکیل سنگ کلیه شوند:

. برخی از آنتی بیوتیک ها از جمله سیپروفلوکساسین و سولفا آنتی بیوتیک ها
. برخی از داروهای معمول در درمان HIV و ایدز

. برخی از دیورتیک ها که برای درمان فشارخون بالا به کار می روند.

خاصیت اثبات شده اسفناج برای سلامتی

علل ایجاد سنگ های کلیوی

چرا دچار سنگ کلیه می شویم

بارزترین علامت سندرم پای بی قرار نوعی اضطرار و فشار شدید 
برای حرکت دادن پاها است. 

سندرم پای بی قرار اختلالی محسوب می شود که به گزارش 
اختصار  )به  مغزی  سکته  و  عصبی  اختلالات  ملی  مؤسسه 
NINDS(، بیش از ۵ میلیون بزرگسال را در آمریکا مبتلا ساخته 

است.
به نقل از "لایو ساینس"، علاوه بر این، حدود ۱ میلیون کودك در 
سنین مدرسه هم از سندرم پای بی قرار )به اختصار RLS( با درجه 
متوسط تا شدید رنج می برند. گفتنی است که شیوع RLS در 

بانوان به طور میانگین ۲ برابر بیشتر از آقایان خواهد بود.
علائم 

بارزترین علامت سندرم پای بی قرار نوعی اضطرار و فشار شدید 
برای حرکت دادن پاها است. گاهی اوقات این نیروی محرکه به 
اندازه ای قوی است که فرد نمی تواند در برابر تغییرات تحمیل 
شده مقاومت کند. از جمله دیگر علائم اختلال مذکور می توان 
به حالاتی نظیر احساس حرکت حشره روی پوست، مور مور، گز 
گز، سوزش و یا درد و کشش اشاره کرد. البته باید توجه داشت 
که چنین احساسات ناخوشایندی تنها محدود به یك اندام نیست 
و از مچ پا گرفته تا ران و حتی در قسمت هایی مانند دست ها و 
شکم نیز امکان دارد تجربه شود. طبق اطلاعات بنیاد ملی خواب 
این سندرم می تواند به صورت حرکات متناوب و بی اختیار اندام 
ها حین خواب هم خود را بروز دهد که باعث می شود کیفیت 
مطلوب خواب شبانه کاهش یابد و افراد طی روز دچار خواب 
آلودگی شوند. به این وضعیت در اصطلاح علمی اختلال دوره ای 
حرکت اندام )به اختصار PLMS( گفته و منجر به پرش پاهای 

بیمار در فواصل هر ۲۰ الی ۴۰ ثانیه می شود.
طبق مطالعات گسترده در مایو کلینیك یکی از معتبرترین مراکز 
علوم پزشکی جهان، RLS اغلب زمانی تظاهر می یابد که شخص 
در حال استراحت است و یا برای یك بازه نسبتا طولانی در حالت 
سکون باقی مانده است. تمایل فرد برای به حرکت درآوردن اندام 
ها و به خصوص پا نیز دقیقا به همین دلیل است. جا به جایی می 

تواند احساسات ناخوشایند نام برده را از بین ببرد.
دلایل

با استناد به پژوهش های صورت گرفته توسط شرکت پزشکی 
جانز هاپکینز و همچنین طیف متنوعی از مطالعات علمی، علت 
اصلی سندرم پای بی قرار تا به امروز همچنان ناشناخته باقی 
مانده است. اما نقش موثر برخی از عوامل ثابت شده است که در 

ادامه به شماری از مهم ترین آنها اشاره خواهد شد:

- آنمی فقر آهن
- کاهش تولید و ترشح دوپامین

- وراثت و فاکتورهای ژنتیکی
- بارداری به ویژه طی آخرین ماه ها

نوروپاتی  دیابت،  کلیوی،  نارسایی  همچون  مزمن  امراض   -
محیطی و التهاب مفاصل

- سن بالا
- سندرم ترك )مجموعه ای علائمی که به دنبال قطع یا کاهش 

دوز داروها و مواد مخدر تظاهر می یابند(
- استفاده بی رویه از ترکیبات حاوی کافئین و یا قهوه

کالبد شکافی افراد مبتلا به RLS نشان داده که مغز آنها ذخیره 
کافی از آهن به خصوص در سلول های تولید کننده دوپامین 
نداشته است. دوپامین یك انتقال دهنده عصبی است که برای 
فعالیت و حرکت راحت عضلات ضروری خواهد بود. با توجه به 
مجموعه عوامل فوق، دانشمندان معتقد هستند که درمان کم 
خونی می تواند به بهبود، کنترل علائم و در برخی موارد رفع کامل 

بیماری سندرم پای بی قرار منتهی شود.
لازم به ذکر است که طبق گزارش NINDS، سندرم پای بی قرار 
می تواند در اثر اختلال در مدارهای عقده های قاعده ای مغز 

نیز ایجاد شود. این هسته ها نقش ارزشمندی در کنترل اعمال 
حرکتی غیر ارادی بدن برعهده دارند. حال اگر چنین اجزای 
مهمی دچار مشکل شوند، تولید دوپامین نیز مختل خواهد شد 
و فرد در معرض حرکات سریع و بدون اختیار RLS قرار می گیرد.

بر اساس گزارش بنیاد ملی خواب، شایع ترین نوع سندرم پای 
بی قرار تحت عنوان RLS اولیه اغلب میان اعضای یك خانواده 
به صورت موروثی رخ می دهد. محققان ژنتیك دریافته اند که 
مسئول نیمی از موارد ابتلا به RLS، چیزی نیست جز کدهای 
ژنتیکی افراد. پس اگر شما نیز در گروه آنهایی هستید که احساس 
بی قراری در پاهای خود را به کرات تجربه کرده اند، بهتر است در 
ابتدای امر علت آن را از والدین خود جویا شوید. البته این موضوع 
بدین معنا نیست که تمامی اشخاص با ژن RLS به این بیماری 
گرفتار خواهند شد. در مقابل نوعی دیگر به نام RLS ثانویه نیز 
وجود دارد که به نظر می رسد یك بیماری مستقل باشد و یا در اثر 
عارضه جانبی داروهای خاص ایجاد شود. یافته های حاصل از 
مطالعات مرتبط نشان می دهند که استرس و عوامل محیطی در 

توسعه RLS ثانویه از هر فاکتوری مهم تر باشند.
تشخیص 

تشخیص سندرم پای بی قرار روندی نسبتا ساده است. پزشکان 

معمولان با بررسی علائم بیمار و انطباق آن با ۴ شاخص زیر ابتلا 
به RLS را تایید می کنند:

- تمایل شدید و غیر قابل مقاومت برای حرکت دادن پاها که 
اغلب با احساساتی ناخوشایند همراه می شود

- درست زمانی که بیمار دراز کشیده و یا در حال استراحت است 
علائم بیماری تشدید می شوند

- نشانه های بیماری با جا به جایی بیمار بهتر شده و تا حدودی 
تسکین می یابند

- علائم بیماری در شب هنگام تشدید می شوند
پزشك همچنین برای آن که تشخیص دهد آیا این علائم خود 
ناشی از اختلال در فاکتورهای دیگری هستند و یا خیر، ممکن 
کند.  عصبی  های  تست  یا  و  خون  آزمایش  درخواست  است 
مشاوره با متخصصین خواب نیز در بسیاری از موارد یاری رسان 

خواهد بود.
درمان

درمان RLS معمولا علامتی و هدف اصلی آن تسکین علائم آزار 
دهنده بیماری است. جا به جایی اندام آزرده می تواند راه حلی 
موقتی برای این اختلال باشد اما در بسیاری از موارد تشخیص و 
معالجه بیماری های زمینه ای مانند نوروپاتی محیطی و یا کنترل 
دیابت، وضعیت بیمار را به صورت قطعی تغییر می دهد. به گفته 
دکتر Michael A. Smithمحقق بنیاد توسعه زندگی برای درمان 
RLS باید به دو اندام اصلی توجه شود که یکی از آنها مغز و دیگری 

عضلات است.
یکی از بهترین روش های درمان RLS، استفاده از متدهای 
طبیعی است. یکی از بهترین متدهای درمانی طبیعی، مصرف 
باقلا مخملی است که با افزایش دسترسی زیستی ترکیبی به نام 
ال- دوپا، تبدیل آن به دوپامین و افزایش سطح این ماده، علائم 
RLS را بهبود می بخشد. علاوه بر این مواد غذایی محتوی آمینو 
مانند  ترکیبات دیگری  و  آلانین  فنیل  تیروزین،  مانند  اسیدها 
فولیك اسید، ویتامین B۱ و کروم نیز برای سندرم پای بی قرار 
مفید هستند. از جمله سایر روش های درمانی می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
- مصرف مکمل آهن در موارد ابتلای به آنمی فقر آهن

- مصرف مکمل منیزیم در مواردی که RLS منجر به اختلالات 
خواب شده باشد

- کاهش مصرف کافئین و قهوه
- کمپرس سرد پا

- ماساژ، ورزش های هوازی و یوگا
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استاندار قم:

ستاد حمایت از شهرک های صنعتی خصوصی 
قم تشکیل می شود

 استاندار قم گفت: ستاد حمایت از شهرک های صنعتی خصوصی استان به ریاست دفتر 
جذب منابع و سرمایه گذاری استانداری و دبیری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
قم تشکیل می شود.   بهرام سرمست در سی و یکمین جلسه شورای گفت وگوی دولت و 
بخش خصوصی در تالار امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: این ستاد می تواند مبتکرانه 
و کارآفرینانه باشد. وی بیان داشت: ستاد فوق این قابلیت را دارد تا در جهت حمایت از 
شهرک های صنعتی خصوصی که از سیاست های دولت تدبیر و امید به شمار می آید، فعالیت 
کند و ما نیز با تشکیل آن موافق هستیم. وی گفت: جزییات برنامه های عملیاتی این ستاد 
ارائه شود تا در جلسه های آینده شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی توضیحات را 
دنبال کنیم. سرمست افزود: شهرک صنعتی خصوصی موجود قم ساماندهی و موضوع 
مجوز احداث شهرک های خصوصی جدید نیز توسط این ستاد پیگیری شود.  در حال حاضر 
سه شهرک صنعتی خصوصی در قم وجود دارد. طرح تشکیل ستاد حمایت از شهرک های 
پیشنهادشده  استان  بازرگانی  اتاق  در  تولید  رونق  جلسه  در  به تازگی  خصوصی  صنعتی 
بود و در این شورا نیز به صورت رسمی تصویب شد. سازمان مدیریت و برنامه ریزی، شرکت 
شهرهای صنعتی، سازمان های صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزی، اداره کل حفاظت 
محیط زیست و همچنین خانه صنعت، معدن و تجارت و اتحادیه صادرکنندگان و مشاور و طراح 
شرکت های صنعتی خصوصی از اعضای آن هستند. همچنین شرکت های خدمات رسان 
آب، گاز، برق، اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری، اداره امور اراضی و کمیسیون هماهنگی 

بانک ها نیز برحسب ضرورت و مورد عضو این ستاد خواهند بود.
نهاد نمایندگی بانک مرکزی در قم ایجاد می شود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز در این جلسه بابیان این که نهاد نمایندگی 
بانک مرکزی در استان ایجاد می شود یادآور شد: انعکاس مشکل های بانکی استان از طریق 
بانک ملی به عنوان بانک مادر استان ها انجام می شد، ولی پیگیری ها نتیجه بخش نبود. 
مهرداد غضنفری همچنین موضوع به کارگیری منابع بانک های خصوصی استان در تولید را 
نیز مورد تاکید قرار داد و گفت: در جلسه ای که به تازگی با مدیر بانک سپه داشتیم، این بانک 
مکلف شد منابع چند بانک خصوصی زیرمجموعه خود را وارد مدار تولید کند. معاون استاندار 
قم بیان کرد: استفاده منابع بانک های خصوصی در تولید، همواره از مطالبه های جدی 
استاندار قم بوده و باید ذیل ایجاد نمایندگی بانک مرکزی در استان دنبال شود. در این جلسه 
ضرورت حضور استانی و منطقه ای بانک مرکزی و نظارت حداکثری بر بانک ها و موسسات 
مالی و اعتباری و پایش اجرای صحیح قوانین مقررات و بخشنامه های مربوطه در جهت 
عدم ایجاد خلل در فضای کسب وکار استان و همچنین شفاف سازی و تبیین سیاست های 
پولی مالی جهت آگاهی فعالان اقتصادی به عنوان یک اقدام مهم مطرح شد.  همچنین 
تعریف مأموریت های نظارتی و استقرار واحدهای استانی بانک مرکزی ازجمله پیشنهادهای 
مطرح شده در این جلسه بود که طی آن  طرح تصویب ایجاد نهاد نمایندگی بانک مرکزی در 

قم به تصویب رسید.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

 سه برابر نیاز استان گاز مایع وارد قم می شود
 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: سه برابر بیشتر از حد نیاز استان گاز 
مایع وارد قم می شود اما به دلیل اشکال در توزیع، بسیاری از نیازمندان واقعی امکان تامین 
این محصول را ندارند.  مهراد غضنفری عصر چهارشنبه در کارگروه تنظیم بازار قم بیان کرد: 
تجدیدنظر در توزیع گاز مایع یکی از نیازهای فوری برای جلوگیری از نگرانی های مردم است. 
وی خاطرنشان کرد: سازمان صنعت، معدن و تجارت نسبت به پلمب واحدهای غیرمجاز 
نصب کپسول های گاز »ال پی جی« اقدام نماید. غضنفری تاکید کرد: اجرا نشدن مصوبات 
کارگروه تنظیم بازار در رابطه با تامین گاز مایع با گذشت یک هفته نگران کننده است. وی بیان 
داشت: دبیرخانه کارگروه تنظیم بازار موظف است تا روند اجرایی مصوبات ستاد را پیگیری 
کند و هیچ گونه کوتاهی در این رابطه پذیرفته نمی شود. غضنفری گفت: سازمان صنعت، 
معدن و تجارت فقط یک هفته برای احصای نیاز واقعی استان به گاز مایع مهلت دارد. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم همچنین با انتقاد از عدم اجرای مصوبات تنظیم بازار 
استان در رابطه با نرخ گذاری گوشت دام سنگین، تصریح کرد: دستگاه های تخصصی در این 
رابطه اهتمام لازم را ندارند. وی خاطرنشان کرد: جهاد کشاورزی قم باید از همین امروز نسبت 
به تامین نیازهای شب عید استان اقدام کند و پیش بینی های لازم را انجام دهد. وی افزود: 
افزایش سرسام آور قیمت پیاز نشان از سوء مدیریت و عدم اجرای صحیح سیاست کشت و 
الگوی کشت در سطح کشور و  استان است. غضنفری افزود: در فاصله کمتر از یک ماه قیمت 
محصول پیاز به دلیل عدم ارتباط بین مناطق تولید و برنامه ریزان نظام توزیع به هم خورده است.

 واحدهای غیرمجاز نصب کپسول گاز مایع در قم پلمب شوند
 فرماندار قم نیز دراین جلسه گفت: شرکت پخش فرآورده های نفتی و اصناف استان باید 
نسبت به پلمب واحدهای غیرمجاز نصب کپسول گاز مایع بر روی خودروهای سواری اقدام 
کنند.  مرتضی حیدری م بیان کرد: افزایش نصب کپسول گاز مایع به افزایش تقاضای این 
محصول دامن می زند. وی اضافه کرد: نصب غیراستاندارد کپسول گاز مایع، خسارت های 
جبران ناپذیر مالی و جانی را به دنبال دارد. وی اظهار داشت: نحوه توزیع گاز مایع، عموم 
مردم را با مشکل اساسی روبه رو کرده است. وی اضافه کرد: روند توزیع گاز مایع در حال 
حاضر مطلوب نبوده و نظارت کافی بر این امر صورت نمی گیرد. حیدری گفت: کمبودی 
در تامین گاز مایع در قم وجود ندارد و آن چیزی که سبب ایجاد مشکل شده، شکل توزیع 
و نقص در نظارت است. فرماندار قم افزود: باوجوداینکه سه برابر بیش از نیاز استان گاز مایع 
وارد قم می شود اما توزیع آن به صورت منصفانه صورت نمی گیرد. وی با اشاره به ضرورت نیاز 
بخش های مصرفی به گاز مایع ابراز کرد: نیاز بخش صنف و صنعت به گاز مایع طی روزهای 
آینده مشخص خواهد شد. وی گفت: درصورتی که مدل توزیع گاز مایع در استان اصلاح 
شود مشکلات آزاردهنده کنونی برطرف می شود. حیدری در پایان گفت: از ۵۰ واحد پخش 
گاز مایع فقط ۸ واحد مجوز پخش داشته و  در ۴۲ مرکز دیگر توزیع این محصول به صورت 

غیرقانونی انجام می شود.
دوگانه سوز کردن خودروها غیرمجاز است 

مدیرکل استاندارداستان قمنیز دراین جلسه  گفت: دوگانه سوز کردن خودروها در مراکز 
مختلف به جز شرکت های خودروسازی غیرمجاز است و مراکزی که نسبت به این کار اقدام 
می کنند باید مجوز داشته باشند. مجید آوری فرد با بیان اینکه براساس استانداردها هیچ کسی 
حق ندارد بدون مجوز از شرکت های خودروسازی نسبت به دوگانه سوز کردن خودروها اقدام 
کند، اظهار کرد: خودرو متعلق به شرکت خودروسازی است و کسی حق تصرف روی آن را 
ندارد. وی با بیان اینکه نصب مخزن های CNG و LPG روی خودروها ممنوع است، تصریح 
کرد: به جز شرکت های خودروسازی تمام مراکزی که نسبت به دوگانه سوز کردن خودروها 

اقدام می کنند باید موافقت شرکت های خودروسازی ایران خودرو و یا سایپا را داشته باشند.

در مصلی امیرالمومنین شرکت آبفا استان اصفهان برگزارشد

مراسم بزرگداشت سردار سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی وشهدای مقاومت

مراسم بزرگداشت سردار بزرگ و پر افتخار اسلام سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، مجاهد 
بزرگ شهید ابومهدی المهندس و دیگر شهیدان جنایت تروریستی آمریکا و جان باختگان 
سانحه دلخراش هوایی اخیر با حضور مدیر عامل و کارکنان  شرکت آب وفاضلاب استان 

اصفهان در مصلی امیرالمومنین شرکت آبفا استان اصفهان برگزار شد .
جنایت  تسلیت  ضمن  اصفهان  استان  وفاضلاب  آب  شرکت  مدیرعامل  مراسم  دراین 
تروریستی آمریکا و جان باخت گان سانحه دلخراش هوایی اخیر گفت:باید همه بر این امر 
واقف باشیم هم اکنون که کشور در امنیت کامل به سر می برد به برکت وجود سردار سیلمانی 
و همرزمان ایشان بوده است هیچگاه نباید خدماتی را که سپاه به نظام و مردم ارائه نمود را 
فراموش کنیم. مهندس هاشم امینی  با بیان اینکه ما بعنوان سقایان مردم جنایت تروریستی 
آمریکا را محکوم می کنیم افزود: فعالان صنعت آبفا بعنوان سقایان مردم ،جنایت تروریستی 
آمریکا را محکوم و همدردی خود را با بازماندگان سانحه دلخراش هوایی اخیر اعلام می کنیم .
وی افزود: وحدت و همدلی که در جامعه وجود دارد را باید قدر بدانیم وبا همبستگی و 
وحدت در مقابل استکبار جهانی ایستادگی کنیم تا در نهایت این نظام به صاحب اصلی  آن 
تقدیم گردد مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان در این مراسم با برشمردن امتیازات 
برجسته سردار شهید سپهبد سلیمانی، گفت: حاج قاسم عزیز در عین آنکه مجاهد، طراح، 
هوشمند، فرمانده و فاتح بود، با الگوگیری از حضرت صدیقه کبری سلام الله علیها، نسبت به 
ولایت کاملًا مطیع و فرمانبردار بود و شهادت او نیز مانند حیاتش، موجب عزت اسلام و انقلاب 
شد. در ادامه این مراسم سردار حاج جواد استکی فرمانده قرارگاه منطقه ای سیدالشهدا 
نیروی زمینی سپاه در استان اصفهان،یزد و چهارمحال بختیاری گفت: در چند سال اخیر 
شرکت آبفا استان اصفهان با مدیریت همه جانبه مسئولین توانست به رغم چالش هایی که در 
زمینه تامین آب شرب در استان وجود داشت آب شرب مردم را پایدار تامین نماید که این امر 
جای تقدیر و تشکر دارد . وی افزود: خدمت به مردم یکی از عبادتهای خالص خداوندمی باشد 
که در این زمینه فعالان صنعت آبفا با خدمات رسانی بی وقفه به مردم بسیار موفق عمل کردند .

در شانزدهمین کنفراس بین المللی روابط عمومی ایران صورت گرفت

کسب جایزه فرهنگ سازی  توسط شرکت 
آب وفاضلاب استان اصفهان 

شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان در شانزدهمین کنفراس بین المللی روابط عمومی 
ایران به دلیل تاسیس خانه فرهنگ آب و ایجاد بستر مصرف بهینه آب در جامعه موفق به کسب 

جایزه فرهنگ سازی شد.
مدیر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان گفت:شرکت آب 
وفاضلاب استان اصفهان  تنها شرکتی در کشور می باشد که خانه فرهنگ آب را باهدف ترویج 
مصرف بهینه آب در جامعه راه اندازی نمود. سیداکبر بنی طبا اعلام کرد: در چند سال اخیر 
علاوه براینکه در خانه فرهنگ آب با استفاده از ظرفیت مربیان مجرب کودکان در نوجوانان در 
مقاطع مختلف تحصیلی تحت آموزش مصرف درست آب قرار می گیرند ازظرفیت هنرمندان 
و اصحاب رسانه در راستای ترغیب همه مردم بهره مند شده است. وی با اشاره به تولیدات 
هنری که باهدف فرهنگ سازی مصرف بهینه آب در دستور کار قرار گرفت اعلام کرد:در سال 
جاری تولید ۸۰ انیمیشن و فیلم کوتاه  بیش از ۷۰  پوستر ،طرح های گرافیکی و کاریکاتور و  
۱۰ جلد کتاب با مضامین راههای مصرف درست آب برای تمام گروههای سنی انجام گرفت.

اجتماعی

رئیس قوه قضاییه از دستورش به سازمان قضایی نیروهای مسلح مبنی بر تسریع در 
بررسی کارشناسی همه فرضیه های مطرح در حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی خبر داد. 

آیت الله سیدابراهیم رئیسی درباره نتایج بررسی های مرتبط با سقوط هواپیمای اوکراینی 
گفت: چند ساعت پس از اعلام ستاد کل نیروهای مسلح، سازمان قضایی نیروهای 
مسلح را مأمور کردیم که این مسئله را پیگیری کنند رویدادی که ابعاد گسترده ای دارد و 

پرسش های جدی درباره آن در میان مردم مطرح است.
وی همه فرضیه های مطرح در خصوص علل سقوط این هواپیما را قابل بحث و بررسی 
دانست و افزود: این موضوعی کارشناسی است و نمونه چنین حادثه ای در هر جای دنیا 

اتفاق بیفتد، بررسی آن ماه ها طول می کشد.
رئیسی گفت: همکاران ما از همان ابتدا با همکاری ستاد کل نیروهای مسلح و حتی 
برخی دانشگاه ها که برای کمک به ما اعلام آمادگی کرده بودند، مشغول بررسی این 

پرونده شدند.
رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: ما حتماً از این پیشنهاد همکاری ها استقبال می کنیم تا 
به ما کمک کنند به ویژه کارشناسان حوزه سایبری که حتماً می توانند در این حوزه حرف 

داشته باشند.
وی تشکیل کارگروه های کارشناسی را از دیگر اقدامات دستگاه قضا برای بررسی پرونده 
سقوط هواپیمای اوکراینی دانست و افزود: اعضای این کارگروه ها در خصوص مسائل 

مطرح بحث و بررسی می کنند و دیدگاه هایشان ثبت و ضبط می شود.
رئیسی با بیان اینکه این مسئله، مسئله ای عادی نیست، گفت: این مسئله ای نیست 
که یک قاضی بتواند به همه ابعاد آن رسیدگی کند بلکه ابعاد کارشناسی آن، ابعاد وسیعی 

است.
با  همکاری  برای  مسلح  نیروهای  قضایی  سازمان  آمادگی  از  قضا  دستگاه  رئیس 
کارشناسان بخش های مختلف اعم از نظامی، هوافضا و سازمان هواپیمایی برای همکاری 

در بررسی این پرونده و دریافت و بررسی دیدگاه هایشان خبر داد.
وی با تصریح اینکه فرضیه های مختلفی در حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی مطرح 
است، بار دیگر تاکید کرد: هر فرضیه را باید کاملًا تا آخر بررسی کنیم تا ببینیم چگونه 

می تواند به حل مسائل کمک کند.
 رئیسی درباره زمان اعلام نتایج بررسی این پرونده نیز اظهار داشت: گفته ایم که تسریع 
کنند و دوستان من خبر دادند که گاهی تا ساعت ۱۱ شب در حال بررسی مسائل و 

دیدگاه های مختلف در این باره هستند.
وی گفت: اگر دیدگاه های دیگری نیز در این خصوص مطرح است به سازمان قضایی 

نیروهای مسلح اعلام کنند.
رئیسی با بیان اینکه رسیدگی به این پرونده عادی نیست، تاکید کرد: این پرونده را حتماً 
به عنوان پرونده ای خاص پیگیری خواهیم کرد و همکارانم بررسی کارشناسی این قضیه 
را از مهمترین مسائلی می دانند که پیگیری خواهد شد تا آنچه به اقتضای حق و عدل 

است عمل شود.
تحت هیچ شرایطی اجازه نخواهیم داد امنیت کشور مخدوش شود

وی درباره اقدام برخی چهره های مشهور »سلبریتی« در فراخوان تجمعات غیر قانونی و 
تحریک مردم به ایجاد ناامنی، گفت: مسئله امنیت در هیچ کشور و جامعه ای، مسئله ای 

نیست که بشود با آن شوخی کرد.
رییسی تاکید کرد: امروز آحاد جامعه ما و بیش از ۸۰ میلیون جمعیت کشور از مسئولان، 
امنیت می خواهند و ما تحت هیچ شرایطی اجازه نخواهیم داد امنیت کشور مخدوش 

شود.
رئیس دستگاه قضا گفت: دستگاه های انتظامی، امنیتی و اطلاعاتی، نیروهای مسلح، 
مدیران و مسئولان همه بخش ها و مسئولان حراست سازمان ها و ادارات دولتی باید کاری 

کنند که مردم در فضای امن بتوانند زندگی کنند و کارشان را انجام دهند.
رئیسی در پاسخ به این که برخی سلبریتی ها با توهم بهره مندی از حاشیه امن، تحریک 
به ناامنی می کنند هشدار داد: هر کسی و در هر جایگاهی، کاری خلاف امنیت کشور 
کند یقین بداند که حاشیه امنیت ندارد، زیرا همه باید در مقابل قانون پاسخگو باشند و هیچ 

کس نمی تواند امنیت جامعه را مخدوش کند.
وی افزود: افراد هم صنف، همکار، همراه و هم سازمان این گونه افراد مدعی تر از همه 

هستند که بدانند ناامنی به ضرر همه خواهد بود.
رئیسی همچنین درباره مباحث مطرح در نشست مشترک روز پنجشنبه هیئت رئیسه 
و کمیسیون های تخصصی مجلس خبرگان با حضور طائب و علوی، گفت: آنچه در 
این جلسه به جمع بندی رسید این بود که اقتداری که با حضور نیروهای مسلح ما در 
منطقه ایجاد شده است و نیز اقدام مقتدرانه سپاه در هدف قرار دادن پایگاه محل استقرار 

نیروهای امریکایی در عراق باید حفظ شود.
 تشییع پرشکوه سردار سلیمانی؛ همه پرسی در رای به مقاومت 

رئیس قوه قضاییه همچنین با اشاره به شهادت افتخارآمیز سپهبد شهید حاج قاسم 
سلیمانی آن را قله ای از انسجام، یکپارچگی، حضور با بصیرت و رفراندوم مردمی در رأی 
به مقاومت دانست و تاکید کرد: این رفراندوم که در پرتو خون مطهر حاج قاسم سلیمانی و 

انسان های زیادی در مسیر مقاومت و ایستادگی انجام شد باید حفظ شود.
وی ایجاد زمینه برای تسریع در ساختن کشور، رفع مشکلات و حرکت در مسیر باز کردن 
گره مشکلات را از دیگر برکات خون مطهر حاج قاسم سلیمانی برشمرد و افزود: این خون 
پاک سبب باز شدن بسیاری از گره ها در مسائل اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی و نیز 

تقویت انسجام ملی شده است.
فقط  داشت:  اظهار  اوکراینی  هواپیمای  سقوط  از  تأسف  ابراز  با  همچنین  رئیسی 
خانواده های شهدای این هواپیما نیستند که از این حادثه متأثرند بلکه همه مردم در 
جامعه، بازماندگان این شهدا محسوب می شوند و ملت از این حادثه متأسف و داغدارند و 

آن شهیدان و خانواده هایشان همواره محترمند.
و  عزیزان  این  معنوی  و  مادی  حقوق  استیفای  که  این  بیان  با  قضاییه  قوه  رئیس 
خانواده های معززشان وظیفه ما و همه مسئولان کشور است تاکید کرد: لکن باید نقطه 
اقتداری که شهید سلیمانی برای کشورمان ایجاد کرد حفظ شود، زیرا دشمن می خواهد 

این اقتدار را تضعیف کند.
از سردار  قدرت تر  پر  قاسم سلیمانی شهید  که  گفتند  انقلاب  دشمنان  افزود:  وی 
سلیمانی قبل از شهادت ایشان است به همین علت می خواهند این قدرت را بشکنند و ما 

نباید اجازه چنین کاری را بدهیم.
رئیسی، قدرت فزاینده کشورمان را مرهون خون مطهر شهید حاج قاسم سلیمانی و 
دیگر شهدا دانست و تاکید کرد: نباید به این نقطه اقتدار کشورمان بی توجه باشیم و این 

نقطه اقتدار همچنان باید پا برجا بماند.
وی گفت: ملت بزرگ ایران با نگاه امیدبخشی که اکنون وجود دارد گام های بلندی بر 
خواهند داشت و ما مسئولان، خود را خادم مردم می دانیم و آن چه دغدغه مردم است 

باید رفع شود.
رئیس قوه قضاییه افزود: به عنوان نمونه رسیدگی به پرونده ها و مبارزه با مفاسد اقتصادی 
در دستگاه قضا، مردم را شادمان می کند به ویژه وقتی می بینند اقدامی صورت می گیرد 
نه آن که صرفاً قولی داده شود و مردم حتماً شاد می شوند وقتی دستگاه های اجرایی 

خدماتی را به آن ها ارائه می کنند.
رئیسی با اشاره به جاری شدن سیل در سیستان و بلوچستان تاکید کرد: ورود به صحنه 
کمک رسانی به سیل زدگان باید جلوه همبستگی و گره گشایی از مشکلات مردم باشد، 

زیرا مردم عزیز آن منطقه تحت فشارند.
وی افزود: خدمت دولتمردان و نیروهای مسلح اعم از سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
ارتش جمهوری اسلامی و بسیج حتماً می تواند لب های مردم را خندان کند و بخشی از 

آلام مردم را بکاهد.

رئیس قوه قضاییه خواستار شد

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم:تسریع در بررسی فرضیه های مطرح در سقوط هواپیما 

اپلیکیشن های بانکی ویژه نابینایان 
طراحی می شود 

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی استان قم گفت:اغلب روشندلان از تلفن  همراه 
سخنگو استفاده می کنند و طراحی اپلیکیشن های بانکی برای آن ها در دستور کار است. 

حمایت  تحت  کم بینا  و  نابینا  نفر  و ۴۲۲  هزار  اظهارداشت:۲  مقدم خواه،  محمدعلی 
بهزیستی قم هستند که ۶۰ درصد آن ها را آقایان و ۴۰ درصد را بانوان تشکیل می دهند و 
از خدمات ویژه این اداره بهره مند می شوند. او افزود: طراحی اپلیکیشن های بانکی نابینایان 
در دستور کار قرار گرفته است تا نابینایان به کمک این اپلیکیشن بتوانند امور بانکی خود 

را از طریق موبایل انجام دهند. اکثر نابینایان از تلفن های همراه سخنگو استفاده می کنند.
معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم با اشاره به فعالیت کانون نابینایان در این 
استان افزود: این کانون از جنس دغدغه ها و مشکلات نابینایان است و از این رو در بسیاری 
از موارد برای تعامل با استانداری یا نهاد های دیگر اثربخشی بیشتری دارند، زیرا خود نابینایان 
گزارشی از مشکلات و دغدغه هایشان را ارائه می دهند. مقدم خواه بیان کرد: بخش مددکاری 
به نابینایان در بهزیستی از نیمه دوم سال گذشته به دلیل کمبود نیرو و مشکلاتی دیگر، به 
بخش خصوصی و غیر دولتی واگذار شد و این امر به بودجه سازمانی و دولتی در راستای 
از زمان کودکی  ادامه داد:  او  نابینایان جامعه کمک کرده است.  به قشر  خدمت رسانی 
که نابینایی کودک تشخیص داده می شود، خانواده مراجعه می کنند و فرد مورد حمایت 
بهزیستی از خدمات توانبخشی، مشاوره و کمک های بلاعوض، هزینه تحصیل در دوران 
مدرسه و دانشگاه بهره مند می شود. معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم تصریح 
کرد: حدود ۱۷۰ نفر با معلولیت های مختلف در دانشگاه های آزاد و غیر دولتی مشغول 
به تحصیل هستند؛ ۱۰۰درصد هزینه تحصیل دانشجویان با معلولیت های مختلف در 
دانشگاه های آزاد توسط بهزیستی پرداخت می شود، اما با توجه به کاهش بودجه بهزیستی 
در سال ۹۸، ۶۰ درصد هزینه های تحصیل دانشجویان در دانشگاه های پیام نور و غیر 
انتفاعی را تقبل می کند، البته اگر بودجه کفاف دهد تا سقف ۱۰۰ درصد حمایت می شوند. 
او ادامه داد: سال گذشته در بخش توانبخشی بهزیستی قم، ۲۲ هزار کودک ۳ تا ۶ سال مورد 
معاینه آمبلیوپی )تنبلی چشم( قرار گرفتند که از این تعداد ۸۷۴ کودک مشکوک شناخته و در 
نهایت طی آزمایش های تخصصی از این کودکان، متوجه شدند ۹۰ نفر از آنان مبتلا به تنبلی 
چشم هستند، اگر این ازمایشات و معاینات نبود، در آینده نابینا می شدند؛ این کودکان تحت 
درمان ۱۵ پزشک متخصص قرار گرفتند. مقدم خواه یادآور شد: معاینه آمبلیوپی از افزایش 
تعداد نابینایان جلوگیری می کند و علاوه بر آن پس از تشخیص بیماری، فرد تحت درمان قرار 

می گیرد و به او کمک می شود تا در آینده زندگی راحت تر و مناسب تری داشته باشد.
معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم با اشاره به اینکه با توجه به وضعیت اقتصادی 
حال حاضر در جامعه، وضعیت اشتغال معلولان با محدودیت هایی مواجه است، افزود: 
از حقوق  قانون جامع حمایت  )ماده ۷  اشتغال  زمینه  در  معلولان  سهمیه سه درصدی 
معلولان: تمام دستگاه های دولتی و عمومی و سایر نهاد هایی که از بودجه عمومی کشور 
استفاده می کنند، موظف هستند، حداقل ۳ درصد از مجوز های استخدامی را به معلولان 

اختصاص دهند.( در دو سه سال اخیر با جدیت بیشتری دنبال می شود.
مقدم خواه بیان کرد: در راستای نظارت بر اجرای این قانون، سال گذشته ۳ نفر از معلولان 
در آموزش و پرورش استثنایی قم مشغول به کار شدند و امسال نیز پس از آزمون استخدامی 

نفرات دیگر نیز در این اداره مشغول به کار خواهند شد.
وام قرض الحسنه برای معلولان

معاون امور توانبخشی اداره کل بهزیستی قم در خصوص وام خوداشتغالی که فرد نابینا 
یا اعضای خانواده فرد نابینا تعلق می گیرد، گفت: امسال تا سقف ۵۰ میلیون تومان وام 
قرض الحسنه به هر فرد تعلق می گیرد؛ پارسال۱۰ میلیارد تومان اعتبار اشتغال به معلولان 
اختصاص داده شده که ۷ و نیم میلیارد تومان توسط ۸۰۰ نفر )متشکل از ۴۰۰ نفر که دچار 
معلولیت ضعیف یا شدید هستند(، جذب شد. مقدم خواه بیان کرد: در زمینه ازدواج معلولان 
بودجه خاصی در نظر گرفته نشده؛ لذا اگر بخش های مشارکتی و کمک های خیران باشد، 
در این زمینه اقداماتی انجام می شود. او ادامه داد: در حال حاضر ۷ مرکز ژنتیک مجهز تحت 
نظارت بهزیستی آزمایشات ژنتیکی پیش از ازدواج و مشاوره های ژنتیک برای زوجین معلول 
به صورت کاملًا رایگان انجام می دهند و در صورت لزوم زوجین تحت درمان قرار می گیرند تا 
بر اساس پیشرفت های علم ژنتیک با وجود امکانات سازمانی و همچنین پزشکان و مشاوران 
ژنتیک حتی المقدور از تولد کودک معلول پیشگیری شود؛ از ابتدای سال ۹۸ ده زوج به مراکز 
ژنتیک مراجعه کردند. مقدم خواه در خصوص مشکلات معلولان در سطح جامعه اعم از رفت 
و آمد در خیابان ها و معابر اظهار کرد: جلسات مختلفی با حضور افراد معلوم اعم از نابینا و 
ناشنوا و ... برگزار و دغدغه ها و مشکلات آنان مطرح می  شود و کارشناسان و مسئولان اجرایی 

در راستای رفع نواقص و مشکلات اقدام می کنند.
 

معاون جهاد کشاورزی استان قم اعلام کرد

پرداخت ۳۵۰ میلیارد ریال تسهیلات در 
بخش کشاورزی قم 

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:از ابتدای سال 
جاری تاکنون ۳۵۰ میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید به ۷۴ طرح در بخش کشاورزی استان 

پرداخت شده است. 
سید مصطفی منزوی گفت: به منظور تحقق شعار سال و فراهم شدن زمینه رونق تولید 
در بخش کشاورزی قم، در جلسات ستاد تسهیل استان مصوب شد که ۷۰۰ میلیارد ریال 
تسهیلات رونق تولید توسط بانک های عامل استان برای تامین سرمایه ثابت و سرمایه در 

گردش موردنیاز فعالان بخش کشاورزی اختصاص یابد.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی قم ادامه داد: تاکنون ۵۰ درصد 
اعتبار تعیین شده به مبلغ ۳۵۰ میلیارد ریال به ۷۴ طرح پرداخت شده است و روند پرداخت 
تسهیلات رونق تولید در بخش کشاورزی قم برای رسیدن به نقطه هدف گذاری شده تا 
پایان سال ادامه دارد. منزوی عنوان کرد: در همین رابطه با استفاده از اطلاعات ثبت شده 
متقاضیان دریافت تسهیلات رونق تولید در سامانه بهین یاب، ۳۳۲ فقره طرح به مبلغ ۸۱۰ 
میلیارد ریال که بیش از میزان اعتبار تعیین شده است، برای دریافت تسهیلات به بانک های 
عامل استان معرفی شد. او بیان کرد: بیشتر طرح های معرفی شده در بخش کشاورزی برای 
دریافت تسهیلات رونق تولید در حوزه پرورش دام و طیور، ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی، 
پرداخت  کرد:  تصریح  منزوی  است.  دامپزشکی  و  شیلات  آب وخاک،  گلخانه،  تاسیس 
تسهیلات رونق تولید برای حمایت از فعالان بخش کشاورزی و تثبیت اشتغال در این حوزه 
است و سازمان جهاد کشاورزی قم تلاش می کند با همکاری بانک های عامل استان صد 

درصد اعتبار اختصاص یافته به این تسهیلات جذب و به متقاضیان پرداخت شود.
در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است که این 
رقم ۴۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان شامل 
۲۱ هزار هکتار باغ و ۴۴ هزار هکتار زراعت است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان 
قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵۰۰ 

تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۴۸ هزار میلیارد ریال در واحدهای صنعتی 
قم سرمایه گذاری شده است

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: حجم سرمایه گذاری انجام  شده برای 
واحدهای صنعتی و معدنی استان ۴۸ هزار و ۸۵۱ میلیارد ریال است. 

محمود سیجانی بیان کرد: با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار و ۲۲۵ واحد 
صنعتی و صنایع معدنی استان برای ۵۶ هزار و ۱۵۳ تن فرصت اشتغال ایجاد شده است.

کل  درصد  دهم  معدنی ۲و ۹  و  صنعتی  واحدهای  تعداد  ازنظر  قم  استان  افزود:  وی 
واحدهای کشور،  ازنظر سرمایه گذاری انجام شده در این بخش یک و نیم درصد کل کشور 
و ازنظر اشتغال ۲و سه دهم درصد فرصت های شغلی ایجاد شده در بخش صنعت و معدن 
را به خود اختصاص داده است. وی ادامه داد:  واحدهای صنعتی و صنایع معدنی استان قم 
بیشتر درزمینهٔ تولید محصولاتی همچون انواع لاستیک و پلاستیک،  صنایع پایین دست 
پتروشیمی،  گرانول، چسب، کفش و دمپایی،  مبلمان، سوهان، لامپ های کم مصرف، انواع 
موتورسیکلت،  لوازم خانگی، قطعات خودرو،  صنایع بسته بندی و صنایع معدنی مثل آهک،  
سیمان و آجرنسوز فعال هستند. سیجانی همچنین گفت:  ۳۰۴ طرح صنعتی و صنایع 
معدنی با پیشرفت فیزیکی بالای ۶۰ درصد در استان مراحل تکمیلی خود را سپری می کند 
که بهره برداری از آن ها می تواند برای  هفت هزار و ۴۹۸ تن فرصت شغلی جدید ایجاد کند. 
وی بیان کرد: برای احداث این واحدها تاکنون ۱۳هزار و ۲۹۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری 
انجام شده است و ۱۴هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار دیگر نیز برای تکمیل نهایی آن ها موردنیاز 
است. وی ادامه داد: بخش صنعت قم از قابلیت های فراوانی برای جذب سرمایه گذاران و 
افزایش تولید و اشتغال برخوردار است و سازمان صنعت، معدن و تجارت قم برای استقرار 

واحدهای صنعتی جدید با لحاظ اصول زیست محیطی با سرمایه گذاران همکاری  می کند.
 

معاون میراث فرهنگی استان قم :

سایت موزه قلی درویش قم احداث می شود
معاون میراث فرهنگی استان قم از احداث سایت موزه قلی درویش قم خبر داد و گفت: 

اشیای قدیمی و کشف شده از این منطقه به نمایش گذاشته خواهد شد.
شاهین ایلی بیگی پور گفت: با توجه به اهمیت تاریخی و قدمت هفت هزار ساله تپه باستانی 
قلی درویش، در جلسه این هفته شورای فنی استان قم، بررسی طرح محتوایی سایت موزه 

قلی درویش مورد نقد و بررسی قرار گرفت و در آینده نزدیک ایجاد و راه اندازی شود.
معاون میراث فرهنگی قم ادامه داد: پس از انجام مطالعات، برای ایجاد فضایی مناسب 
برای گردشگران و علاقمندان به آثار باستانی راه اندازی سایت موزه قلی درویش آغاز و در 
آن، اشیای قدیمی و کشف شده از این منطقه به نمایش گذاشته خواهد شد. وی افزود: 
محوطه قلی درویش در سال ۱۹۷۹ میلادی برای اولین بار توسط کلایس، باستان شناس 
آلمانی مورد بازدید و معرفی قرار گرفت، بعدها بر اساس کاوش های انجام شده آثاری متعلق به 
هفت هزار سال قبل از این منطقه به دست آمد. ایل بیگی پور گفت: تپه تاریخی قلی درویش 
مربوط به عصر آهن است و در نزدیکی مسجد مقدس جمکران واقع شده، این اثر در تاریخ 
۲۳ شهریور ۱۳۸۲ با شماره ثبت ۱۰۱۷۳ به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

 مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: سردار سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی نمونه کامل انسانی بود که در 

مکتب فاطمی تربیت یافته است.
حجت الاسلام عباس اسکندری با اشاره به تهذیب نفس 
و دوری از هوا و هوس به عنوان ابزار اصلی تربیت دینی و 
فاطمی اظهار کرد: کسانی که پیرو دستورات الهی باشند 
و در فکر و عمل خود را از آلودگی دور کنند انسان های پاک 
و مطهری هستند که هم خود از ثمره این پاکی بهره مند 

می شوند و هم دیگران را بهره مند می سازند.
وی افزود: اینگونه افراد هدایت گر جوامع بشری بوده و برای 
همه انسان ها مفید واقع می شوند؛ انسان هایی که مصداق 

اکمل آنها ائمه اطهار علیه السلام هستند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به آیاتی 
را  مطهر  و  پاک  انسان های  ویژگی های  که  کریم  قرآن  از 
و  کوثری  تربیت  خاستگاه  کرد:  خاطرنشان  برمی شمارد 
فاطمی در محیط خانواده است و خداوند اراده فرموده برخی 
خانواده ها به جایگاه بالایی در جوامع بشری دست یابند، چه 
بسا خانواده های گمنامی که به خانواده های پرآوازه و مشهور 
تبدیل شده اند به این خاطر که تربیت دینی را رعایت کرده و 

فرزندانی پاک و مطهر به اجتماع تحویل داده اند.
وی خانواده شهدا را از جمله این گونه خانواده ها دانست و 
عنوان کرد: یک انسان می تواند در خانواده ای در یک شهر یا 
روستای کوچک و دور افتاده متولد شود اما به واسطه تربیت 
دینی و فاطمی به انسانی معروف و مشهور و بلندمرتبه تبدیل 

شود و همه در برابر او خاضع و خاشع باشند و از او به نیکی یاد 
کنند انسانی مانند سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
که در پی شهادتش یک ملت را عزادار خود کرد و موجبات 

عزتمندی یک امت مسلمان را فراهم ساخت.
اخلاقی  سجایای  به  اشاره  با  اسکندری  الاسلام  حجت 
و شخصیتی شهید قاسم سلیمانی گفت: خلوص نیت از 
جمله خصوصیات بارز او بود همچنین به گفته نزدیکانش 
همواره به یاد خدا بود و ذکر و یاد پروردگار بر قلب و زبانش 
جاری می شد، هرگاه فرصت کوچکی می یافت قرآن تلاوت 
می کرد و در کار خود با هوشمندی و اتکای به خداوند امور 

را پیش می برد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: تربیت دینی 
و فرهنگ فاطمی بود که شخصی مانند سردار سلیمانی را 
پرورش داد، شخصیتی که استکبار جهانی را در منطقه خوار 

و ذلیل کرد.
وی خاطرنشان کرد: دنیای استکبار به سرکردگی آمریکا 
در صدد بود با توطئه ای بین المللی و به وجود آوردن داعش 
اما این سردار سلیمانی و دیگر  نابود کند  را  مکتب تشیع 
مدافعان حرم بودند که با اقتدار در مقابل این نقشه ایستادند 
و داعش را نابود کردند، آمریکا را در منطقه ذلیل کرده و پوزه 

اسرائیل را به خاک مالیدند.
حجت الاسلام اسکندری تربیت صحیح خانوادگی را عامل 
ظهور انسان های بزرگ و بلندمرتبه دانست و گفت: در این 
بین پدر و مادر نقش مهمی در تربیت فرزندان دارند زیرا نهاد 

خانواده نخستین جایگاهی است که کودکان در آن رشد 
می یابند و با مفاهیم اساسی زندگی آشنا می شوند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با تأکید بر اهمیت 
و جایگاه نهاد خانواده در پیشبرد اهداف جامعه عنوان کرد: 
دستگاه های حاکمیتی و فرهنگی از جمله آموزش و پرورش 
هم وظایفی دارند که باید به آنها عمل کنند اما این مسئله 
سبب نمی شود که والدین کودکان شأن را رها کرده و به محیط 
خانواده توجه نداشته باشند بلکه باید تربیت اساسی فرزند را 
از همان ابتدا شروع کرده و احساس مسئولیت داشته باشند.
وی تصریح کرد: لازم است الگوهای صحیح را به فرزندان 
روش  و  سیره  اساس  بر  آنها  تربیت  تا  کنیم  معرفی  خود 
اسوه های دینی انجام شود چرا که اگر فرزندان را رها کنیم 
با توجه به زمینه های فساد فراوانی که توسط دشمنان فراهم 

شده به یقین به انحراف کشیده خواهند شد.
وسیع  استفاده  به  اشاره  با  اسکندری  الاسلام  حجت 
انحراف کشاندن نسل  به  برای  از فضای مجازی  دشمنان 
آینده جوامع اسلامی گفت: در این بین برخورد سنجیده 
و کارشناسی شده با فرزندان اهمیت فراوانی دارد زیرا درک 
کودکان بسیار بالاست و زیر بار برخورد غیرمنطقی نمی روند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به اینکه بعد 
از محیط خانه و خانواده مسجد، قبور مطهر ائمه اطهار علیهم 
السلام و بقاع متبرکه و امامزادگان از مکان های و فضاهای 
هستند که اگر فرزندانمان را در این فضاها قرار دهیم در صد 

بالای از تربیت دینی آنها تضمین شده است.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم :

سردار سلیمانی نمونه انسان تربیت شده در مکتب فاطمی بود

مینا جندقی 

در شرایط بحرانی و رخدادهای طبیعی، کودکان بیش از پیش در معرض آسیب های 
روانی قرار دارند. بزرگترها درگیر رسیدگی به وقایع پیش آمده هستند و کودکان شاهد هر 

آنچه می گذرد. 
در شرایط بحرانی و رخدادهای طبیعی، کودکان بیش از پیش در معرض آسیب های 
روانی قرار دارند. بزرگترها درگیر رسیدگی به وقایع پیش آمده هستند و کودکان شاهد هر 
آنچه می گذرد. آنها متحمل اضطراب زیادی شده و امنیت روانی شان در معرض آسیب 
است. در صورتی که به این آسیب ها توجه نشود، می تواند در آینده منجر به اختلالات 
روانی بیشتری شود. مطالعات زیادی بر روی اقداماتی که در شرایط بحرانی به کودکان 
کمک می کند، صورت گرفته است که می تواند به والدین، معلمان و داوطلبان حوزه کودک 

کمک کند.
 نشانه های طبیعی را بشناسیم و در برابر آنها صبور باشیم

کودکان پس از رویایی با حادثه، اضطراب خود را بنا به سن و شرایط شان به اشکال 
متفاوتی نشان می دهند. ممکن است پرخاشگر، بی قرار یا گوشه گیر شوند و یا به 
عادت های سنین کمتر خود، مانند مکیدن انگشت برگردند. همچنین از آنجا که احساس 
امنیت کودکان آسیب  دیده است، ممکن است وابستگی زیادی به والدین خود نشان 
دهند و در صورت دور شدن از آنان بی قراری کنند. همه این موارد، واکنش های طبیعی 
کودکان به این شرایط است و نشان می دهد که کودک استرس زیادی را متحمل می شود. 

این نشانه ها را با صبوری تحمل و  درک  کنیم.
 تا جای ممکن، کودکان را در معرض اخبار و تصاویر ناگوار قرار ندهیم

در روزهای پس از حادثه، در حضور کودکان درباره اخبار ناگوار صحبت نکنیم  و دقت 
کنیم که در معرض تصاویر ناگوار قرار نگیرند.این وقایع ناگوار در ذهن کودکان بزرگنمایی 

می شود و اضطراب زیادی را به آنان تحمیل می کند
 با کودکان صحبت کنیم و گوش بدهیم تا کودکان صحبت کنند

کودکان را به صحبت کردن تشویق کنیم، بگذاریم برایمان تجربه خود را از اتفاق افتاده 
شرح دهند، فعالانه گوش دهیم و همدلانه به احساساتشان واکنش نشان دهیم. اگر 
این واکنش ترحم آمیز و یا همراه با نفی احساس کودک باشد، ممکن است کودک به 
صحبتش ادامه ندهد. به طور مثال اگر او به ما بگوید که »خیلی می ترسد« به او نگوییم 
»نباید بترسی« می توانیم بگوییم »می فهمم که برایت سخت بوده« و اجازه دهیم بیشتر از 
احساساتش برایمان صحبت کند. همچنین به او کمک کنیم تا بر روی  این احساسات  
اسم بگذارد. اگر می گوید»کسی را پیدا نمی کردم و هیچ چیز سر جایش نبود« می توانیم 

بگوییم»حتما خیلی ترسیده بودی«
 سوالات کودکان را به تناسب سن و درک شان از موضوع پاسخ دهیم

در پاسخ به کودکان صادق باشیم ولی اطلاعاتی بیش از آنچه نیاز دارند به آنها ندهیم. 

برای کودکان. به جای استفاده از کلماتی مثل »بلایای طبیعی« درباره فرآیند اتفاق افتاده 
توضیح داده و به جنبه های مثبت پدیده نیز اشاره کنیم، به طور مثال از فواید باران بگوییم 
و توضیح دهیم که باران چقدر مفید است و در اثر اقدامات نادرست انسانی است که باعث 

خسارت می شود.
 نمونه خوبی برای کودکان در کنترل احساسات باشیم

کودکان بیش از هرچیز از واکنش والدین شان الگوبرداری می کنند.اگر والدین کنترل 
تنهایی  و  ناامنی  احساس  پیش  از  بیش  کودکان  باشند،  نداشته  را  خود  احساسات 

می کنند.
تا جای ممکن برنامه های روزمره کودک را به حالت قبل برگردانیم

تکرار کارهای روزانه به کودکان احساس آرامش و کنترل داشتن بر اوضاع می دهد. سعی 
کنیم تا جای ممکن عادات روزانه خانواده را تکرار کنیم، به طور مثال اگر هرشب برای 
کودک داستان می خواندیم به این کار ادامه دهیم. بهتر است در اولین فرصت ممکن 
مدرسه ای برپا شود و کودکان طبق روال هر روزه، زمان خود را در مدرسه  بگذرانند. باید 
توجه داشت که در مدرسه شرایط کودکان در نظر گرفته شود و بیشتر مدرسه به پناهگاهی 
برای احساس آرامش بیشتر و انجام فعالیت هایی که حواس کودک را از وقایع اطراف پرت 

می کند، تبدیل شود.
 فضایی امن برای بازی کودکان فراهم کنیم

بازی کردن و انجام فعالیت های هنری بهترین راه برای کم کردن اضطراب کودکان و دور 
نگه داشتن آنان از وقایع پیش آمده است. فضایی فراهم کنیم تا کودکان و همسالانشان به 
بازی مشغول شوند. اگر کودکی اسباب بازی خاصی داشته که به آن وابسته بوده در اولین 

فرصت آن را با یک اسباب بازی در دسترس جایگزین کنیم.
 امید و امنیت را به دنیای کودکان برگردانیم

را  می گیرند.خود  قرار  زیادی  ناامیدی  و  یاس  معرض  در  شرایط  این  در  کودکان 
فراموش شده می پندارند و امیدی به بازگشت شرایط قبلی ندارند. با آنها صحبت کنیم و 
برایشان از برنامه های آینده بگوییم. فرآیند بازسازی را متناسب با درک شان توضیح دهیم. 
می توان از داستان هایی مشابه با شرایط پیش آمده استفاده کرد.)به طور مثال داستان 
کبوتری که خانه اش در باران خراب شده و بعد با کمک دیگر پرندگان دوباره آن را می سازد(

 به کودکان اجازه دهیم در فرآیند بازسازی مشارکت داشته باشند
به کودکان و به ویژه نوجوانان اجازه دهیم، متناسب با سن و شرایط شان در فرایند 
بازسازی نقش داشته باشند. این مشارکت احساس کنترل داشتن بر اوضاع را در کودکان 

ایجاد کرده و با تقویت احساس همدلی اجتماعی، اضطراب آنان را کاهش می دهد.
- در ماه های بعد از حادثه به نشانه های کودکان حساس باشیم.

 ممکن است نشانه های اضطراب کودک، در ماه های بعد از حادثه نیز ادامه داشته باشد. 
به تغییرات رفتاری کودکان حساس باشید و در صورت نیاز به متخصص مراجعه کنید.

روانشناس و عضو هیئت مدیره انجمن حمایت از حقوق کودکان

در شرایط بحرانی چگونه می توانیم به کودکان کمک کنیم؟
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وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

خسارت ۷۰۰میلیاردی سیل به راه ها و 
زیرساخت  های سیستان و بلوچستان 

وزیر راه و شهرسازی گفت: میزان خسارات اولیه سیل به راه ها، پل ها، آبروها و ابنیه 
فنی راه های استان سیستان و بلوچستان بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان است.

محمد اسلامی صبح روز پنجشنبه ۲۶ دی با حضور در مناطق سیل زده سیستان 
و بلوچستان با اشاره به این که در سیل اخیر، حضور و اقدام به موقع همه دستگاه ها 
باعث شد تا امداد رسانی به موقع صورت گیرد، گفت: بر اساس برآوردهای اولیه میزان 
خسارت وارد شده به راه ها، پل ها، آبروها و ابنیه فنی راه های این استان بالغ بر ۷۰۰ 

میلیارد تومان است.
وزیر راه با اشاره به وضعیت راه های استان سیستان و بلوچستان گفت: بیش از ۸۰۰ 
راه روستایی دچار آسیب یا انسداد شده بود که با همت راهداران و با بسیج امکانات و 
استفاده از ۳۷۵ دستگاه ماشین آلات سنگین و نیمه سنگین بازگشایی راه ها صورت 

گرفت.
او افزود: با این وجود اکنون حدود ۳۰ مسیر روستایی به طور کامل بازگشایی نشده 
است و همکاران ما در تلاش برای باز کردن راه های باقی مانده هستند. روستاهای باقی 
مانده عموماً در مسیر رودخانه ها هستند و تا زمانی که آب به طور کامل فرو کش نکند 

نمی توان کار بازگشایی را انجام داد.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه افزود: الویت ما این است که راه های اصلی مسدود 

نباشد. اکنون راه های اصلی تماماً باز و بسیاری از راه های فرعی نیز ترمیم شده اند.
اسلامی با بیان این که اولویت اصلی وزارت راه و نیز تاکید دولت برگرداندن شرایط به 
وضیعت عادی است، تصریح کرد: رسیدگی به وضعیت مسکن و خانه های آسیب دیده 
نیز در برنامه های وزارت راه قرار دارد. اکنون بنیاد مسکن در استان مستقر شده و در 
حال شناسایی، ارزیابی و انجام اقدام های اجرایی هستند تا هم اقلام مورد نیاز مردم در 

اختیارشان گذاشته شود و هم کار بازسازی خانه ها آغاز شود.
وی افزود: باید بتوانیم اعتباراتی را برای بازسازی مناطق سیل زده مصوب کنیم و بعد از 

آن کار بازسازی را شروع خواهیم کرد.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: الویت اصلی ما این است که تردد برقرار شود و در گام 
دوم به دنبال تثبیت ترددها هستیم تا ترددها بر قرار بماند. در گام سوم به دنبال بازسازی 

هستیم که همه این سه مورد به شکل متوازن در حال انجام است.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق تهران :

نمی توان خارج از چارچوب های بانکی دنیا 
حرکت کرد

رئیس کمیسیون انرژی اتاق تهران گفت:  صنعت نفت با این سطح از تبادلات مالی و 
اقتصادی، نمی تواند خارج از چارچوب های بانکی دنیا حرکت کند. 

»رضا پدیدار« با تاکید بر اینکه تصویب FATF برای ادامه فعالیت بخش خصوصی 
در صنعت نفت ضروری است، ادامه داد: صنایع نفتی هم در ابعاد ملی و هم جهانی، 

صنعت بزرگ و عظیمی است و کسی نمی تواند منکر آن باشد.
وی با اشاره به اینکه صنعت نفت برای کشوری مانند ایران که جایگاه تعیین کننده ای 
دارد،  افزود: این صنعت ستون فقرات اقتصاد ایران است و این موضوع در دهه های اخیر 

اثبات شده است.
این فعال بخش خصوصی تاکید کرد: اگرچه در یکی  دو سال اخیر صادرات نفت ایران 

دچار نوسان شده اما کماکان اقتصاد ایران به نفت وابسته است.
وی گفت: تصور می کنم در چند دهه آینده نیز این صنعت می تواند نقش موتور محرک 

برای رشد و توسعه برای اقتصادی کشور را داشته باشد.
پدیدار به لزوم پیوستن ایران به FATF اشاره کرد و افزود: انتظار بخش خصوصی این 
است تا با تدابیر لازم و شناخت درست جلوی ورود ایران به لیست سیاه FATF گرفته 
شود تا از وقوع بحران های دیگری که ممکن است برای تجارت خارجی در صنعت نفت 
بوجود آید، جلوگیری شود. به گفته پدیدار، صنعت نفت باید از انحصار دولت خارج شود 

تا بتوانیم از تهدیدات مشابه تحریم های فعلی با کمترین هزینه عبور کنیم.
وی از دولت خواست تا نقش دادن به بخش خصوصی تنها به صحبت ها محدود نشود 
و در عمل باشد زیرا این زمان است که دولت می تواند سیاست های درست و جامعی برای 

استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی ایجاد کند تا از بحران ها عبور کنیم.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: باید پارادایم کلان اقتصادی 
کشور تغییر کند تا حضور بخش خصوصی در فعالیت های اقتصادی و حوزه انرژی 
افزایش پیدا کند. وی تاکید کرد:  بخش خصوصی انتظار حمایت های دولتی را ندارد و 
تنها به دنبال ایجاد یک فضای رقابتی داخلی، بیرونی و بین المللی است تا بتواند در برابر 

تهدیدات و فرصت ها، جان تازه ای به دست آورد.
پدیدار افزود: باید توان و بنیان بخش خصوصی را افزایش داده و مزیت های نسبی و 

نقاط قوت و ضعف را شناسایی کنیم.

قائم مقام وزیر صمت خبر داد:
ثبت ۳۲ میلیارد دلار صادرات در ۹ ماهه امسال 

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی با اشاره به اهمیت رشد هفت 
تا ۱۳ درصدی میزان تولید در کشور، گفت: طی ۹ ماه گذشته ۳۲ میلیارد دلار صادرات 

از ایران انجام شده است. 
»حسین مدرس خیابانی« پیش از ظهر روز پنجشنبه در جریان سفر خود به یزد با 
حضور در کارگروه تنظیم بازار این استان، ضمن عرض تسلیت بابت شهادت سپهبد حاج 
»قاسم سلیمانی« و حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی، با اشاره به اهمیت فعالیت ستاد 
تنظیم بازار در کشور، اظهار کرد: حراست از ارزش ها و دستاوردهای انقلاب اسلامی 

مهمترین و اصلی ترین وظیفه مسئولان و دست اندرکاران نظام است.
وی تهدید کردن معیشت مردمی و فلج کردن تولیدات کشور را دو توطئه شوم استکبار 
جهانی علیه ایران اسلامی دانست و بیان کرد: خوشبختانه با تدبیر مناسب و اقدامات 
به موقع نه تنها تولیدات کشور فلج نشده، طی ۹ ماه اخیر میزان تولید در حوزه های 

مختلف هفت تا ۱۳ درصد رشد داشته است.
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بازرگانی انجام ۳۲ میلیارد دلار صادرات 
طی ۹ ماه اخیر را از دیگر دستاوردهای حوزه بازرگانی کشور عنوان کرد و گفت: در 

سیاست های ابلاغی تنظیم بازار فراوانی کالا مقدم بر افزایش قیمت است.
مدرس خیابانی با بیان این که دو برابر ذخائر استراتژیک کشور تأمین شده است، 
تصریح کرد: تنظیم بازار فعالیتی فرابخشی است و تمام دستگاه های اجرایی و نظارتی 

باید نسبت به این مهم احساس مسئولیت کنند.
این مسئول در ادامه با بیان این که امروز بالاترین میزان ذخیره مرغ منجمد در کشور 
را داریم، تأکید کرد: تنظیم بازار مستلزم همکاری مستمر دولت و نهادهای دولتی، 

استفاده از بخش خصوصی و همکاری مردمی است.
وی خاطرنشان کرد: در شرایط تحریم زیرتابلوی دولت هیچ کاری نمی توان انجام داد، 
به همین منظور استفاده از ظرفیت و واگذاری امور به بخش خصوصی تنها راهکار توسعه 
اقتصادی کشور در این شرایط است. قائم مقام وزیر صنعت در پایان سخنان خود با بیان 
این که ما اعتقاد داریم عدم درج قیمت فقط به دلیل گران فروشی است و باید جدی ترین 
برخورد با متخلفین در این حوزه شود، گفت: عدم درج قیمت و گران فروشی بیشترین 

تخلفات صنفی در کشور است.

یافته،  نجات  ابرتورم  از شکل گیری  ایران  اینکه  بیان  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
گفت:عملیات بازار باز از شنبه رسما آغاز می شود و به ما این امکان را می دهد که در 

مورد اضافه برداشت های بانکها قوی عمل کنیم.
عبدالناصر همتی، روز پنجشنبه در پنجاه و نهمین مجمع بانک مرکزی که با حضور 
حسن روحانی، رئیس جمهور برگزار شد، گفت: سال ۹۷ و ۹۸ جزو سال های بسیار 
سخت اقتصادی برای کشور است که یکی از بی سابقه ترین تحریم ها را برای کشور 
رقم زده است؛ این در حالی است که با تدبیری که صورت گرفت به تدریج به سمت 

ثبات حرکت کردیم.
وی افزود: بر این اساس طلیعه تلاش بانک مرکزی، ثبات در بازارها بوده است و البته 
باید توجه داشت که هدف دشمنان، حمله به بازار ارز ایران بوده و با توجه به ناترازی 
هایی که در سیستم بانکی وجود داشت، انتظارات عمومی بر این بود که با شوک ناشی 

از کاهش درآمدهای نفتی، اقتصاد وارد شرایط بسیار سخت تورم رکودی شود.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: در شرایط عادی نیز اگر رکود تورمی بر کشور حاکم 
شود، کار برای دولت بسیار سخت خواهد بود، اما ما در مدت کوتاهی و با شرایطی که 
فشار و قدرت آن بر مجموعه اقتصادی کشور بسیار بالا بود، از زیر این فشار خارج شده 
و در شش ماهه ابتدای امسال، رشد غیرنفتی کشور مثبت شده است و این نشانگر 
آن است که ما توانستیم بر رکودی که از نظر فعالیت های اقتصادی کشور است، غلبه 

کنیم.
اثر منفی کاهش صادرات نفت از سال ۹۹ از بین می رود

وی با اشاره به مثبت شدن رشد اقتصادی غیرنفتی کشور، تصریح کرد: طبیعی 
است که بخش نفتی، برون زا است و دولت و بانک مرکزی نقش زیادی در مدیریت 

آن ندارند و البته وزارت نفت برای صادرات تلاش می کند ولی به هر حال از آنچه که 
قبلا صادرات نفت صورت می گرفته است، کمتر انجام می شود و فشار ناشی از این 
کاهش صادرات نفت بر اقتصاد ایران برقرار است؛ ولی امیدواریم اثر آن در سال ۹۹ به 

طور کلی از بین رود.
به گفته همتی، در طول یکسال و نیم گذشته، از مهرماه سال ۹۷ در سه مقطع بود 
که کشور به شدت تحت فشار قرار گرفت؛ این در حالی است که یکی از این مقاطع، 
بحث آشفتگی بازار ارز بود که ما به خوبی این جو را متوجه شدیم و شوکی که دشمن 
می خواست در بازار ارز ایجاد کند را مدیریت کردیم، ضمن اینکه بخشی از این شوک 
نیز تا شهریور ۹۷ در کشور مشاهده شد، اما تدبیر بانک مرکزی این بود که این شوک 
باید در کوتاه مدت کنترل شود و خوشبختانه با اقدامات جدی و مهمی که در بانک 
مرکزی انجام شد، توانستیم تقاضاهای سفته بازانه را محدود کرده و کنترل بازار ارز را 
بدون از دست دادن ذخایر ارزی صورت دهیم، چراکه کنترل با از دست دادن ذخایر 

میتواند صورت گیرد، اما ما این کار را بدون از دست دادن ذخایر انجام دادیم.
اولین باری است که بانک مرکزی نقش بازارسازی را ایفا می کند

وی اظهار داشت: امکان نوسان شدید نرخ ارز وجود داشت، اما اکنون آسیب پذیری 
نرخ ارز را از تحولات سیاسی و نظامی را به حداقل رسانده ایم و مانع خروج سرمایه از 
کشور شده و منجر به نگهداری ارز نزد مردم شده ایم که با این اقدامات، بانک مرکزی 

از سال ۹۷ به عنوان یک بازارساز وارد بازار شد.
به گفته همتی، این اولین باری در کشور است که عنصری به عنوان بازارساز در بازار 
ارز داریم و این بازارساز، اجازه نوسان به دلال نمی دهد و در طول یکسال و نیم گذشته 
مهمترین تنش های سیاسی و نظامی در کشور رخ داد ولی هیچ یک از آنها نتوانست 

چارچوب بازار ارز کشور را به هم زند و این به خاطر تدبیر است.
همتی گفت: مجموعه اقداماتی شروع شده که ریال را از حالت ول بودن رها کند و 
این یک اقدام ساختاری است، ضمن اینکه اقدام برای کنترل تراکنش ها در پوزها، 
تراکنش های بانکی خارج از کشور، ساتنا، انتقالات ریالی و چک های تضمینی 
صورت داده و توانستیم ریال را در گردش کنترل کنیم و مهمترین عامل سفته بازانه 

حمله به بازار ارز را با ریال کنترل کنیم
۸۰درصد کار ادغام بانکهای نظامی پیش رفت

رئیس کل بانک مرکزی گفت: ناترازی بانکها از دو دهه قبل شکل گرفته و یک روزه 
و یک ماهه و یکساله نمی توانستیم آن را رفع کنیم، اما اقدامات خوبی شروع شده 
و موسسات مالی غیرمجازی که در دوره ۹۵ و ۹۶ جمع شده بودند را سامان دادیم 
و یکسری موسسات ناتراز را با انتخاب سرپرست، سامان دادیم و بانکهای نیروهای 
نظامی را ادغام کرده ایم؛ البته هم اکنون نیز کار را تا ۸۰ درصد پیش بردیم به زودی 

نهایی خواهیم کرد.
همتی گفت: سیستم بانکی را به آرامی حفظ خواهیم کرد و برخی می گفتند که 
برای کنترل بازار، نرخ سود را بیشتر کنید، ولی ما نگران تشدید رکود بودیم و این 
سیاست را انتخاب نکردیم و حتی تعدیل تدریجی نرخ سود بانکها را در دستور کار 
دادیم و این کار باعث کاهش ناترازی بانکها شد و اجازه ندادیم که رکود در بانکها 
کاهش یابد، پس مجموعه این سیاستها اقتصاد باثباتی را پیش روی ما قرار داده است.

برگشت ثبات و رشد به اقتصاد کشور
رئیس کل بانک مرکزی گفت: برخی می گفتند که ایران وارد ابرتورم می شود، 
ولی در حال حاضر بعد از گذشت یکسال از سخت ترین تحریم ها و فشار سنگین به 
درآمدهای دولت، الان تورم نزولی است و به جز آذرماه که تورم افزایش یافت و در دی 
ماه کنترل خواهد شد، روند رو به کاهش در تورم را شاهد هستیم و در مورد نرخ ارز 
نیز اگر آمارها را نگاه کنیم، از اول سال تاکنون، تغییری در نرخ ارز نداشتیم و در یک 
محدوده محدود نوسان می کند و مطمئن هستیم که از این شرایط ما بهتر خواهد شد.

همتی گفت: تصوراتی که در شهریورماه و مهر ۹۷ است و ابرتورم را شاهد خواهیم 
شد، رخ نداد و تدابیری که در بانک مرکزی اتخاذ شد و در اداره سیستم های بانکی و 
مدیریت نقدینگی کار به خوبی پیش رفته است؛ به نحوی که ما از میانگین متوسط ۵۰ 

سال گذشته، تنها سه درصد از میانگین بالاتر هستیم.
وی اظهار داشت: برخی میزان مطلق نقدینگی را مقایسه می کنند؛ در حالی که این 
معنا ندارد و درصد رشد معنادار است که مهار شده است و فکر می کنم که مقداری نیز 
در توزیع این مسائل باید به مردم بیشتر بپردازیم. اتفاقی که در یکسال و نیم گذشته 
رخ داده یکی از اتفاقات نادر ۴۰ ساله جمهوری اسلامی ایران است و تا به حال این 
چنین عملکرد باثباتی در اقتصاد نداشته ایم و تاکنون فشاری را هم این گونه تحمل 
نکرده ایم. پس یکی از موفقیت های دولت و بانک مرکزی در این دوره بسیار سخت 

شکل گرفته است.
عملیات بازار باز از شنبه رسما کلید می خورد

وی اظهار داشت: در آستانه شصتمین سال تاسیس بانک مرکزی، عملیات بازار باز 
را از شنبه آغاز خواهیم کرد و امروز این عملیات را رونمایی می کنیم و البته باید گفت 
که این کار به ما کمک خواهد کرد تا سیاستگذار و نظام سیاستگذاری پولی کشور را 
دچار تغییر و تحول عمده نماییم و نگرانی هایی که تا به حال در مورد اضافه برداشت و 

برداشت های بین بانکی و بازار بین بانکی داشتیم.
همتی گفت: با عملیات بازار باز به سمتی خواهد رفت که آنچه که در دنیا در بانکهای 

مرکزی مدرن دنیا برای اعمال سیاست های پولی عمل می شود، اجرایی گردد.

عملیات بازار باز رسما شنبه آغاز می شود

همتی: ایران از شکل گیری اَبرَ تورم نجات یافت

یکی از حلقه های مفقوده در کاهش تصادفات جاده ای که 
سالانه جان ۱۷ هزار نفر در کشور را می گیرد، در صنعت بیمه 

به چشم می آید. 
طبق گزارش های رسمی وزارت راه و شهرسازی، در ۱۰ سال 
گذشته ۱۸۵ هزار نفر از هموطنانمان در تصادفات جاده ای 
باختند. فقط در سال گذشته سوانح جاده ای جان بیش از ۱۷ 
هزار ایرانی را گرفته و ۳۳۰ هزار نفر زخمی و ۴۰ هزار نفر معلول 
بر جای گذاشته است. با این وضعیت، ایران در صدر جدول 

کشورهای پرخطر در بخش تصادفات جاده ای قرار دارد.
طبق استانداردهای جهانی میزان تلفات ناشی از تصادفات ۵ 
نفر در ۱۰۰ هزار نفر است و طبق این استاندارد، میزان تلفات 
تصادفات جاده ای در ایران باید سالانه ۴۰۰۰  نفر باشد و نه 

بیش از ۱۷ هزار نفر.
سه عامل انسان، خودرو و جاده)محیط( بیشترین سهم را در 
وقوع تصادفات جاده ای دارند. هر چند که سهم عامل انسان را 
برخی از نهادها تا ۷۰ درصد اعلام می کنند اما بسیاری  نسبت 
صنعت  معتقدند  که  چرا  دارند  انتقاد  بندی ها  درصد  این  به 
خودروسازی کشورمان تمام استانداردهای جهانی و بین المللی 
در تولید خودرو را رعایت نمی کند و خودروهای ملی فاقد این 

استانداردها در سطح جاده های کشورمان در حال ترددند.
از این رو و با توجه به افزایش تولید خودرو و رشد سوانح جاده ای 
در کشور که روزانه به چیزی حدود ۷۰۰ الی ۸۰۰ فقره می رسد، 
بحث بیمه بسیار اهمیت پیدا می کند و صنعت بیمه به عنوان 
عامل کاهنده تصادفات و تلفات ناشی از آن کمتر مورد توجه 
قرار گرفته است. در حالی که  یکی از روش های ایجاد ایمنی در 
صنعت حمل و نقل استفاده از بیمه های مختلف از جمله بدنه و 
شخص ثالث است. در این میان موضوعی که می تواند با کمک 
صنعت بیمه به کاهش تصادفات جاده ای کمک کند، تعیین 

نرخ بیمه براساس میزان ریسک راننده است.
چگونه  می توان با تغییر نظام بیمه تصادفات جاده ای 

را کاهش داد؟ 
استانداردهای  سطح  بودن  پایین  کنار  در  بپذیریم  باید 
به  رانندگان  نادرست  رفتار  داخل،  تولید  و  ملی  خودروهای 
علت  مهم ترین  طوری که  به  می زند  دامن  تصادفات  افزایش 
تصادفات در بخش عامل انسانی، سبقت و سرعت غیرمجاز 
است. طبق گفته کارشناسان سهم این عامل می تواند با تغییر 

نظام بیمه کاهش یابد. شرکت های بیمه از پتانسیل و نقش 
به سزایی در کاهش سوانح و حوادث برخوردارند و اغلب نقش 

آنها به صورت غیرمستقیم است.
پیشنهادی که برای کنترل رفتار رانندگان و کاهش تصادفات با 
ابزار بیمه ارائه شده این است که حق بیمه رانندگان کم ریسک 
با رانندگان پرخطر متفاوت باشد. تفکیک رانندگان پرخطر از 
کم خطرها از طریق دریافت حق بیمه متناسب با ریسک، آمار 
تخلفات رانندگی و تصادفات را کاهش  می دهد و از طریق میزان 
حق بیمه نامه شخص ثالث می توان جلوی بسیاری از حوادث 

جانی و مالی را گرفت.
در بسیاری از کشورها هم بیمه نامه پس از استعلام سابقه بیمه 
افراد صادر و حق بیمه طبق سابقه راننده تعیین می شود. در 
هنگام تمدید بیمه نامه هم میزان خسارت ناشی از تصادفات 
هم از شرکت های بیمه ای استعلام می شود و حق بیمه هر سال 
متفاوت از سال گذشته است. بنابراین رانندگان برای پرداخت 
حق بیمه کمتر نسبت به رعایت هر چه بیشتر قوانین راهنمایی و 

رانندگی اقدام می کنند.  
بیمه شخص ثالث به سمت راننده محوری

طبق گزارش های بیمه مرکزی، در ۹ ماهه اول امسال مبلغ 

حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی به ترتیب حدود ۴۳.۲ 
تولیدی و رشد  بیمه  تومان و رشد حق  و ۲۲.۴ هزار میلیارد 
خسارت پرداختی نسبت به مدت زمان مشابه در سال گذشته 
به ترتیب ۴۱.۴ و ۲۴.۲ درصد بوده است.  در این میان، چهار 
رشته حوادث راننده، درمان، شخص ثالث- مازاد و بدنه خودرو به 
ترتیب ۶۹.۵، ۶۴.۴، ۶۱ و ۵۲.۹ درصد، نسبت خسارتی بالاتر 

از بازار بیمه داشتند.
میزان پرداخت خسارت بیمه ای در حوزه تصادفات جاده ای 
در ایران بسیار بیشتر از کشورهای خارجی است. از سوی دیگر 
طبق شرایط بیمه نامه شخص ثالث در ایران میزان حق بیمه 
وسیله نقلیه براساس حجم و قدرت موتور و نوع کاربری تعیین 
می شود که در این سازو کار هیچ تفاوتی بین راننده باتجربه 
و راننده ناشی یا راننده پرخطر و کم خطر وجود ندارد. این در 
می دهد  نشان  توسعه یافته  کشورهای  تجربه  که  حالی است 
بالا رفتن حق بیمه برای رانندگان با ریسک بالا می تواند عامل 

بازدارنده باشد.        
از این رو با پیشنهاد بیمه مرکزی از سال آینده راننده محور 
بودن بیمه شخص ثالث به اجرا می رسد. طبق این قانون جدید 
هر راننده ای که پشت فرمان هر خودرویی می نشیند باید دارای 

شناسنامه بیمه ای باشد. بیمه ثالث برای مالک خودرو صادر 
می شود اما در صورتی که دیگر اعضای خانواده بخواهند از 
خودروی او استفاده کنند نام آن ها می بایست در بیمه نامه ذکر 
بنابراین  پرداخت کنند.  به صفر  نزدیک  بیمه ای  شده و حق 

ملاک بیمه شخص ثالث نه خودروها بلکه کد ملی افراد است.
پیش بینی کاهش ۱۰ درصدی تصادفات با تغییر 

قوانین بیمه ای در ایران
و  سنگین  جریمه های  با  توانسته اند  کشورها  از  بسیاری 
قوانین سختگیرانه در بخش بیمه در صنعت حمل ونقل جلوی 
خسارت های مالی و جانی تصادفات جاده ای را بگیرند یا آن 
را کاهش دهند. برای مثال در کشور نروژ اگر خودرو و وسیله 
نقلیه ای بیمه مسئولیت برای ارایه نداشته باشد، استفاده از آن 

وسیله غیرقانونی محسوب می شود.  
در ایتالیا هم هیچ سیاسی معافیتی در بخش بیمه خودرو 
وجود ندارد و رانندگی بدون بیمه خودرو قانون شکنی است و 
متخلفان بیش از سه هزار یورو جریمه می شوند. در آمریکا هر 
چند در ایالات مختلف قوانین مربوط به بیمه خودرو متفاوت 
است اما بیمه براساس معیارهای بسیار گسترده ای حتی سن، 
جنسیت، محل اقامت و محل کار و... تعریف می شود و برای هر 

نفر متفاوت از دیگری است.
در برخی از کشورهای آسیایی مانند اندونزی اساسا خودرویی 
که فاقد بیمه باشد امکان تردد ندارد. کشوری مانند بنگلادش 
هم قوانین مشابه به ایران را در بخش بیمه شخص ثالث دارند 
و برای تمامی انواع بیمه نامه خودرو، سقف بیمه مسئولیت بر 

اساس قانون، ثابت است.
 اما در ایران، با اینکه بیمه مسئولیت مدنی دارندگان وسایل 
نقلیه موتوری زمینی )بیمه شخص ثالث( اجباری است اما هنوز 
وسایل نقلیه بسیار زیادی فاقد این پوشش بیمه ای در مسیرهای 
درون شهری و برون شهری تردد می کنند. طبق گزارش های 
بیمه مرکزی از ۲۲ میلیون خودرو موجود ۱۰ درصد آن  معادل 
دو میلیون خودرو فاقد بیمه شخص ثالث هستند و از ۱۱ میلیون 
موتورسیکلت فقط دو میلیون موتور تحت پوشش بیمه قرار 

دارند.
حال با تغییر قوانین بیمه و راننده محور شدن بیمه شخص 
ثالث، برخی از کارشناسان حوزه بیمه مدعی اند فقط اجرای این 

برنامه می تواند تا ۱۰ درصد تصادفات جاده ای را کاهش دهد.

چگونه  می توان با تغییر نظام بیمه تصادفات جاده ای را کاهش داد؟ 

بیمه راننده محور ترمز تصادفات را می کشد؟

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه تنها ۴۰ درصد مردم تسهیلات بانکی دریافت کرده اند، گفت:از ۲۵ میلیون خانوار 
ایرانی تنها۱۰۰هزارخانوار وام بالای ۱۰۰ میلیون تومان دریافت کرده اند.

محمد شریعتمداری عصر روزپنجشنبه  در مراسم اختتامیه سومین کنفرانس حکمرانی و سیاست گذاری عمومی گفت: تا زمانی 
که به موضوع فقر در ایران به عنوان یک موضوع لوکس نگاه کنیم و با فقرا عکس بگیریم به نتیجه نخواهیم رسید. باید با فقر به صورت 
علمی برخورد کرد. من با صاحبنظران حوزه فقر که صحبت می کردم متفق القول می گفتند که گفتمان جامع فقرزدایی در ایران 

نداریم.
وی افزود: زمانی که آیت الله هاشمی در سالهای جنگ تحمیلی به ایراد خطبه نماز جمعه می پرداخت همواره به موضوع فقر اشاره 
می کرد اما پس از جنگ و در آغاز دوره سازندگی این موضوع کمرنگ شد. در آن زمان برخی می گفتند نیازی به برخورد مستقل با فقر 
نیست و رشد اقتصادی خود به خود فقر را از بین می برد اما برخی می گفتند در هنگام رشد اقتصادی و توسعه باید به عدالت اجتماعی 

توجه داشت و باید تعارض میان عدالت و رشد اقتصادی را از بین ببریم تا فقرا قربانی جاه طلبی سیاست گذاران نشوند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: یکی از روش هایی که می تواند میان توده مردم ایجاد همبستگی کند، موضوع شفافیت 
اقتصادی و اطلاعاتی است که می تواند مبارزه با فساد را محقق کند تا مردم مطمئن شوند که دولت در راه کاهش فقر در راه آنها قدم 
بر می دارد در غیر این صورت زیر میز توسعه خواهند زد. شریعتمداری با بیان اینکه تنها ۴۰ درصد مردم ایران وام بانکی گرفته اند و ۶۰ 
درصد مردم تاکنون هیچ بهره ای از وام های بانکی نبرده اند، گفت: از ۲۵ میلیون خانوار تنها ۱۰۰ هزار خانوار ایرانی تسهیلات بالای 
۱۰۰ میلیون تومان گرفته اند. وی دامنه فقر کشور را در استان های شرقی و دامنه زاگرس دانست و اظهار داشت: گستره بیکاری به 
این دو منطقه از دیرباز اختصاص داشته و تنها در این ۵ سال اخیر است که نرخ رشد اشتغال در استان های دامنه زاگرس و شرقی کشور 
رشد مثبت داشته است.  وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی به موضوع ایجاد ارزش افزوده در محصولات معدنی به جای خام فروشی اشاره 
کرد و گفت: اگر به جای آنکه هر تن سنگ آهن را ۲۴ دلار بفروشیم به تولید شمش فولاد روی بیاوریم که ۴۰۰ دلار ارزش دارد یا هر 
تن صادرات لوازم خانگی ۴ هزار دلار سوددهی در پی دارد و یا اینکه به جای فروش گاز طبیعی که هر یک تن آن تنها ۱۰ دلار است، 
به تولید پتروشیمی ای که هر تن ۱۷ برابر ارزش افزوده در پی خواهد داشت، می توانیم بخش مهمی از مشکل بیکاری را مرتفع کنیم.
شریعتمداری با بیان اینکه باید از ثروتمندان مالیات بگیریم و منابع آن را میان فقرا بازتوزیع کنیم، تأکید کرد: در گذشته تلاشی برای 

تقویت پایه های مالیاتی نمی شد اما اخیراً دولت تلاش هایی در این زمینه کرده است که منابع حاصل از آن را بازتوزیع خواهد کرد.
فقط ۸۰ هزار خانوار به حذف یارانه نقدی اعتراض داشتند

وی به طرح یارانه نقدی اشاره کرد و گفت: دو هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان منابع این طرح را ساماندهی کردیم و توانستیم ۲۵۰ هزار 
خانوار را از یارانه ۴۵ هزار تومانی حذف کنیم که ۸۰ هزار فقره اعتراض به دست ما رسید و پس از بررسی تنها ۱۰ درصد توانستند 

ادعای خود را ثابت کنند که نشان داد آزمون وسع ما از سایر کشورها، کارآمد تر است.
وی در مورد طرح معیشتی اظهار داشت: با اجرای آزمون وسع که ۲۵ آیتم برای بررسی وضعیت اقتصادی خانوارها در نظر گرفته 
بودیم این طرح اجرا شد و به ۶۰ میلیون نفر پرداخت طرح معیشتی صورت گرفت. در حال حاضر استان تهران کمترین میزان دریافتی 
و دو استان کردستان و سیستان و بلوچستان بیشترین میزان توزیع طرح معیشتی را داشتند که نشان داد اجرای آن عادلانه بوده است.
به گفته این مقام مسئول در شهر تهران از هر ۱۰ نفر ۳.۷ نفر و در استان تهران ۵.۷ نفر از مزایای طرح معیشتی برخوردار شدند این 

در حالی است که در سیستان و بلوچستان ۹ نفر از ۱۰ نفر و در کهکیلویه و بویراحمد ۷ نفر از ۱۰ نفر طرح معیشتی دریافت کردند. 

 داده های مرکز آمار نشان می دهد روند رشد بیکاری فارغ التحصیلان رو به افزایش است و برخلاف سابق در حال متأثر کردن دو 
بخش مردان و جمعیت روستایی است. 

مرکز آمار کشور نتایج بررسی های خود از شاخص های کار را در پاییز ۱۳۹۸ منتشر کرد. طبق این آمارها در پاییز امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته، ۴۷۲ هزار نفر به جمعیت شاغل کشور اضافه شده است. این رقم اصلی ترین عاملی است که موجب 
شده نرخ بیکاری به میزان ۱.۲ درصد نسبت به پاییز گذشته کاهش یابد و از ۱۱.۸ درصد به ۱۰.۶ درصد نزول کند. همان طور 
که در تابستان کاهش نرخ بیکاری بیشتر از سمت کاهش مشارکت اقتصادی افراد جامعه تأثیر پذیرفته بود، در این فصل هم 
کاهش نرخ بیکاری همزمان با کاهش ۰.۲ درصدی در جمعیت فعال اتفاق افتاده و این نیز در کاهش نرخ بیکاری مؤثر بوده است. 
همان طور که می دانیم نرخ بیکاری فرمولی است که از نسبت جمعیت بیکار به جمعیت فعال به دست می آید. از همین رو، اگر 

جمعیت فعال به هر دلیلی کاهش یابد، نرخ بیکاری به دلیل کاهش متقاضیان شغل، کاهش می یابد.
طبق این آمارها، نرخ مشارکت اقتصادی از ۴۴.۵ درصد در پاییز سال گذشته به رقم ۴۴.۳ درصد در پاییز امسال رسیده است. 
به بیان دیگر، تعداد افراد ۱۵ سال به بالای خواهان شغل در جامعه در پاییز امسال به ۲۷ میلیون و ۳۳۸ هزار رسیده است. این 
جمعیت در فصل مشابه سال قبل ۲۷ میلیون و ۱۹۰ هزار نفر بود که نزدیک به ۱۴۸ هزار نفر طی یک سال گذشته به آن اضافه 
شده است. درست است که به تعداد جمعیت فعال اضافه شده، اما از آنجایی که نسبت افزایش آن متناسب با افزایش تعداد 
جمعیت ۱۵ سال به بالا نبوده، بنابراین نرخ مشارکت اقتصادی کاهش یافته است. ۶۶۷ هزار نفر طی این یک سال به جمعیت 

۱۵ سال به بالا اضافه شده است.
تغییر الگوی رشد بیکاری تحصیل کرده ها

با اینکه آمار فارغ التحصیلان بیکار از یک الگوی همیشگی پیروی می کرده که در آن تعداد زن ها و شهرنشین ها بیشتر از مردها 
و جمعیت روستاها بوده، اما آمارهای جدید مرکز آمار نشان می دهد آهنگ رشد این شاخص در میان روستاها و مردها سرعت 
بیشتری نسبت به صفت های مقابل آنها گرفته  که امکان دارد در آینده این الگو را تغییر دهد. اهمیت این موضوع در آن است که 
رشد بیشتر تعداد بیکاران فارغ التحصیل در میان مردان دلیل متفاوتی با زن ها دارد. پیش از این بسیاری از زنان بعد از سپری 
کردن تحصیلات به خانه داری می پرداختند، اما بیشتر مردها در این ساختار در جایگاه نان آور خانواده تنها با عدم شغل یابی است 

که به جمعیت بیکار می غلتند.
طبق داده های مرکز آمار کشور از شاخص های نیروی کار در پاییز امسال، ۴۳.۳ درصد از کل بیکاران کشور را فارغ التحصیلان 
دانشگاهی تشکیل می دهند؛ رقمی که پاییز سال گذشته ۴۰.۷ درصد بوده و طی یک سال گذشته به میزان  ۲.۶ درصد 
افزایش یافته است. مطابق این آمارها ۶۸.۷ درصد از این بیکاران تحصیل کرده مربوط به زنان و ۳۱.۲ درصد را مردان تشکیل 
می دهند. با این حال، این آمارها نشان می دهد که آهنگ رشد این نسبت در میان مردها بیشتر از زنان است. در پاییز سال 
گذشته نسبت جمعیت بیکاران فارغ التحصیل زنان و مردان به ترتیب ۶۸.۳ و ۲۸.۵ درصد بوده که اولی ۰.۴ و دومی ۲.۷ 

درصد رشد کرده اند.
آمارهای یاد شده همچنین نشان می دهد وضعیت این شاخص در شهرها بسیار از روستاها بدتر بوده و به ۴۶.۳ درصد رسیده 
است. هرچند نسبت آمار بیکاران از کل جمعیت بیکار روستاها در پاییز امسال ۲۸.۹ درصد شده، اما این رقم نسبت به مدت 

مشابه سال قبل به میزان ۳.۲ درصد رشد کرده که از رشد ۲.۶ درصدی شهرها بیشتر بوده است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

 ۶۰ درصد مردم تاکنون هیچ وامی دریافت نکردند
گزارش ایمان از تغییر الگوی بیکاری:

نوک پیکان بیکاری، مردان و روستاییان را نشانه می رود

اگهی مفقودی )نوبت اول(
بدین وسیله به اطلاع می رساند: شرکت سپید سنگ قشلاق به شماره 
ثبت 57۹6 طی نامه شماره 763۱ مورخ ۹۸۱3/2/2۹ اعلام نموده که 

پروانه بهره برداری شماره 623/د مورخ 7۸۱3/2/۱۹ )شناسه 5۱۱/د تاریخ 
7۸۱3/2/۱4 و طرح بهره برداری 5623/ج تاریخ 77۱3/۱۱/2۰( آن شرکت 
مفقود و تقاضای صدور پروانه بهره برداری المثنی نموده است. لذا مراتب طی 

دو نوبت و به فاصله ۱5 روز آگهی می شود، چنانچه هر شخص اعم حقیقی 
یا حقوقی نسبت به حقوق مربوط به پروانه یاد شده ادعایی دارند با در دست 
داشتن مستند ادعا حداکثر تا تاریخ ۱5 روز پس از انتشار به سازمان صنعت 

معدن تجارت استان قم مراجعه نمایند. در غیر اینصورت بعد از انقضای مهلت 
مذکور نسبت به صدور پروانه المثنی اقدام خواهد شد.
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پلی آف لیگ برتر فوتسال؛

توقف مس مدعی در اهوازپیروزی گیتی 
پسنددرقم

مرحله رفت پلی آف لیگ برتر فوتسال روزپنجشنبه در حالی با ۴ دیدار برگزار شد که ۳ 
بازی آن حواشی و جنجالهای زیادی داشت. 

مرحله  رفت پلی آف لیگ برتر فوتسال روزپنجشنبه با انجام ۴ دیدار در شهرهای 
مختلف برگزار شد و مثل همیشه حواشی فراوانی داشت.

حفاری اهواز ۶ - مس سونگون ۵
در حساسترین دیدار این مرحله، مس سونگون مدافع قهرمانی به مصاف حفاری اهواز 
رفت و این در حالی بود که در بازی برگشت حفاری توانسته بود این تیم را شکست دهد. 
مسی ها که برای انتقام بازی برگشت پای در زمین حفاری گذاشته بودند، نتوانستند 
انتقام بازی برگشت را بگیرند و در نتیجه این بازی  جنجالی در وقت قانونی  با تساوی 

۳ بر ۳ به پایان رسید و در ضربات پنالتی در نهایت حفاری ۶ بر ۵ مس را شکست داد.
نکته جالب این دیدار  پس از اعلام تکرار ضربه پنالتی از سوی داوران به نفع حفاری، 
حامد نجفی مدیرعامل تیم مس در درون زمین بازی حضور یافت و نسبت به  تصمیم 
داور شدیدا اعتراض کرد. در این بازی مهدی جاوید بازیکن مس و آقای گل لیگ برتر و 

مصطفی طیبی بازیکن حفاری از زمین بازی توسط داور اخراج شدند. 
ستارگان ورامین ۳ - شهروند ساری یک

در ورامین ستارگان این شهر که امسال نتایج قابل قبولی در لیگ کسب کرده و به 
عنوان تیم پنجم به این مرحله صعود کرده اند، میزبان تیم رده چهارمی شهروند ساری 
بودند و در نهایت میهمان خود را با شکست بدرقه کردند. این بازی هم مثل بازی حفاری 

مس به یک بازی جنجالی تبدیل شد. 
در این بازی رضا لک سرمربی شهروند با کادر فنی ستارگان  درگیر شد و از یک طرف 
هوادران ستارگان با پرتاپ اشیا به داخل زمین و حضور در زمین بازیکن شهروند را 

مصدوم کردند و به خاطر اتفاقات رخ داده چند بار توسط داور این بازی متوقف شد. 
سوهان محمدسیما ۲ - گیتی پسند ۶

در قم تیم آماده و مدعی گیتی پسند تیمی که بیش از هر تیم دیگر به دنبال قهرمانی در 
لیگ است، مهمان سوهان محمدسیما بود که با کادر فنی جدید خود به عنوان یک تیم 
مدعی خود را در لیگ نشان داده است. در پایان گیتی پسند توانست ۶ بر ۲ محمدسیما 

را شکست دهد. 
  این دیدار حواشی زیادی داشت. ظرفیت سالن حیدریان قم یک ساعت قبل از این 
دیدار پر شد و بیش از هزار تماشاگر پشت درب های سالن حیدریان قم ماندند. رختکن 
تیم فوتسال گیتی پسند دیرهنگام به تیم ها تحویل داده شد و به دلیل اخطارها و پنالتی 
گرفته شده برای محمدسیما کادر فنی گیتی پسند نسبت به تصمیمات داور بازی 

اعتراض شدید داشتند.
سن ایچ ساوه 4 - فرش آرا مشهد 2

در ساوه تیم سن ایچ این شهر میزبان فرش آرا مشهد بود. فرش آرا با نتایج خوبی که 
در لیگ کسب کرده و توانسته بود تا رده سوم جدول صعود کند اما در این بازی مغلوب 
ساوجی ها شد  و سن ایچ ۴ بر ۲ این تیم را شکست داد. نکته جالب اینکه این بازی 

حواشی خاصی نسبت به سایر بازی های امروز نداشت.
نتایج بازی ها به شرح زیر است:

سوهان محمدسیما ۲ - گیتی پسند ۶
ستارگان ورامین ۳ - شهروند ساری یک

سن ایچ ساوه ۴ - فرش آرا مشهد ۲
حفاری خوزستان ۶ - مس سونگون 

فدراسیون فوتبال در انتظار حل مشکل برانکو با باشگاه پرسپولیس

 نیمکت تیم ملی به چه کسی می رسد؟ 
در مورد نیمکت تیم ملی و انتخاب سرمربی هنوز تناقضات زیاد است و هنوز مدیران 

فدراسیون بر سر یک فرد خاص به اجماع نرسیده اند.
نام های علی دایی و امیر قلعه نویی به عنوان  هر چند در طول روزهای گذشته 
اصلی ترین گزینه های سرمربیگری تیم ملی مطرح شده اما به دلیل موانع و یکسری 
ملاحظات از سوی خود این مربیان و حتی فدراسیون فوتبال هنوز هیچ رشد قابل بیانی 
مذاکرات نداشته است.  این در حالیست که روز چهارشنبه حیدر بهاروند سرپرست 
فدراسیون فوتبال بار دیگر تاکید کرد همچنان گزینه های خارجی هم در فرایند تصمیم 
گیری فدراسیون حذف نشده اند و مدیران فوتبالی می خواهند تا پایان دی ماه بین 

گزینه های خارجی و داخلی انتخاب نهایی را انجام دهند. 
تنها گزینه خارجی هم که فعلا در فدراسیون نام برده می شود برانکو ایوانکوویچ  است. 
مربی سابق و موفق پرسپولیس که به دلیل شکایتی که از این باشگاه بابت پرداخت نشدن 
حق و حقوقش به فیفا کرده و در مذاکرات اخیر با مدیران پرسپولیس هم به جمع بندی 
نرسیده است. مبلغ یک میلیون یورو پول کمی برای باشگاه پرسپولیس در این شرایط 
نیست که بتواند تهیه کند و مطالبات به حق برانکو را بپردازد اما از سویی این مطالبه به 
حق است و برانکو پیش از اینکه مذاکره ای در کار باشد به فیفا شکایت کرده و به خواست 
باشگاه پرسپولیس قبل از موعد رسیدگی به پرونده اش در فیفا با آنها مذاکراتی انجام داد 
که مطلوب نبوده و توافقی حاصل نشد. با این حال به صورت موازی فدراسیون فوتبال در 
چند نوبت خواستار مذاکره جدی با برانکو شده اما این مربی کروات اعلام کرده تا زمانی 
که مشکل مالی اش با پرسپولیس حل نشود نمی خواهد وارد فاز جدی مذاکرات شود. 
هر چند در این بین فدراسیون پیغام هایی به برانکو داد تا هم به پرسپولیس تخفیف دهد 
و هم به خود فدراسیون تخفیف دهد اما سرمربی اسبق سرخپوشان این دو پیشنهاد 
را رد کرد.  پیگیری ها نشان می دهد که رایزنی هایی در حال صورت گرفتن است تا 
مشکل برانکو و پرسپولیس حل شود که اگر در دو سه روز آینده این رایزنی ها جواب بدهد 
برانکو بار دیگر گزینه اول فدراسیون برای سرمربیگری تیم ملی خواهد شد در غیر این 
صورت فدراسیون فوتبال می ماند و دو سه گزینه ایرانی که هر یک از آنها دارای موانع و 
ملاحظاتی هستند. مگر اینکه گزینه های خارجی دیگری مطرح شوند که تاکنون نامی 
از آنها به میان نیامده است. در واقع باید گفت به نظر می رسد انتخاب سرمربی تیم ملی 
در این شرایط برای فدراسیون یک کلاف سردرگم شده است و همگان چشم انتظار این 

هستند که سرانجام نیمکت داغ تیم ملی به کدام مربی می رسد.
  

سیروس دین محمدی:

 فدراسیون فوتبال پاسخگوی تیم امید باشد
پیشکسوت فوتبال ایران گفت: فدراسیون فوتبال باید پاسخگوی نتایج تیم امید ایران 

در مسابقات قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا و انتخابی المپیک ۲۰۲۰ توکیو باشد. 
 »سیروس دین محمدی« اظهار داشت: عدم صعود به مسابقات المپیک از قبل قابل 

پیش بینی و به راحتی می توانستیم آن را از چند ماه قبل حدس بزنیم.
وی افزود: برای رفتن به المپیک باید امکانات و بستر لازم را فراهم کرد آیا این اتفاق 
برای تیم امید ایران رخ داد؟ به طور حتم چنین شرایطی فراهم نشد. پیشکسوت 
استقلال خاطرنشان کرد: پرسش من از مسولان فدراسیون فوتبال ایران این است که در 
این چند سال چقدر به تیم های پایه ای بها دادیم؟ شما بروید شرایط برگزاری مسابقات 
تیم های پایه را از نزدیک تماشا کنید و خودتان متوجه شرایط وخیم فوتبالمان خواهد 
شد. دین محمدی تصریح کرد: فدراسیون فوتبال باید پاسخگوی نتایج تیم امید ایران 
در مسابقات قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا و انتخابی المپیک ۲۰۲۰ توکیو باشد. وی تاکید 
کرد: متاسفانه با توجه به مشکلاتی که در خط دفاعی تیم امید ایران وجود داشت »عارف 
غلامی« کنار گذاشته شد و ای کاش یک نفر وساطت می کذرد تا زمینه بازگشت او که 
در این فصل نمایش های خوبی را با پیراهن استقلال به نمایش گذاشته فراهم می شد. 
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران در پایان گفت: متاسفانه نیم قرن است که از رفتن به 

المپیک محروم هستیم و معلوم نیست این حسرت تا چه زمانی ادامه خواهد  داشت.

انتخابات فدراسیون فوتبال ۲۵ اسفند
 برگزار می شود

مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال برای انتخاب رییس، نواب رییس، دبیرکل و اعضای 
هیات رییسه فدراسیون، روز ۲۵ اسفند برگزار می شود. 

هشتم دی بود که مهدی تاج پس از بستری شدن در بیمارستان به دلیل عارضه قلبی، 
از سمت خود به عنوان رییس فدراسیون فوتبال استعفا داد. یک روز بعد، در جلسه 
اعضای هیات رییسه فدراسیون و وزیر ورزش و جوانان، حیدر بهاروند نایب رییس دوم 

فدراسیون و رییس سازمان لیگ، به عنوان سرپرست فدراسیون انتخاب شد.
امروز فدراسیون فوتبال در اطلاعیه ای، اعلام کرد که مجمع انتخاباتی برای پست های 
انتخابی این فدراسیون، روز ۲۵ اسفند برگزار خواهد شد.پیش تر،  فریدون اصفهانیان 
این  اساس نامه  که طبق  بود  گفته  فوتبال  فدراسیون  رییسه  اعضای هیات  از  یکی 
فدراسیون، مجمع انتخاباتی باید روز ۱۸ اردیبهشت برگزار شود. بر اساس اطلاعیه 
روزپنجشنبه فدراسیون فوتبال،  ثبت نام از نامزدهای شرکت در انتخابات در روزهای ۱۸ تا 

۲۰ اسفند، به مدت ۱۰ روز اداری، در محل فدراسیون برگزار می شود.

»ماهینی« به نساجی پیوست
مدافع سابق تیم فوتبال پرسپولیس به نساجی مازندران پیوست. 

»حسین ماهینی« که در فهرست مازاد تیم فوتبال پرسپولیس در نیم فصل قرار داشت، 
به نساجی ملحق شد تا از این پس در جمع نماینده قائمشهر حضور داشته باشد.

این مدافع باتجربه همراه با پرسپولیس در سه فصل متوالی به مقام قهرمانی لیگ برتر 
رسید و مدت ها کاپیتان سرخپوشان پایتخت بود. وی پس از جراحی زانو هرگز به شرایط 
خوب گذشته بازنگشت و جایگاه خود را به طور کامل در پرسپولیس از دست داد و در 

نهایت از این تیم کنار گذاشته شد.

تیم بسکتبال شیمیدور قم مصاف ستاره های لیگ را در هفته نوزدهم با نتیجه ۸۶ بر 
۸۰ به تیم صدر نشین شهرداری گرگان واگذار کرد. 

در ادامه بازی های هفته نوزدهم لیگ برتر تیم های شیمیدور قم و شهرداری گرگان از 
ساعت ۱۵ روز پنجشنبه در یک بازی حساس به مصاف یک دیگر رفتند.

کوارتر اول این بازی با نتیجه ۲۲ بر ۲۰ به سود تیم میزبان به پایان رسید اما تیم با انگیزه 
و سرسخت شهرداری کوارترهای دوم و سوم را با نتیجه نزدیک ۳۸ بر ۳۴ و ۵۹ بر ۵۷ بر 

سود خود پایان برد تا یک برتری شیرین را در بازی خارج از خانه به دست آورد.
با این شکست شیمیدور قم پنجمین شکست خود را در لیک برتر تجربه کرد.

 تیم شهرداری گرگان بازی رفت را هم با نتیجه ۷۳ بر ۵۸ به سود خود پایان برده بود.
قضاوت این دیدار را صادق قنبری، علی رضا ناصر افشار و شهرام زند کرمی برعهده 

داشتند و ایرج لارودی هم ناظر مسابقه بود.
محمد  سلیمانی،  مسعود  )سرگروه(،  داوودی  آرِن  قم  شیمیدُر  سپیدپوش  تیم  در 
جمشیدی، ، رافی دِرغوکاسیان، دِرو درغوکاسیان، میرو قازاری مقدم، محمد اجاقی، 
اصغر کاردوست، مایک مازیار رستم پور و محمدامین صداقت به سرمربیگری محمدرضا 

اسلامی و سرپرستی هادی عامری قرار داشتند. 

دلیل  با  کامرانی  مهدی  و  آستین  ساموئل  واورلی  بازی،  این  در  قم  شیمیدور  تیم 
مصدومیت در اختیار نداشت. در آن طرف هم تیم شهرداری گرگان با ترکیب پرستاره 
مبین شیخی، محمد حسین پور، نوید رضایی فر، امیر صدیقی، یاسین کلاسنگیانی، 
روزبه ارغوان، احمد بوستانیان، علیار نجفی، پری پتی، کیوان ریاعی و ریان ریچادز و 

سرمربی گری مهران شاهین طبع و سرپرستی محمد هادی ایزدپناه به میدان رفتند.
محمد جمشیدی بازیکن تیم شیمیدور در ثانیه های پایانی این بازی به دلیل اعتراض 
های متوالی از بازی اخراج شد، همچنین دقایقی از این بازی به علت اعتراض شدید 

کادر فنی شیمیدور قم به قضاوت بازی متوقف بود.
قبل از آغاز این بازی یک دقیقه سکوت به احترام شهدای سانحه هوایی اخیر در 

ورزشگاه دو هزار نفری شهید حیدریان قم حکم فرما شد.
حضور بیش از ۲۰۰ هوادر پرشور گرگانی و تشویق های مدام تیم میهمان حساسیت 

ویژه ای به این بازی مهم هفته نوزدهم داده بود
سرمربی شیمیدور قم:

 رانت مربی تیم ملی بودن عامل پیروزی شهرداری گرگان بود
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدور قم اشتباهات داوری را عامل اصلی شکست تیمش 

دانست و گفت: تا زمانی که مربیان ملی در لیگ برتر رانت ملی بودن خود را یدک 
می کشند اوضاع داوری به همین منوال خواهد بود. 

"محمدرضا اسلامی" بعد از باخت هفته نوزدهم لیگ برتر مقابل شهرداری گرگان در 
جمع خبرنگاران بیان کرد: با این شکل داوری امکان ادامه دادن در لیگ برتر بسکتبال 
ممکن نیست و از مالک باشگاه شیمیدور درخواست می کنم با این شیوه داوری تیم را 

از لیگ برتر خارج کند.
وی بیان کرد: در تمام بازی هایی که در لحظه آخر نتیجه بازی تغییر کرده، داوران در 

نتیجه نهایی تاثیرگذار بوده اند.
وی بیان کرد: تیم شیمیدور قم به مصدومیت پی در پی بازیکنان اصلی خود ۴۰ درصد 
از توان فنی خود را از دست داده و در این شرایط ارائه چنین بازی های شناوری قابل 

تحسین است.
اسلامی تاکید کرد: تیم شهرداری گرگان تیمی تا بن دندان مسلح و دارای بازیکنان 

داخلی و خارجی با کیفیت زیادی است.
وی اضافه کرد: آن چیزی که امروز نتیجه بازی را مشخص کرد، مباحث فنی نبود بلکه 

اشتباهات داوری در این مساله نقش اساسی داشت.
وی تصریح کرد: متاسفانه شکل داوری مسابقات لیگ برتر به نحوی است که نمی توان 

گفت نسبت به مربی ملی نگاه و توجه ویژه تری نمی شود.
اسلامی گفت: شیمیدور قم این بازی را به داوری باخت، داوران در این بازی فقط به 

سود تیم شهرداری و بازیکنان خارجی آن تیم سوت زدند.
وی ابراز کرد: داوران نباید فرقی بین بازیکنان جوان داخلی و بازیکنان خارجی قائل 
شوند و هر بازیکنی که خطایی انجام می دهد باید خطایش گرفته شود، هیچ فرقی بین 

بازیکن ۱۷ ساله داخلی وبازیکنای مطرح خارجی نیست.
وی گفت: در این بازی داور به بازیکن ما تکنیکال داد اما حاضر نشد به بازیکنای 
خارجی تیم مقابل تکنیکال بدهد، با قبیل اشتباهات داوری هیچ کاری برای پیروزی 

تیم نمی توان انجام داد.
سرمربی شهرداری گرگان: 

صدرنشینی کنونی لیگ برتر بسکتبال اهمیت ندارد
سرمربی تیم بسکتبال شهرداری گرگان گفت: صدرنشینی کنونی لیگ برتر بسکتبال 
از اهمیت چندانی برخودار نبوده و تیم شهرداری گرگان سعی می کند با ارائه بازی های 
درخشان جایگاه خود را در بالای جدول رده بندی و صعود به مرحله پلی آف حفظ کند. 

"مهران شاهین طبع" بعد از پیروزی خارج از خانه در برابر شیمیدور قم در گفت و گو با 
خبرنگاران بیان کرد: بازی های سخت و دشوار تیم شهرداری گرگان باقی مانده و هنوز 

چیزی تا پایان لیگ برتر مشخص نیست.
وی عنوان کرد: بازی سنگینی برای هر دو تیم بود و هر دو تیم بازی خوبی در این رقابت 

انجام دادند.
وی تصریح کرد: تیم شهرداری گرگان در دقایق پایانی بازی با تجربه تر عمل کرده و با 

استفاده از موقعیت های به دست آمده بازی را به سود خود به پایان برد.
شاهین طبع اضافه کرد: تیم شیمیدور قم از بازیکنان و کادر بسیار مناسبی برخودار 

بوده و امروز هم بازی خوبی از خود بر جای گذاشتند.

هفته نوزدهم لیگ بسکتبال ایران؛

شکست تلخ شیمیدور قم برابر شهرداری گرگان

درست در ساعات آخر فصل نقل و انتقالات، استقلال دست 
به کار شد تا برای مرتضی تبریزی و علی دشتی هم رضایتنامه 
صادر کند. در حالی که ساعاتی پیش مرتضی آقاخان و میلاد 

باقری با همین شرایط از این تیم جدا شده بودند. 
در شرایطی که تیم استقلال خیلی دیر سرمربی نیم فصل دوم 
لیگ برتر نوزدهمش را شناخت انتظار می رفت وضعیت بدی در 
نقل و انتقالات نصیبش شود، اما در نهایت از خطر جدی که در 
آخرین ساعات آخرین روز جابه جایی بازیکنان در انتظارش بود 

نجات یافت و دوباره با تغییراتی اندک به دور برگشت آمد.
دروازه؛ همچنان خالی

وارد  بهمن  دوم  از  باید  که  تیمی  ورزشی،  خبر  گزارش  به 
پلی آف لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا شود هنوز هم یک جای 
خالی درون دروازه اش دارد. به نظر می رسد مسئولان باشگاه 
همچنان به قولی که شایعه شده بود به حسین حسینی داده اند 
که بیش از یک دروازه بان ذخیره جذب نکنند، پایبندند و اصلًا 
سراغ دروازه بان سوم نرفتند. پستی حساس و البته مهم که یک 
مصدومیت یا محرومیت در آن، می تواند سرنوشت سه جام را 
برای این تیم تغییر دهد. حسین پورحمیدی و حسین حسینی 
دو دروازه بان دوم و اول این تیم هستند در حالی که هر تیم لیگ 

حرفه ای باید سه دروازه بان داشته باشد.
خط دفاع؛ گوگ آمد، میلیچ در ابهام

عارف  چشمی،  روزبه  استقلال  دفاع  پست  در  استقلال 
غلامی، سیاوش یزدانی، محمد دانشگر، وریا غفوری، میلاد 
زکی پور، شاهین طاهرخانی، امیرحسین کارگر، میلاد باقری 
و هروویه میلیچ را داشت. باقری که حتی یک دقیقه هم برای 
استقلال بازی نکرده بود از این تیم جدا شد. به جای او عظیم 
گوگ پس از پایان سربازی اش از ملوان به این تیم برگشت. 
استقلال در دور رفت ۱۷ گل دریافت کرد و گفته می شد قرار 
است یکی از بازیکنانی مانند پژمان منتظری، هادی محمدی، 

عقیل کعبی، آرمین سهرابیان و سعید آقایی راهی استقلال 
شوند، اما در نهایت هیچ یک آبی پوش نشدند تا اوضاع به همان 
شکل قبل باقی بماند. البته استقلالی ها همچنان امیدوارند 

میلیچ به وعده اش وفا کند و به تهران برگردد.
خط هافبک؛ جای داریوش پر نشد

شاید یکی از مهره هایی که استقلالی ها خیلی دوست داشتند 
به جای داریوش شجاعیان به خط هافبک شان اضافه شود تا 
کنار فرشید اسماعیلی امان همه رقبا را ببرند پاتوسی بود که 
هرگز به تیم فصل قبلش برنگشت. از این رو با حضور علی 
کریمی، فرشید باقری، فرشید اسماعیلی، مسعود ریگی، آرش 
رضاوند، سینا خادم پور و رضا آذری این تیم در این خط هیچ 
تغییری نداشت و حتی رضا آذری را هم که استراماچونی و وریا 

غفوری اخراجش کرده بودند حالا با تیم تمرین می کند. البته 
گفته می شود برنی ایبینی سابقه بازی در دو پست هافبک 
راست و چپ را دارد. تازه داریوش هم از لیست خارج شد تا جا 

برای ایبینی باز شود.
خط حمله؛ خط محبوب فرهاد

استقلال با داشتن زوج دیاباته و مهدی قائدی و زدن ۳۳ گل 
در حال حاضر بهترین خط حمله لیگ را دارد. فرهاد مجیدی 
هم که برای تقویت این خط ارسلان مطهری را جذب کرد و 
قرار است مرتضی تبریزی را هم احیا کرده و به این گروه اضافه 
کند. از طرفی محمد بلبلی مهاجم دیگر این تیم است که از 
دور برگشت توان بازی برای استقلال را دارد و به نظر می رسد 
خواست قلبی سرمربی جوان استقلال در حال برآورده شدن 

است. آنجا که گفته بود دوست دارد تیمش در هر بازی ۴ گل 
بزند حتی اگر دو گل بخورد. یا به تعبیری دیگر گفت دوست 
دارد تیمش تهاجمی باشد و به ازای هر یک گلی که می خورد دو 
گل به حریف بزند. تنها بازیکنی که از این گروه جدا شد سجاد 

آقایی بود که در یک رفت و برگشت به ذوب آهن رسید.
خطری که به خیر گذشت

درست در ساعات آخر فصل نقل و انتقالات، استقلال دست 
به کار شد تا برای مرتضی تبریزی و علی دشتی هم رضایتنامه 
صادر کند. در حالی که ساعاتی پیش مرتضی آقاخان و میلاد 
باقری با همین شرایط از این تیم جدا شده بودند. البته این 
اتفاق برای سجاد آقایی هم رخ داد ولی با فشاری که هواداران 
تیم در فضای مجازی به مدیران استقلال آوردند بلای بزرگی از 
بیخ گوش تیم گذشت. طرفداران تیم معتقد بودند وقتی هنوز 
مسئولان باشگاه نتوانسته اند بازیکن بگیرند چرا مهره های تیم 
را یکی پس از دیگری از دست می دهند؟ آنجا بود که اسماعیل 
خلیل زاده و رفقایش در هیئت مدیره به خودشان آمده و اعلام 
به  توجه  با  البته  نمی دهند.  رضایتنامه  هیچ کس  به  کردند 
عجله ای که در صدور رضایتنامه سجاد آقایی صورت گرفت 

دیگر قادر به بازگرداندن او نبودند.
میلیچ یا دفاع کامرونی؟

معضل دفاع چپ هنوز به طور کامل در تیم استقلال برطرف 
نشده است. میلاد زکی پور که مدعی بود از هلند پیشنهاد دارد 
پس از تصمیم اولیه میلیچ برای خداحافظی از استقلال و با 
فشار باشگاه در تیم ماند ولی بعد میلیچ گفت شاید برگردد! اما 
برگشتن او با، اما و اگر هایی مواجه شد که استقلالی ها را بر آن 
داشت تا با یک مدافع کامرونی به نام »داوا چاکونته« صحبت 
کرده و او کاندیدای بازی در دفاع چپ استقلال شد تا اگر یک 
درصد میلیچ تا جمعه نیامد او را به عنوان بازیکن آزاد به تهران و 

استقلال بیاورند.

نقل و انتقالات استقلال؛ خبری از ریخت وپاش نبود

ستاره ایرانی تیم برایتون انگلیس درباره گذشته خودش و برخی مسائل دیگر پیرامون 
فوتبال ایران و تیم برایتون صحبت های جالبی انجام داد.

به گزارش "ورزش سه"، بخش رسانه ای باشگاه برایتون هر هفته مصاحبه های جالبی 
را با ستاره های این تیم ترتیب می دهد و سوالاتی را از آنها می پرسد که شاید کمتر با 
آنها مطرح شده است. این هفته میهمان شو و مصاحبه بخش رسانه ای برایتون علیرضا 
جهانبخش ستاره ایرانی این تیم بود. جهانبخش در این گفت و گو صحبت های جذاب 
و احساسی را انجام داد که بسیار مورد توجه اعضای تیم برایتون و هواداران این تیم قرار 

گرفته است.
مشروح مصاحبه جهانبخش با کمیته رسانه ای باشگاه برایتون را در ادامه می خوانید:

حالت چطور است علیرضا؟ به نظر خوب هستی؟
بله، خیلی خوبم. کمی از تمرینات و بازی ها دور بود اما بالاخره برگشتم، پس حالم خوب 

است.
ما از همه درباره بازیکن مورد علاقه شان در کودکی می پرسیم. بازیکن مورد 

علاقه تو چه کسی بود؟
در دوران کودکی وقتی در خیابان و کوچه با دوستانم بازی می کردیم، همیشه خودم را 
رونالدو صدا می زدم. البته رونالدوی برزیلی. او همیشه برایم الگو بوده، مخصوصا در جام 

جهانی ۲۰۰۲. او عالی بود.
تو در هلند بزرگ شده ای؟

نه وقتی ۱۸ ساله بودم به هلند رفتم.
پس دوران کودکی در خیابان های کجا بازی می کردی؟

خانه مان در ایران است. من بچه یک شهر کوچک در شمال ایران هستم. من ورزش 
های زیادی را از وقتی ۵، ۶ ساله بودم امتحان کردم، ژیمناستیک، کونگ فو... فکر می 
کنم در کونگ فو تا کمربند آبی هم پیش رفتم و بعد رهایش کردم. آن زمان ۱۲ سالم بود. 
باید بین فوتبال و فوتسال یکی را انتخاب می کردم. در همان زمان برای تیم ملی فوتسال 
ایران انتخاب شدم اما پدرم گفت که آینده بهتری در فوتبال خواهم داشت. او گفت که 
بهتراست که هم فوتبال بازی کنم و هم فوتسال. می دانید که زمین بازی این دو با هم 
متفاوت است. سرعت فوتسال بالاتر است. با این حال یک هفته فوتبال بازی می کردم و 
یک هفته فوتسال. این تعویض زمین بازی خیلی دشوار بود. با این حال من فوتبال را ادامه 
دادم. همیشه در کوچه و خیابان بازی می کردم ولی فوتبال حرفه ای ام از ۱۴ سالگی 

شروع شد و بعد به راهم ادامه دادم.
علیرضا تو اولین بازیکن آسیایی هستی که در یک لیگ اروپایی بیشترین گل 

را زدی و کفش طلا بردی؛ درست است؟
بله.

الان که در لیگ برتر انگلیس هستی، فشار زیادی را روی شانه هایت احساس 
نمی کنی؟ من بازیکنان زیادی را نمی شناسم که در لیگ برتر انگلیس حضور 

داشته باشند.
ما بازیکنان خوبی در ایران داشتیم. ۳ بازیکن در گذشته در بایرن مونیخ داشتیم که در 
لیگ قهرمانان هم بازی کردند. علی دایی رکورددار گلزنی در تاریخ تیم های ملی است. 
علی کریمی را داشتیم که بازیکن شگفت انگیزی بود. مهدی مهدوی کیا را داشتیم که ۱۲ 

سال در بوندسلیگا بازی کرده است.
مهدوی کیا را می شناسم. او دفاع راست بود. الان مقام مدیریتی در فوتبال 

ایران دارد؟
نه، یک آکادمی فوتبال دارد که در کشور ما بهترین است. ما بازیکنان باکیفیت زیادی در 
گذشته داشتیم ولی متاسفانه همیشه یک دلیلی بوده که بازیکنان زیادی در اروپا نداشتیم. 
در رده جوانان همیشه جزو ۳ تیم برتر آسیا بودیم. ولی در ایام گذشته بازیکنان زیادی مثلا 
از ژاپن و کره جنوبی که پتانسیل و کیفیت بالایی داشتند از کشور شان خارج شدند و به 
اروپا رفتند و درخشیدند. در ایران اما همیشه یک دلیلی بوده که من نمی توانم دقیقا درباره 
اش حرف بزنم. گفتن این موضوع سخت است. من با ۴ نسل مختلف تیم ملی بازی کردم. 
وقتی ۱۶ ساله بودم برای تیم المپیک بازی کردم و در همان برهه زمانی در رده سنی زیر 

۱۹ سال هم بازی می کردم. با دو یا ۳ نسل بازی کردم و همه بازیکنان عالی بودند.
 نحوه پیشرفت هر نسل را دیدی؟

بله، دقیقا. من می دیدم که آنها رشد می کنند و تمام تلاش شان را می کردند که از 
کشور خارج شوند. ولی این تلاش در سن ۲۰، ۲۱ سالگی بود. فکر می کنم یکی از دلایل 
هم همین است که بازیکنان زیادی در اروپا نداشتیم. الان بازیکنان زیادی در لیگ های 

مختلف داریم اما در لیگ برتر نه. فکر می کنم اشکان دژاگه فقط در فولام توپ می زد.
الان احساس مسئولیت می کنی؟

بله، همیشه نسبت به خودم حس مسئولیت داشتم. اگر بخواهم صادق باشم به عنوان 
کسی که وقتی ۱۸ ساله بود به اروپا سفر کرد، همیشه به خودم می گفتم باید درها را باز کنم 
تا از این پس بازیکنان زیادی به اروپا بروند. ما در ایران بازیکنان باکیفیتی داریم . بازیکنانی 
که می توانند بیرون از کشور و در هر لیگی بدرخشند. برای من شرایط اینطور رقم خورد 
که بیایم و خودم را نشان بدهم. بقیه هم مثل من می توانند بیایند و رشد کنند. اینکه با 
امکانات بهتری که اینجا هست رشد کنند. باید چیزی را بگویم. در ایران یک حد وجود دارد 

که وقتی شما به آن رسیدید باید از کشور خارج شوید و چیزهای جدید را امتحان کنید.
برای سوال پایانی؛ چه صحبتی درباره گراهام باتر سرمربی برایتون داری؟ 

چیزهایی درباره او شنیدیم که شاید شرایط برای ادامه کارش سخت شود.
او خیلی مثبت نگر است. برای من او به عنوان یک شخص رفتار خوبی دارد و این خیلی 
خوب است. مساله بعدی تاکتیک است که باید همدیگر را درک کنید. اینکه مربی از شما 
چه می خواهد. شما باید در زمین چه کاری انجام دهید؟ او از روز اول گفت که باید از 
فوتبال لذت ببریم. آدم خیلی خوبی است و خیلی مثبت اندیش است. هربار نتیجه خوبی 
نگرفتیم گفت که باید این بازی را فراموش کنیم و به آینده بیندیشیم. من مدت زیادی 

نیست که اینجا هستم اما به طور کلی اینجا آدم های خوبی حضور دارند که سعی دارند به 
من کمک کنند. باشگاه فضای کاملا مثبتی دارد و همه می خواهند رشد کنند.

در پایان این مسابقه مجری برنامه خطاب به جهانبخش گفت: »عاشقتم رفیق. تو 
چیزهایی گفتی که من عاشقت شدم. عالی بود. علی! چقدر آدم جالب و الهام بخشی 

هستی.

در انتقال ایرانی ها به اروپا مشکلی هست که نمی توانم بگویم 

جهانبخش: همیشه خودم را رونالدو صدا می زدم! 

سایت فوتبال روسیه به سردار آزمون توصیه کرد برای پیشرفت از این تیم جدا شود. 
به گزارش ایسنا، هر سال خبرهایی درباره پیشنهاد تیم های مختلف به سردار آزمون منتشر می شود. با این حال او فعلا تصمیم به ادامه 

حضور در لیگ روسیه و تیم زنیت گرفته است.
سایت ساکر روسیه با توصیه به این بازیکن نوشت: سردار آزمون باید تصمیم بهتری بگیرد و برای ادامه فوتبالش تیمی خارج از روسیه را 
انتخاب کند. او از توانایی بازی برای تیم های بهتر برخوردار است. در صورتی که او بخواهد در فوتبال روسیه بماند درباره خود اشتباه کرده 

است. آزمون فصل قبل توانست قهرمانی در لیگ برتر روسیه را به دست بیاورد.

 حریف کویتی استقلال تهران در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا خواهان برگزاری بازی در زمین بی طرف شد. به گزارش خبرگزاری 
مهر و به نقل از »الرای کویت«، تیم فوتبال الکویت با پیروزی دو بر یک در دیدار نخست مرحله پلی آف لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا مقابل 
الفیصلی لبنان، حریف استقلال تهران شد. این دیدار طبق برنامه کمیته مسابقات لیگ قهرمانان فوتبال آسیا بایستی اول بهمن ماه در 
ورزشگاه آزادی برگزار شود تا برنده آن به دوحه رفته و با الریان قطر بازی کند. با این حال باشگاه الکویت در نامه ای رسمی مدعی شده است 
شرایط برای برگزاری بازی در تهران با توجه به تنش های اخیر به وجودآمده امکان پذیر نیست و کنفدراسیون فوتبال آسیا بایستی این بازی 
را در زمین بی طرف برگزار کند. ادعای واهی کویتی ها به مسئولان برگزاری بازی رسیده و آنها قرار است در این باره تصمیم گیری کنند.

سایت روسی:

 آزمون باید برای پیشرفت از روسیه برود
درخواست عجیب کویتی ها؛ 

بازی با استقلال تهران در زمین بی طرف باشد!
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شورای نگهبان شرایط حضورحداکثری مردم در انتخابات را مهیا کند

انتخابات مجلس در خوان هیات های نظارت
 اعلام نتایج بررسی های هیاتهای نظارت و ردصلاحیت تعداد زیادی از داوطلبان عمدتا 

اصلاح طلب، واکنشهای گسترده ای در فضای سیاسی کشور در پی داشته است. 
 هر چه به روز موعود انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی )۲ اسفندماه ۹۸( 
نزدیک تر می شویم، فضای کشور انتخاباتی تر می شود و البته مهمترین موضوعی که این 
روزها از همه داغتر است، اعلام نتایج صلاحیت و یا عدم صلاحیت داوطلبان نمایندگی 

مجلس شورای اسلامی  از سوی شورای نگهبان است.
پس از پایان بررسی صلاحیت داوطلبان از سوی هیات های اجرایی، هیات نظارت بر 
انتخابات کار خود را شروع کرد.تقریبا قبل از آغاز فرایند ثبت نام و براساس اظهار نظرهای 
مطرح شده از سوی احزاب و جریانات سیاسی از سویی و اعضای شورای نگهبان از سوی 
دیگر  معلوم بود که تعداد زیادی از داوطلبان  رد صلاحیت خواهند شد با این حال رد 
صلاحیت نزدیک به یک سوم نمایندگان مجلس شورای اسلامی و نامزدهای منتسب به 
جریانهای اصلاح طلب،بویژه در روزهای اخیر  حواشی زیادی در فضای سیاسی کشور 

ایجاد کرده است.
بر اساس قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، نظر هیات های نظارت درباره تایید یا 
رد صلاحیت داوطلبان در مرحله اول آن روز یکشنبه ۲۲ دی ماه به داوطلبان اعلام شد و 
۵ روز پس از آن داوطلبان ردصلاحیت شده مهلت داشتند مراتب اعتراض خود را کتبا به 
هیات اجرایی حوزه انتخابیه خود تحویل دهند. در این حالت، پایان روز پنجشنبه ۲۶ دی 

ماه آخرین مهلت ثبت اعتراض رد صلاحیت شدگان است.
 آنطور که مسئولان هیات های نظارت در استانها گفته اند، تخلفات مالی، اظهارنظر 
خلاف منافع کشور، استعفا ندادن در موعد قانونی و نقص در پرونده از علل اصلی رد 
صلاحیت هاست و گرایش های سیاسی افراد در آن نقش ندارد. عباسعلی کدخدایی 
سخنگوی شورای نگهبان هم روز یکشنبه ۲۲ دی ماه با حضور در یک برنامه زنده تلویزیونی 
درباره آخرین روند بررسی صلاحیت ها، گفت: ۹۰ نفر از نمایندگان فعلی مجلس، از سوی 
هیات های نظارت رد صلاحیت شدند که اکثر آنها به دلیل سوءاستفاده مالی و اقتصادی 
بوده است. او همچنین سوء استفاده از اموال عمومی، تحصیل مال نامشروع، اختلاس، 
استعمال مواد مخدر، مفاسد اخلاقی، محکومیت جنایی، سابقه شرارت، چاقوکشی و 

سابقه فروش مواد مخدر را از جمله مصادیق رد صلاحیت ها اعلام کرد.
با این حال این تمام ماجرا نیست. تعداد زیادی از چهره های شاخص از جمله نمایندگان 
فعلی رد صلاحیت شده، نسبت به رد صلاحیت خود آن هم به استناد بندهای ۱ و ۲ و ۴ 
ماده ۲۸ واکنش نشان داده اند. مطابق این بندهای ماده ۲۸ قانون انتخابات کسانی که 
رد صلاحیت شده اند به دلیل عدم التزام به اسلام، جمهوری اسلامی، قانون اساسی و 

ولایت فقیه بوده است.
لیست نمی دهیم

در واکنش به رد صلاحیت تعدادی زیادی از نامزدهای اصلاح طلبان و نمایندگان عضو 
فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی، شورای عالی سیاست گذاری بیانیه ای صادر کرد. 
در این بیانیه آمده است: »در شرایط امروز کشور مشارکت حداکثری در انتخابات پیش 
رو می توانست و می تواند ضامن امنیت و تمامیت ارضی کشور، و بهترین پشتوانه برای 
مقابله با تهدیدهای خارجی و مشکلات فزاینده داخلی باشد. این شورا، به رغم همه این 
ملاحظات، همچنان صندوق رای را مهم ترین و کم هزینه ترین راه تغییر و اصلاح در کشور 
می داند و با همین باور، با علم به همه دلسردی های جامعه و فارغ از نتیجه انتخابات، 
فعالیت خود را برای حضور و مشارکت حداکثری در انتخابات یازدهمین دور مجلس 
شورای اسلامی آغاز کرد.« در بخشی از این بیانیه تصریح شده است: »با رویکرد مشارکت 
حداکثری از همه نیروهای تشکیلاتی و همراه خود، جهت ثبت نام در انتخابات دعوت 
کردیم. متاسفانه ابتدا در هیات های اجرایی و این بار در هیات های نظارت رد صلاحیت 
های گسترده انجام شد به گونه ای که تنها حدود ۳۰ درصد داوطلبان احراز صلاحیت شده 
اند و بر اساس اخباری که تاکنون به اطلاع شورای عالی سیاستگذاری جبهه اصلاح طلبان 
ایران اسلامی رسیده است، تقریبا اکثریت قریب به اتفاق اصلاح طلبان یا رد صلاحیت 

شده اند یا احراز صلاحیت نشده اند.
 شورای عالی سیاستگذاری جبهه اصلاح طلبان ایران اسلامی اعلام کرد: »در صورت 
نبودن کاندیداهای شاخص اصلاح طلب در حوزه های انتخابیه، لیستی به مردم معرفی 
نخواهد کرد و رویه در پیش گرفته شده، جز افزایش یأس و بی اعتمادی و تعمیق شکاف 
بین حاکمیت و مردم و افزایش فساد و ناکارآمدی نهادهای حاکمیتی، نتیجه ای نخواهد 
داشت. این رویه، پس از تهدیدهای خارجی بزرگترین تهدید علیه منافع ملی کشور است.«

نمایندگان رد صلاحیت شده چه گفتند؟
علی مطهری نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی هم با انتشار متنی نوشت: 
»امروز رفتم به ورزشگاه تختی و به رد صلاحیتم برای مجلس یازدهم اعتراض کردم و همان 

طور که گفته ام، التماس و پیگیری نخواهم کرد.«
وی اعلام کرد: »علت رد صلاحیت اینجانب عدم التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی 
اعلام شده است. این امر به این معنی است که اینجانب اقدام عملی علیه نظام انجام 
داده ام، مثلا اقدام مسلحانه داشته ام یا دست به تخریب و آتش  زدن اموال عمومی زده ام، 

روشن است که چنین چیزی نبوده است.«
مطهری اضافه کرد: »ممکن است مقصود از عدم التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی، 
اظهارنظر برخلاف نظر رسمی نظام باشد که این هم اشکالی ندارد، همان طور که مقام 
رهبری تصریح کرده اند که؛ "ممکن است کسی نظری برخلاف نظر من داشته باشد، باید 
آزاد باشد که نظرش را بگوید".  البته مقام عمل و مقام نظر نباید با هم مخلوط شوند. ممکن 
است بنده در موضوعی نظری غیر از نظر رهبری داشته باشم ولی در مقام عمل، به خاطر 
مصلحت اسلام و کشور تابع نظر ایشان باشم. به هرحال باب اظهارنظر و آزادی بیان در 

کشور نباید بسته شود.«
 پروانه سلحشوری دیگر نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون امید مجلس شورای 
و  می کرد  بخشش  و  بذل  را  شهرداری  املاک  که  »کسی  نوشت:  توییتی  در  اسلامی 
قائم مقامش به جرم اختلاس در زندان است که تایید شد. اما به نمایندگانی که ردصلاحیت 
نامه  با شجاعت  آوردن دل شورای نگهبان،  بدست  بجای  تا  پیشنهاد می کنم  شده اند 

ردصلاحیتشان را منتشر کنند تا مردم ببینند جرم شان مسائل مالی بوده یا عدم التزام.«
با یک جناح نمی شود کشور را اداره کرد

حسن روحانی رییس جمهوری اسلامی ایران در جلسه  روز چهارشنبه  هیات دولت با 
انتقادات از رد صلاحیت های گسترده از نهادهای نظارتی خواست، انتخابات با حضور همه 
احزاب و گروه ها برگزار شود و در جاهایی که صلاحیت ]نامزدی[ نامشخص یا ضعیف است، 

مردم را ناراحت نکنند.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه با یک جناح نمی توان کشور را اداره کرد، یادآور شده بود 

که حواسمان را جمع کنیم تا یک جناح و یک جمعیت بزرگ را مخالف نکنیم.
»عباسعلی کدخدایی« سخنگوی شورای نگهبان در  واکنش به این اظهارات رییس 
جمهوری در حساب توییتری خود نوشت: جنجال برای تأیید افراد فاقد صلاحیت تازگی 

ندارد، اما پیشگامی رییس جمهوری در این پروژه ضدملی تأسف بار است.
در حالی که سخنگوی شورای نگهبان در توییتر خود رد صلاحیت یکی از خویشاوندان 
رییس جمهور را دلیل اظهارات امروز روحانی اعلام کرده بود، محمود صادقی از نمایندگان 
این  به  رد صلاحیت شده اصلاح طلب تهران در مجلس شورای اسلامی  در واکنش 
اظهارات کدخدایی در توییتی نوشت: »یعنی آن ۱۰ هزار نفری که رد صلاحیت شده اند از 

خویشاوندان آقای روحانی بوده اند؟«
نظام  مساوی  را  »خود  بود:  گفته  خود  توییتری  حساب  در  هم  آن  از  پیش  صادقی 
نظام  به  التزام  »عدم  انگ  او  به  می کند  انتقادی  عملکردشان  از  هرکس  و  می پندارند 

جمهوری اسلامی« می زنند.«
وی در همین پیام رسان نوشت: »از یک طرف اکثر کاندیداهای یک جریان را قلع و قمع 
می کنند از طرف دیگر لیست ندادن را تحریم خاموش و فتنه می نامند، اگر فتنه ای درکار 

باشد سرمنشاء آن خودتان هستید.
البته اظهار نظر کدخدایی واکنش دفتر رییس جمهوری را در پی داشت که گفته های 

دیروز وی را درباره رییس جمهوری نسنجیده و شتابزده ارزیابی کرد.
جواد امام، فعال اصلاح طلب و مدیرعامل بنیاد باران با انتشار متنی اعلام کرد: »اینجانب 
به استناد بند ۱ و ۲ و ۴ ماده ۲۸ رد صلاحیت شدم. یعنی به دلیل عدم التزام به اسلام، 
عدم التزام به جمهوری اسلامی، عدم التزام به قانون اساسی و ولایت فقیه، از نظر آقایان 

صلاحیت ندارم و فکر می کنم مقدمات اعلام یک کافر حربی را برای ما تدارک دیده اند.«
چند داوطلب اصولگرا رد صلاحیت شده است؟

واکنش ها به رد صلاحیت ها بسیار زیاد است و اغلب از سوی کسانی بروز و ظهور داشته 
است که به دلیل بندهای ۱ و ۲ و ۴ ماده ۲۸ قانون انتخابات رد صلاحیت شده اند. البته 

تعدادی از اصولگرایان هم در میان رد صلاحیت شدگان دیده می شود.
روزنامه اعتماد در مطلبی با عنوان »اصولگرایان علیه اصولگرایان« آورده است: فارغ از این 
شوخی های سیاسی اما همچنان اصل پرسش پابرجاست که شورای نگهبان چطور قادر به 
تشخیص این کیفیات اخلاقی و مرامی است. به جز این اما آن چه حالا می توان با قطعیت 
گفت، آن است که از میان این گروه ۹۲ نماینده ردصلاحیت شده، ۴۲ نفر را اصلاح طلبان 

و اعضای فراکسیون امید تشکیل می دهند.
 بنابر اعلام نصرالله پژمانفر، نماینده اصولگرای مجلس و عضو جبهه پایداری مشهد به 
»اعتماد« از میان اعضای این تشکیلات اصولگرا، ظاهرا تنها یک نفر ردصلاحیت شده 
است.شنیده های دیگر از تاییدصلاحیت گسترده حدود هزاران نفری که پیرو فراخوان 
»مجلس نو« شهردار اسبق پایتخت اقدام به نام نویسی کرده بودند، حکایت دارد و این، 
آن چه باید انتظارش را بکشیم، انتخاباتی است، درون گروهی. رقابتی میان طیفی خاص 
از اصولگرایان با خود. در هر صورت انتظار می رود طی روزهای آینده شاهد واکنشهای 

بیشتری از سوی سیاسیون به رد صلاحیتها از سوی شورای نگهبان باشیم.
نکته قابل تامل اینکه انتخابات دوم اسفند گذشته از کارویژه ای که در خصوص گردش 
نخبگان ایفا می کند کارکرد بسیار مهم امنیت ملی هم یافته است. بویژه در شرایطی 
که سیاست فشار حداکثری آمریکا علیه ملت ایران وارد فاز جدیدی شده است، یکی از 
ابزارهای مهم ناکام گذاشتن این سیاست گرفتن مهر تایید حداکثری از مردم در انتخابات 
پیش روست.واقعیت این است که تا همین جا هم دستیابی به این هدف با مشکلاتی 
مواجه است. با این حال به نظر می رسد عبور از این مرحله حساس و دستیابی به یک 

مجلس در شان ملت ایران نیازمند بازنگری در رویه هاست.

 معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه پیگیری مشی آیت الله هاشمی رفسنجانی 
و  جفاها  علیرغم  هاشمی  الله  آیت  گفت:  است  تأثیرگذار  کشور  مسائل  حل  برای 
بی مهری هایی که دید اما در قبال مردم احساس مسؤولیت زیادی می کرد و برای آن 
انعطاف داشت ضمن اینکه برای پیشبرد منافع مردم و جمهوری اسلامی تا آخر عمرش 
نشان داد که یک روحانی خستگی ناپذیر بوده و استقلال کشور را برای سازندگی ضروری 

می دانست. روحیه دفاع از کشور را داشته باشند. 
هاشمی  الله  آیت  رحلت  سالگرد  سومین  در  پنجشنبه  روز  جهانگیری«  »اسحاق 
رفسنجانی که در سالن اجلاس سران برگزار شد، اظهار داشت: افسوس که شوک جان 
باختن جمعی از نخبگان علمی کشور به دلیل اشتباه محاسباتی و غلبه شرایط جنگی بر 
مدیریت امور و پنهان نگه داشتن حادثه برای چند روز این فرصت عظیم ملی را در معرض 

تهدید قرار گرفت.
معاون اول رییس جمهوری افزود: این سالگرد با شرایط خاصی در کشور در حال 
برگزاری است و در شرایط دشوار وغمباری هستیم. دی ماه امسال برای همه ما تا به 
امروز در غم و نگرانی و دلهره و شنیدن خبرهای غیرمنتظره و هراس از آینده گذشته 

بوده است.
حماسه بزرگ مردم در تشییع »حاج قاسم« جهانیان را شگفت زده کرد 

وی افزود: خبر شهادت فرماندهی نام آور و شجاع و استراتژیست که به حق سرباز 
ملی لقب گرفت تا خبر جان باختن ۶۹ نفر از هموطنان در تشییع باشکوه، خبر سقوط 

هواپیمای اوکراینی و حادثه مرگ مسافران اتوبوس سوادکوه اتفاقات بد دی ماه بودند.
معاون اول رییس جمهوری خاطرنشان کرد: البته در این میان صحنه های باشکوهی 
در وداع  مردم فهیم ایران از فرزند مهربان خویش در شهرهای مختلف دوست و دشمن 
را شگفت زده کرد بسیار به یادماندنی است و نیز بر آوردن خواست ملت ایران و انتظار 
رهبر انقلاب در تحقق انتقام سخت از دولت جنایتکار آمریکا که اعلام کرده بود اگر ایران 
عکس العمل نشان دهد، ۵۲ نقطه دیگر را خواهیم زد با حمله به پایگاه عین الاسد، 

خاطره شیرین و ماندگاری  به جا گذاشت.
جهانگیری گفت: ولی افسوس که شوک جان باختن جمعی از نخبگان علمی کشور به 
دلیل اشتباه محاسباتی و غلبه شرایط جنگی بر مدیریت امور و پنهان نگه داشتن حادثه 

برای چند روز این فرصت عظیم ملی را در معرض تهدید قرار گرفت.
مسئولیت پذیری سردار حاجی زاده را تحسین می کنم

معاول اول رییس جمهوری با بیان اینکه تضعیف جایگاه رهبری و نیروی نظامی در 
هیچ شرایطی به مصلحت نیست، گفت: آنها باید روحیه دفاع از کشور را داشته باشند.

 وی اضافه کرد: مسئولیت پذیری سردار حاجی زاده را تحسین می کنم چرا که وی 
اعلام کرد گردن من از از مو باریکتر است.

جهانگیری افزود: رهبری نظام مایه افتخار نظام است و تضعیف آن جایگاه برای ایران 
می تواند خطرناک باشد ضمن اینکه آیت الله هاشمی در سخت ترین شرایط هم از 

جایگاه رهبری حفاظت و صیانت کردند.
معاون اول رییس جمهور خاطرنشان کرد: تضعیف نیروی نظامی در هیچ شرایطی به 

مصلحت کشور نیست چراکه آنها باید روحیه دفاع از کشور را داشته باشند.
جهانگیری گفت: خبر شوک آور سقوط هواپیمای اوکراینی و داغ بزرگی که بر دل 
ایرانیان در ۱۸ دی گذاشت بسیار ناگوار بود، ضمن اینکه ما در ۱۹ دی هم حادثه مرگبار 
واژگونی اتوبوس در محور سوادکوه را داشتیم؛ در این میان صحنه های باشکوهی هم 
در مراسم وداع مردم فهیم ایران و بدرقه پیکر پاک شهدای مقاومت داشتیم که در اهواز، 
مشهد، تهران، کرمان و دیگر نقاط خلق حماسه ای بزرگ در دوران کردند که دوست و 

دشمن را شگفت زده کرد و بسیار به یادماندنی است.
وی گفت: برآورد انتظار و خواست ملت ایران و مقام معظم رهبری از جنایتکار دوران با 

حمله موشکی به پایگاه عین الاسد هم اتفاق شیرینی را به یادگار گذاشت. 
معاون اول رییس جمهور افزود: قبل از دی ماه سال جاری، در آبان ماه مردم دچار 
نگرانی شده بودند اما با وحدت و همبستگی، اعتماد و امید ایجاد شده سرمایه اجتماعی 

تولید شد.
جهانگیری گفت: سرمایه اجتماعی افزایش پیدا کرده بود ولی افسوس که شوک جان 
باختن نخبگان علمی و دانش در اثر خطای محاسباتی و غلبه شرایط جنگی بر مدیریت 

امور و پنهان نگه داشتن آن برای چند روز موجب غفلت شد.
وی تصریح کرد: وقتی با خانواده های داغدار جانباختگان سقوط هواپیما صحبت 

کرده و درباره سرمایه های آنها گفت وگو می کنیم داغ ها صد برابر می شود.
باید به خانواده های داغدار حق گلایه، نقد و اعتراض داد

 معاون اول رییس جمهور افزود: باید به این خانواده ها حق داد که گلایه و نقد کرده 
و اعتراض کنند؛ انصاف آن است که در مدیریت بحران بپذیریم، اشتباهات و خطاهای 
بزرگی رخ داده و باید زمینه ها و شرایط و پیامدهای آن را به درستی شناخته و با سرعت و 

قاطعیت به آن رسیدگی کرده و هزینه های آن پرداخته شود.
جهانگیری گفت: مدیریت بحران ها و تجربه موفق عبور از بحران ها در آیت الله هاشمی 
رفسنجانی و در تعدادی از مدیران جمهوری اسلامی وجود دارد و لازم است به بازخوانی 

این میراث و نقش بزرگ او پرداخته شود.
معاون اول رییس جمهوری گفت: هاشمی مبارزی توسعه گرا و آینده نگر بود در همه 
عرصه هایی که برای خدمت فرصت پیدا می کرد خوش درخشیده و برای عبور از بحران ها 

میراثی درخشان از خود به جای گذاشت.
وی گفت: آیت الله هاشمی علیرغم جفاها و بی مهری هایی که دید اما در قبال مردم 
احساس مسؤولیت زیادی می کرد و برای آن انعطاف داشت ضمن اینکه برای پیشبرد 
منافع مردم و جمهوری اسلامی تا آخر عمرش نشان داد که یک روحانی خستگی ناپذیر 

بوده و استقلال کشور را برای سازندگی ضروری می دانست. 
جهانگیری افزود: هاشمی می خواست عقب ماندگی تاریخ ایران را با فرهنگ کار، 
تلاش و تولید ارتقا دهد؛ او سال ها در خطبه های نماز جمعه به تشریح اقدامات و رویکرد 

خود می پرداخت.
رهبری نباید تضعیف شود

اقتصادی،  آموزش،  در بخش  کرد: هاشمی  تصریح  رییس جمهوری  اول  معاون   
زیربناها، بنادر و اتوبان ها و سدها اقدامات بزرگی کرد به طوری که اگر سدهای کرخه و دز 
نبودند سیل سال جاری شرایط را به مراتب بدتر می کرد چرا که در یک ثانیه فقط ۸ هزار 

مترمکعب آب از دریچه این سدها خارج می شد.
وی همچنین تاکید کرد: نباید در بیان انتقادات از موضع انصاف خارج شد و به تضعیف 
نهادهایی پرداخت که بنیان آن برای سکان داری نظام است. رهبری نظام مایه اقتدار 
کشور است؛ لذا تضعیف آن جایگاه می تواند برای ایران خطرآفرین باشد. مرحوم هاشمی 
رفسنجانی هم در خلوت و آشکار و در جلسات مختلف تاکید داشت باید جایگاه رهبری 
را حفاظت و حراست کرد کما این که مقام معظم رهبری بعد از گرفتن اولین گزارش از 

حادثه هواپیما سه دستور اکید دادند که مبنای تصمیم در شورای امنیت قرار گرفت 
اول آنکه تمامی مسائل صادقانه به مردم گفته شود، به اشتباه مقصرین رسیدگی شده و 
این موضوع در شورای عالی امنیت ملی مورد بررسی قرار گیرد که بعد از آن جلسه شورا 

تشکیل و بیانیه صادر شد.
 اصلاح طلبان با صبر و بردباری موضوع ردصلاحیت ها را پیگیری کنند

جهانگیری تأکید کرد: باید بپذیریم که کشور مسائل پیچیده ای دارد و به اصلاح امور 
تن دهیم.

وی تصریح کرد: انتخابات آینده موضوعی سرنوشت ساز است و می تواند بخش زیادی 
از اعتماد مردم را بازگرداند؛ باید همه با سعه صدر به دنبال راهکار باشیم.

معاون اول رییس جمهوری گفت: خبرهایی که درباره رد صلاحیت ها وجود دارد و 
گزارشاتی که در هیأت دولت در این باره ارائه شده است نشان می دهد که در خیلی از 

حوزه های انتخابی رقابت جدی وجود ندارد.
جهانگیری پیشنهاد داد: باید با شورای نگهبان و با رهبر معظم انقلاب در این باره 
گفت وگو کرد چرا که نباید جریانات سیاسی احساس کنند که کاندیدای موردنظر آنها 

در انتخابات حضور ندارد.
وی گفت: اصلاح طلبان باید با صبر و بردباری موضوع رد صلاحیت ها را پیگیری کنند 

تا جمع زیادی از دوستان به انتخابات بازگردند. 
باید از تهدیدها فرصت بسازیم

معاون اول رییس جمهوری گفت: همبستگی ملی را باید ارج بنهیم و مثل آیت الله 
هاشمی رفسنجانی تعادل سیاسی و مثل حاج قاسم سلیمانی صداقت در رفتار با مردم را 

داشته باشیم و از تهدیدها فرصت بسازیم.
جهانگیری گفت: اگر مشکلات را به مردم بگوییم و خطاها را بپذیریم و بگوییم تا از مردم 

کمک بخواهیم قطعا آنها هم به ما کمک خواهند کرد.
وی افزود: ایران سرمایه های بزرگ و نمادینی دارد که از احزاب هم تأثیرگذارتر هستند 

ضمن اینکه باید به خاطر خدا و مردم با هم باشیم.
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: سردار سلیمانی فرماندهی نظامی بود و همه 
او را به شجاعت می شناختند ضمن اینکه رهبر معظم انقلاب هم در این باره فرمودند که 
سردار سلیمانی با هیچ جناحی نبوده و با همه خوب بود ولی حتی برخی اوقات او هم 

اسامی می گفت که برخی ها جرأت نام بردن آنها را نداشت.
وی در پایان گفت: پیگیری مشی آیت الله هاشمی رفسنجانی برای حل مسائل کشور 

تأثیرگذار است.
آیت الله العظمی جوادی آملی:

مرحوم هاشمی رفسنجانی عمری را در خدمت فقه گذراند
 آیت الله  جوادی آملی از مراجع تقلید نیز  روز پنجشنبه در پیامی به مراسم سالگرد 
حضرت آیت االله هاشمی رفسنجانی گفت: مرحوم هاشمی رفسنجانی عمری را در 
خدمت فقه گذراند و فقیه شد و عمری را در مشهد و محضر قرآن گذراند چه در زندان چه 
در خارج زندان مفسر شد و در نتیجه اگر وی تحلیلاتی در نماز جمعه و غیر نمازجمعه 

داشت واقعاً محققانه بود. 
آیت الله  عبدالله جوادی آملی اظهار داشت:  در گرامیداشت مقام قرآنی و فقهی زنده 
یاد آیت الله هاشمی رفسنجانی)رضوان االله تعالی علیه( دو نکته را نباید فراموش کرد: 
اول اینکه از میراث های علمی این سیاستمدار نام آور این است که قرآن کتاب جهانی 
است و از آغاز ورود آن جهانی بودن را اعلام کرد و با جهان کار دارد و حوزه اسلامی یا 
ایمانی اعم از مسلمین و کلیمی ها و مانند آن، گوشه ای از برنامه های جهانی قرآن کریم 

است.
وی افزود: مرحوم هاشمی سالیان متمادی فقه را در مشهد و محضر اساتید نام آوری 
مثل امام)رضوان االله علیه( فرا گرفت. قرآن را تا آنجا که مقدور بود از مکتب علامه 
طباطبایی آموخت و سایر مسایل دینی را از محضر آیت االله العظمی بروجردی)رضوان 
الله تعالی علیه( و بزرگان دیگر همچنان امام راحل فرا گرفت از نظر فقهی صاحبنظر شد 
و علاقه او نسبت به فقه این بود که حکومت دینی تشکیل شود قانون آن دینی، افراد هم 
قانونمدار و محصول آن هم فتواهای دینی و گرایش های روایی باشد. فقیه نام آوری هم 
در رأس این سیاست و حکومت قرار بگیرد تا از راهنمایی آن فقیه جامع، جامعه اسلامی 

طرفی ببندد.
آیت الله جوادی آملی بیان کرد: بنابراین آنچه در زندان مرقوم فرمودند از مطالب عمیق 
قرآنی، کاملًا نافع و امیدبخش است. آنچه که در بحث های فقهی مرقوم فرمودند خواه 
به صورت تقریر درس یا به صورت جزوه نویسی آزاد، آن هم برکات این حوزه است که 
حکومت را دینی می کند، مسئولین را متدین می کند، هدف والای شریعت را تشریح 
می کند و محصول حکومت را هم حفظ یک نظامی که بتواند به پیشگاه ولیّعصر)ارواحنا 

فداه( تقدیم شود.
وی خاطرنشان کرد: نکته دیگری که در جامعیت مرحوم آیت االله هاشمی رفسنجانی 
از نظر فقهی و قرآنی که محصول تلاش های خستگی ناپذیر و خالصانه و محققانه این 
دانشمند نام آور سیاسی است این است که در سوره مبارکه »آل عمران« قرآن کریم همان 
طوری که نظام ارباب و رعیتی مادی و اقتصادی را کلًا محکوم میداند، نظام ارباب و 

رعیتی فقهی و فرهنگی را هم محکوم می داند؛
آیت الله جوادی آملی عنوان کرد: لذا مرحوم هاشمی رفسنجانی شورای فقهی را 
پیشنهاد می داد که مبادا تکرأی بودن، یک نظر خاص داشتن بر جامعه حاکم باشد و 
مردم ناچار باشند از یک رأی پیروی کنند؛ البته شورای فقهی به نظر واحد می رسد و از آن 

نظر واحد جامعه پیروی می کند.
وی اضافه کرد: غرض آن است که عمری را در خدمت فقه گذراند فقیه شد، عمری را 
در مشهد و محضر قرآن گذراند چه در زندان چه در خارج زندان مفسر شد و نتیجه آن فقه 
و تفسیر این شد که اگر تحلیلاتی در نماز جمعه و غیر نماز جمعه داشت واقعاً محققانه 

بود و اگر فرصتی بیشتر می داشت هم بر فقاهت خود میافزود هم بر مفسر بودن خود.
آیت الله جوادی آملی یادآور شد: امیدواریم ذات أقدس الهی روح او را با روح شهدا و 
صلحا و صدیقین محشور کند و بازماندگان معظم و مکرمشان را صبر جزیل و أجر جمیل 
مرحمت کند و آثاری که وی در حمایت از رهبری داشتند آن آثار را همگان حفظ کنند و 
در محضر رهبر و در خدمت رهبر هیچ کوتاهی نکنند که نظام، یک نظام الهی است و با 
حفظ وحدت رهبری و حمایت از رهبر و حمایت از دولت و ملت و حمایت از اقتصاد سالم، 

امنیت سالم، امانت سالم، آسایش سالم کشور به مقصد والایش می رسد.
محمد هاشمی :

آیت الله هاشمی همواره منافع ملی را بر منافع شخصی مقدم می دانست

 برادر مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی  نیز دراین مراسم گفت: وی همواره وحدت 
آفرینی را بر تفرقه افکنی، تنش زدایی را بر تنش زایی و منافع ملی را بر منافع گروهی و 

شخصی مقدم می دانست. 

محمد هاشمی اظهار داشت: اینک در سومین سال از دی ماه پرخطر و خاطره و 
خروش به یاد »رکن رکین انقلاب« گردهم آمده ایم تا پیمانی تازه کنیم و عهدی دوباره 

بربندیم.
وی افزود: باشد که اهداف و آمال این رادمرد تاریخ را و تحقق ببخشیم و تلاش کنیم 
برای حفظ نظام و ارزش های آن که با خون شهیدان تثبیت و دوری از افراط و تفریط 

دغدغه همیشگی اش بود.
برادر هاشمی رفسنجانی بیان کرد: وی وحدت آفرینی را بر تفرقه افکنی، تنش زدایی را 

بر تنش زایی و منافع ملی را بر منافع گروهی و شخصی همواره مقدم می دانست.
هاشمی عنوان کرد: برادرم مردی از جنس »ادخلوها به سلام آمنین« مردی که آفتاب 
بهاری در پیشانی داشت و قطب نمایی از جنس وحدت که قلب ها را به قبله گاه اتحاد و 

چشم ها را به سجاده آرامش و دست ها را به دریای وحدت گره می زد.
وی خاطرنشان کرد: کشاکش خدنگ و خدعه و نیرنگ و تزویر، باهوش وافری که 
داشت »چهره ای تابناک در حافظه خیابان های انقلاب و نعمتی اصیل و گرانب ها در 

سال های قحط  الرجال به جای گذاشت.
برادر هاشمی رفسنجانی تصریح کرد: هاشمی منوری بود که هرگز خاطره اش زدوده 
نخواهد شد و خاطرات دریای مجاهدت هایی که داشت هرگز از خروش نخواهد ایستاد.

هاشمی اضافه کرد: مردی از جنس امیرکبیر، مردی که خمینی کبیر، اینگونه او را 
ستودند: بدخواهان بدانند هاشمی زنده است چون نهضت زنده است.

وی گفت: نزهتگه یادش قرین دعای خیر و صلوات و آرامگه پاکش معطر از نفحات 
قدسی الرحمان و سود جانکاهش بدرگاه خداوند عرض می کنیم.  باشد نسیم یادش 

زمهریر زمستانی مان را به بهار امید پیوند زند.  
برادر هاشمی یادآور شد: خداوندا در این حوادث خونین دی ماه قلب ما را به آرامش 
نورانی گردان تا در فراق سردار دل ها، سلیمانی ها شویم و همچون مردم کرمان عاشقان 
خدمت شویم نه شیفتگان قدرت و در اوج آسمان ها به شهپر پرواز از حضیض خاک به 

سریر بندگی و شهادت و لبخند تو دست یابیم.
فاطمه هاشمی:

 مردم، در آرزوی تنش زدایی و اقتدار نرم کشورند

 فاطمه هاشمی نیز  در سومین سالگرد مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی در دلنوشته 
ای، گفت: اکنون مردم در حسرت تدبیر و صداقت و شفافیتی هستند که در بدترین 
شرایط جنگ، صلح را برای آنها به ارمغان آورد، در آرزوی تنش زدایی و اقتدار نرم کشورند 

و کاش خودت بودی و ما فقط حسرت آرزوهایمان را نمی خوردیم. 
»فاطمه هاشمی« روز پنجشنبه در سومین سالگرد درگذشت پدر، گفت: پدرم، سه 
سال است که از فراق تو می گذرد، بیش از هزار روز، روزهایی که هر ساعت آن برای ما 
عمری گذشت، امروز می بینم، نه تنها خاک، سرد نبود که داغ تو را آسان نکرد. نه تنها 
برای فرزندان وخانواده ات، بلکه برای مردم، مردمی که امروز بیش از هر زمان دیگری، 
به تو نیاز دارند و کمبود بودنت را احساس می کنند، امیدوار بودیم جای خالیت برای ما 
که نه، اما برای مردم وایران پرشود اما این روزها بیش از هر زمان دیگری می شنویم کاش 

و ای کاش، هاشمی بود.
وی افزود: مردم تو را می خواهند تا بتوانند با اطمینان به عقلانیت وتدبیریت، نگران 
فردایشان و آینده فرزندانشان نباشند، چرا که تو چون پدری دلسوز، نگران همه فرزندان 
ایران بودی. مردم تو را می خواهند تا به عقب بازنگردند وآنچه را که طی این ۴۰ سال با 
زحمت وهزینه فراوان بدست آورده اند، به شراره ای از کف ندهند. امسال سالگرد رحلتت 

مصادف با وقایعی یکی از یکی تلخ تر و سیاه تر شده است.
هاشمی ادامه داد: عروج حاج قاسم سلیمانی که بیش از هر فرمانده نظامی به تو 
ارادت و علاقه داشت و تو بیشتر از هر سرباز وطنی، به صداقت و جوانمردیش ایمان 
داشتی، ضربه ای سخت بر بغض فروخته ما بود اما جانسوزتر از آن، پرپر شدن ۱۷۶ 
تن از انسانهای بیگناه براثر قصور وتقصیر مسئولان امر و پنهانکاری حقیقت از مردم 
بود. اگر حاج قاسم، به شهادت رسید، عمری در حسرت این پایان بود و شهادت 
هنر مردان خداست اما داغدیدگان فاجعه کرمان و پرواز ناتمام، آرزوی سالها زندگی 
داشتند. وی ادامه داد: اکنون مردم در حسرت تدبیر و صداقت و شفافیتی هستند که 
در بدترین شرایط جنگ، صلح را برای آنها به ارمغان آورد، در آرزوی تنش زدایی و اقتدار 
نرم کشورند و کاش خودت بودی و ما فقط حسرت آرزوهایمان را نمی خوردیم. پدرم! 
امسال سالگرد رحلتت مصادف با ایام فاطمیه است، ایامی که همیشه سیلاب اشک را 

از دیدگانت روان می ساخت.
دختر آیت الله هاشمی رفسنجانی اظهار کرد: غصه و غم زهرا )س( از آن بود که دید 
همه زحمات پدر و یاران پدرش، سیر دیگری پیدا کرده و خون دل می خورد و نمی 
توانست دفاع کند ومی دانست که دفاع هم به قیمت تفرقه جامعه اسلامی تمام خواهد 
شد. اینجاست که می فهمیم زمانی که پیامبر در بستر بیماری بودند و فاطمه زانوی غم 
به بغل گرفته بود و می گریست و با شنیدن خبری که پیامبر آهسته به او گفت تبسم کرد و 
آن چیزی نبود جز اینکه پیامبر به او گفت تو به زودی پیش من خواهی آمد. آیا می توانیم 
باور کنیم که نفس و دردانه رسول اکرم )ص( آنقدر درعذاب و سختی باشد که حاضر باشد 

عزیزان خود را ترک کند و به دیار باقی بشتابد.
وی ادامه داد: آری فاطمه خسته بود خسته از نفاق و ریا و کینه و نزاع و نامهربانی ها. 
پدرم چه خوب فهمید که گفت؛ خدایا مردم خسته اند و خسته از این همه نزاع، خسته از 
این همه نزاع کم حاصل و بی حاصل. پدر! آنقدر بصیرت داشتیٍ، آنقدر صادق بودی که 
حقیقت را بگویی. امروز هم مردم خسته اند وخسته تر از گذشته.  پدر! گفتی تاریکی ها 
آبستن حوادثند و به چشمان بینا نیاز داریم و گفتی سیاستمداران اشتباهات زیادی می 
کنند که تاوان آن را ملت ها باید بپردازند و گفتی غرور ملتی را چه آسان می توان شکست 

آنگاه که خیر و مصحلت مردم خود را ببینیم.
هاشمی اضافه کرد: وای بر ما، وای به همه کسانی که ادامه دهنده راه ظالمان در زمانه 
خودمان هستند. وای بر آنانکه از تاریخ درس عبرت نگرفته اند و همانند ۱۴۰۰ سال 
پیش انحراف در دین را آغاز کرده و ادامه می دهند. تمام غم و غصه ها و خستگی فاطمه، 

مربوط به انحراف از دین و راه پیامبر بود، که اکنون هم شاهد آن هستیم.
سومین کنگره بزرگداشت آیت الله هاشمی رفسنجانی، پنج شنبه صبح با حضور 
سازمان  رییس  صالحی  علی اکبر  جمهوری،  رییس  اول  معاون  جهانگیری  اسحاق 
انرژی اتمی، سورنا ستاری معاون علمی رییس جمهوری، رضا اردکانیان وزیر نیرو، 
پیروز حناچی شهردار تهران، جمعی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی از جمله علی 
مطهری نایب رییس مجلس شورای اسلامی، حجت الاسلام سیدحسن خمینی تولیت 
آستان مقدس امام خمینی)ره(، اعضای خانواده، شخصیت های دولتی، مذهبی، 
سیاسی، دیپلمات های خارجی و جمعی از علاقه مندان در محل اجلاس سران برگزار 

شد.

معاون اول رییس جمهوری در سومین سالگرد رحلت آیت الله هاشمی رفسنجانی :

مشی آیت الله هاشمی برای حل مسائل کشور تأثیرگذار است 
تضعیف نیروهای نظامی به مصلحت نیست



استاندار قم گفت: شهرداری باید در تعیین کاربری ها و اختصاص زمین به متقاضیان، 
تامین سرانه آموزشی شهر قم را در اولویت قرار دهد.  بهرام سرمست عصر چهارشنبه در 
جلسه شورای آموزش وپرورش استان قم افزود: در چندین جلسه این شورا، تخصیص زمین 
به آموزش وپرورش به تصویب رسیده است، اما همچنان موانعی وجود دارد که باید در یک 
جلسه کارشناسی برطرف شود. وی بابیان اینکه در استان قم خیرین مدرسه ساز آماده هرگونه 
مشارکت در این امر خداپسندانه بوده و فقط منتظر در اختیار قرار دادن زمین مورد تایید 
آموزش وپرورش هستند، خاطرنشان کرد: همه دستگاه های اجرایی باید برای جذب منابع 

برای استان قم برنامه ریزی و تلاش داشته باشند.
دستگاه ها بدهی خود به شهرداری قم را پرداخت کنند

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه بابیان اینکه دستگاه های 
اجرایی باید بدهی خود به شهرداری را پذیرفته و پرداخت کنند، اظهار داشت: شهرداری قم 

نیز باید در تخصیص زمین های مناسب برای احداث مدارس اهتمام جدی داشته باشد.احمد 
امیرآبادی فراهانی در ادامه افزود: بر اساس قانون بودجه دو سال گذشته که در قانون بودجه 
سال ۹۹ نیز تصریح شده است، دستگاه های اجرایی نباید هرگونه بدهی را که در بودجه سنواتی 

آن ها دیده نشده است، ایجاد کنند و در این رابطه نهادهای نظارتی بسیار حساس هستند.
مشکل کمبود مدارس در قم جدی است

دیگر نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این جلسه، مشکل کمبود مدارس 
در قم را بسیار جدی دانست و گفت: آموزش وپرورش در هر نقطه ای که به احداث مدارس 
نیاز دارد، باید زمین آموزشی متناسب آن تامین شود. حجت الاسلام والمسلمین مجتبی 
ذوالنوری گفت: تا هنگامی که آموزش وپرورش در هرکجای شهر به زمین با کاربری آموزشی 
برای ساخت مدارس نیاز دارد، نوبت به دیگر کارها و کاربری ها نمی رسد و این موضوعی است 

که باید جدی گرفته شود.

استاندارقم: 

شهرداری سرانه آموزشی شهر قم را تامین کند

معاون قوه قضاییه: ۸۰ درصد شکایت ها نابجاست 
معاون فرهنگی قوه قضاییه بابیان اینکه بیشتر شکایت هایی که وارد دادسرا می شود واهی و نابجاست، 
گفت: ۸۰ درصد شکایت ها به صدور کیفرخواست منجر نمی شود یعنی از ابتدا نباید پرونده ای برای 
آن ایجاد می شد. حجت الاسلام والمسلمین هادی صادقی روز پنجشنبه در همایش »هر مسجد یک 
حقوقدان« در شهر کرمانشاه، افزود: مردم نیازمند آگاهی ها و اطلاعات حقوقی ضروری هستند.او 
گفت: در برخی از کشورها شهروندان از کودکی تربیت حقوقی می شوند اما متاسفانه مدارس ما برنامه ای 
در این زمینه ندارند و بسیاری از جوانان ما وقتی وارد جامعه می شوند اطلاعات حداقلی و لازم حقوقی را 
ندارند.وی نبود اطلاعات حقوقی کافی در باره معاملات، خرید و فروش املاک، انحصار وراثت و حقوق 
همسایگی را مشکل آفرین دانست و اظهار داشت: همه ما در این زمینه مقصر هستیم و باید برای جبران 
تلاش کنیم.به گفته معاون فرهنگی قوه قضاییه، در این زمینه یکی از اقدامات لازم برنامه های کوتاه مدت 
آموزشی در ارگان ها، نهادها و مکان های مختلف است که طرح هر مسجد یک حقوقدان یکی از این 
برنامه ها است.حجت الاسلام صادقی افزود: یک طرح دیگر هم تهیه کتاب های کمک درسی برای دانش 

آموزان است که در این زمینه در حال رایزنی با آموزش و پرورش هستیم.

پژمانفر:  صحبتی از ممنوع الکاری اهالی سینما نشده است
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس درباره بحث ممنوع الکاری هنرمندان منتقد از سوی مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: من این را نگفتم؛ من تأکید کردم حمایت ها به سمت کسانی باشد که در چارچوب 
نظام، برای حل مسائل و بحران ها کمک می کنند و ظرفیت های خود را در این بخش قرار می دهند. 
امروز هم اعلام می کنم در جامعه باید با استفاده از ظرفیت های هنر و سینما کمک کنیم تا بحران های 
جامعه برطرف شود و ناخواسته به این بحران ها اضافه نکنیم.  پژمانفر عنوان کرد: اگر کسی باری به 
دوش جامعه اضافه کند، نباید انتظار داشته باشد که در حمایت ها در اولویت باشد. مجلس تأکید دارد 
حمایت ها به سمت کسانی باشد که به حل بحران های جامعه کمک می کنند و اعتبارات محدود در 
اختیار کسانی قرار گیرد که در راه حل مسائل جامعه قدم بر می دارند.  وی گفت: نگاه حمایتی اگر باشد 
به هنرمندانی است که برای رفع بحران ها از طریق هنر و سینما کمک می کنند. در عین حال، صحبت و 

حرفی از ممنوع الکاری اهالی فرهنگ و هنر در مجلس مطرح نبوده و نیست.

کشف دو محموله اسلحه قاچاق در مرز های غربی 
فرمانده نیروی زمینی ارتش از کشف دو محموله اسلحه قاچاق در مرزهای غربی کشور خبر داد.امیر 
کیومرث حیدری گفت : این محموله ها شامل اقلامی است که در ترور های خیابانی کاربرد دارد و با توجه 
به توطئه دشمن برای گسترش اغتشاشات در کشور ، قاچاقچیان با همین هدف قصد انتقال این محموله 
به داخل کشور را داشتند.وی افزود : اقلام کشف شده شامل ۸۶ قبضه کلت ۹ میلیمتری ، هزار و ۴۵۰ 

عدد فشنگ کالیبر ریز و ۲۸ قبضه کلاشینکف است .
فرمانده نیروی زمینی ارتش اضافه کرد : در پی بالا گرفتن تنش ها در منطقه ، یگان های مختلف ارتش 
در بالاترین درجه آمادگی قرار دارند.امیر حیدری افزود : ارتش در تمام مرز های جغرافیایی کشور آماده 

پاسخگویی سریع به هر گونه تهدید دشمن است.

زخمی شدن ۱۱ نظامی آمریکایی در حمله موشکی ایران
تارنمای خبری و تحلیلی »دیفنس وان« با رد ادعاهای دولت آمریکا گزارش داد که در حمله موشکی 
ایران به پایگاه عین الاسد در عراق ۱۱ نظامی آمریکایی زخمی و برای مداوا به کویت و آلمان منتقل 
شده اند. این پایگاه آمریکایی بامداد جمعه به نقل از چندین مقام نظامی و دفاعی این کشور تایید کرد 
که نظامیان زخمی هفته جاری برای مداوا به بیمارستان های نظامی آمریکا در کویت و »لندستول« آلمان 

اعزام شدند تا برای درمان آسیب مغزی و انجام معاینات بیشتر تحت مداوا قرار بگیرند.

چند نخ سیگار بکشیم می میریم؟
دبیر کل جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات گفت: بر اساس آمار های جهانی مصرف هر یک میلیون 
نخ سیگار باعث مرگ یک انسان می شود. تقریبا حدود ۲۲ تا ۲۴ درصد مردم در جامعه ایران سیگار 

می کشند که از این تعداد کمتر از چهار درصد بانوان و دختران جوان هستند. 

مخالفت شهاب حسینی با انصراف از چشنواره فجر 
پس از انصراف مسعود کیمیایی از حضور در سی و هشتمین جشنواره فیلم فجر، بسیاری از هنرمندان 
سینما، نسبت به این تصمیم، واکنش های موافق و مخالف نشان دادند.شهاب حسینی، تنها بازیگر 
ایرانی که موفق به کسب جایزه از جشنواره کن شده است، از جمله سینماگرانی است که موافق انصراف 
هنرمندان از جشنواره فیلم فجر نیست و این کار را باعث دوری و دو دستگی بیشترِ جامعه هنری می داند.

کیهان کلهر هنرمند سال ۲۰۲۰ شد 
مراسم اهدای جوایز برگزیدگان گلدبال فست ۲۰۲۰ شب گذشته در نیویورک برگزار شد.به گزارش 
تسنیم، این جایزه در بخش هنرمند سال به کیهان کلهر آهنگساز و نوازنده ایرانی رسید.همچنین در 
بخش تاثیرگذاری این جایزه به تام اشنابل از انریکا رسید. در بخش کار سازنده در مناطق سخت، این 
جایزه را لیزا استافورد دریافت کرد.کیهان کلهر که هم اکنون در تهران به سر می برد و مشغول برگزاری 

کنسرت هایش است، در این مراسم غایب بود.

نامه ۲۴ اقتصاددان به روحانی
۲۴ اقتصاددان کشور در نامه ای به رئیس جمهور راهکارهای دهگانه را بدون کمک خارجی برای نجات 

اقتصاد ایران پیشنهاد کردند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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از کسی که خداوند او را ولی امر شما 
کرده است، شنوايی و اطاعت داشته 

باشید که او رشته کار اسلام است.

شنبه - بیست وهشتم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4964
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فرمانده انتظامی استان قم:

سارقان میلیاردی هنگام خروج از قم دستگیر شدند
 فرمانده انتظامی استان قم گفت: ۳ سارق حرفه ای منزل، قبل از خروج از قم دستگیر و در بازرسی از 

خودرو متهمان اموال مسروقه شامل وجه نقد و طلا به ارزش بیش از ۵ میلیارد ریال کشف شد.
سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی تماس یکی از شهروندان با مرکز فوریت های پلیس ی 
۱۱۰ مبنی بر سرقت گاوصندوق از منزل وی، بلافاصله موضوع به پلیس آگاهی استان اعلام و دستگیری 

سارقان در دستور کار کارآگاهان این پلیس قرار گرفت.
وی اضافه کرد: در ادامه کارآگاهان با انجام یکسری اقدامات پلیسی خودرو متهمان را در عوارضی قم - 

تهران و هنگام خروج از استان شناسایی، متوقف و هر ۳ متهم را دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی استان قم به کشف اموال مسروقه به ارزش بیش از ۵ میلیارد ریال و همچنین اعتراف 
اعضای این باند به ۲۵ فقره سرقت در قم اشاره کرد و گفت: سرانجام افراد مذکور به همراه پرونده متشکله 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
سردار آقاخانی ضمن هشدار به همشهریان توصیه کرد، از نگهداری وجوه نقد و طلا و جواهر در منزل 
بپرهیزند و با تجهیز منزل به دوربین مداربسته، درب های ورودی و داخلی ساختمان را به سیستم های 

هشدار دهنده مجهز کنند.
بیش از یک تن تریاک در قم کشف شد 

سردار آقاخانی دربخش دیگری ازسخنان خود  از کشف یک تن و ۶ کیلوگرم تریاک، با همکاری مشترک 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های قم و لرستان خبر داد. 

وی افزود :در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان لرستان مشخص شد یک قاچاقچی 
مواد مخدر قصد دارد با یک دستگاه تریلر کشنده کمپرسی اسکانیا از محور دلیجان به سلفچگان منتقل 
کند که در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران 
این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: در بازرسی اولیه از داخل کابین خودرو مقدار 
۴۰ گرم مواد مخدر مشکوک به تریاک در قالب یک بسته و مقدار ۱۱۶ گرم مواد مخدر از نوع تریاک در قالب 
بسته ای بزرگ تر کشف شد. سردار آقاخانی افزود: سپس طی هماهنگی های قضائی مأموران به محل های 

مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودرو های عبوری سرانجام خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند.
فرمانده انتظامی استان قم یادآورشد: در ادامه طی بازرسی دقیق تر از خودرو تریلی یک تن و ۶ کیلوگرم 

مواد مخدر از نوع تریاک در قالب ۱۰۰ بسته ۱۰ کیلوگرمی کشف و راننده دستگیر شد.
سردار آقاخانی تصریح کرد: نهایتاً متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شد.
 

رئیس پلیس فتا استان قم :

پلیس فتا ایمیل برای شهروندان ارسال نمی کند
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات فرماندهی انتظامی استان قم، گفت: پلیس فتا به هیچ 

عنوان کاربران را با ایمیل برای پاسخگویی نسبت به عملکرد خود در فضای سایبر احضار نمی کند.
سرهنگ علی موالی اظهار داشت: ایمیل پلیس فتا تحت سرورهای خود این پلیس می باشد و پلیس فتا 
هیچ گونه ایمیلی تحت سرویس دهنده های دیگر مانند Gmail, Yahoo, hotmail و یا سایر میل سرورها 
ندارد. وی ادامه داد: در صورت نیاز به احضار کاربران برای پاسخگویی نسبت به اعمالشان در فضای سایبر، 
این دعوت که به درخواست مراجع قضائی می باشد به صورت کتبی به درب منزل کاربران ارسال می شود.
رئیس پلیس فتا استان قم اضافه کرد: پلیس فتا به هیچ عنوان کاربران را با ایمیل برای پاسخگویی نسبت 
به عملکرد خود در فضای سایبر احضار نمی کند.  سرهنگ موالی بیان داشت: با توجه به ارسال ایمیل 
تحت نام و نشان پلیس فتا در روزهای اخیر، شهروندان به هیچ عنوان فریب این دست ایمیل ها را نخورده و 

هیچ گونه اقدامی در این خصوص انجام ندهند.

در بیمارستان ایزدی انجام شد؛

تولد نوزاد نیم کیلویی در قم
 مادری در هفته بیست و پنجم بارداری پس از 
قم  ایزدی  بیمارستان  به  زایمان  دردهای  شروع 

مراجعه و فرزند او با وزن ۵۰۰ گرم به دنیا آمد.
به همت  به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، 
به  ایزدی  بیمارستان  پرستاری  و  پزشکی  تیم 
سرعت در بدو تولد نوزاد ۵۰۰ گرمی اقدامات احیا 
 NICU بخش  به  و  انجام  تنفسی  مراقبت های  و 
منتقل شد و پس از آن در بخش بیمارستان نیز از 
طریق دستگاه ونتیلاتور حمایت تنفسی آغاز و پس 
از بهبودی نسبی شرایط تنفسی نوزاد به تدریج از 
دستگاه جدا شد. در طول مدت بستری به دلیل 
وزن پایین نوزاد و نیاز به مراقبت های NIDCAP )که 
محیطی همچون رحم مادر را تعبیه می کند( فراهم و 
نوزاد از طریق آن مراقبت ها، خدمات را دریافت کرد.
در ادامه روند فعالیت های برای این کودک، تغذیه 
خوراکی در حجم های بسیار کم برای نوزاد شروع و 

به تدریج به مقدار تغذیه افزوده شد و به مراتب وزن آن از ۵۰۰ گرم اولیه به حدود ۳ کیلوگرم رسید. این 
اقدامات و تلاش ها به همت دکتر برقعی فوق تخصص نوزادان و خانم بیدگلی سرپرستار بخش و تمامی 

کادر پرستاری بخش NICU مرکز ایزدی قم انجام شده است.

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید ضمن تاکید 
بر لزوم پرهیز جدی از اهانت به مقدسات اسلامی، گفت: 
استکبار جهانی منافع خود را درتفرقه و اختلاف مذاهب 
فراوانی  سرمایه گذاری  راستا  این  در  و  می بیند  اسلامی 
کرده اند تا به نتایج مطلوب دست یابد.  به گزارش دفتر 

آیت الله ناصر مکارم شیرازی، وی روز پنجشنبه در دیدار 
حجت الاسلام والمسلمین حمید شهریاری دبیرکل جدید 
مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی،  با تاکید بر این که 
مستکبران، اسلام را مانع بزرگی برای اهداف شیطانی خود 
می دانند، تصریح کرد: آن ها برای این که این مانع را از سر 
راه بردارند، رو به اختلاف افکنی و تفرقه انداختن آورده اند.

خنثی سازی  عامل  را  اسلامی  مذاهب  تقریب   ، وی 
نقشه های شوم دشمنان خوانده و تاکید کرد: باید تقریب 
مذاهب را با قوت و قدرت دنبال کرد تا دشمنان از رسیدن 
به هدف شوم خود برای ایجاد اختلاف مایوس و محروم 
گروه  را  اسلام  درجهان  اختلاف  منادیان  وی  شوند. 
نادانی  دلیل  به  این ها  گفت:  و  دانست  تفرقه افکن  دوم 
را  آن  بهره  که  کرده اند  ورود  عرصه ای  در  بی سوادی  و 
مستکبران و دشمنان می برند به همین دلیل باید به گونه ای 

برنامه ریزی کنیم این جهل و نادانی برطرف شود.
این مرجع تقلید افزود: گروه سوم عده قلیلی هستند 
که تصور می کنند اگر به مقدسات دیگر مذاهب اسلامی 
توهین کنند، کار درستی انجام داده اند، درحالی که این 
قبیل کارها به شدت وحدت اسلامی را خدشه دار می کند و 
هیچ گونه دستاوردی ندارد، از این رو باید این افراد را روشن 

تقریب  مجمع  داد:  شیرازی، ادامه  مکارم  آیت الله  کرد.  
مذاهب اسلامی باید درهر سه جبهه کار و فعالیت دقیقی 
صورت دهد تا بتوان تقریب میان مذاهب اسلامی را پیش 
برید. حجت الاسلام والمسلمین شهریاری دبیرکل مجمع 
جهانی تقریب مذاهب اسلامی نیز در این دیدار با تقدیر 
و تجلیل از ابتکارات آیت الله مکارم شیرازی در مبارزه با 
اندیشه تکفیر، معظم له را از پیشگامان این عرصه برشمرده 

و تلاش ها و اقدامات انجام شده را ستودنی خواند.
آیت الله نوری همدانی:

 ارتباطات مجمع تقریب به خصوص ارتباط با علما 
بیشتر شود

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز در 
دیدار دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی گفت: 
سمت شما سمت بسیار مهمی است؛ سعی کنید در مدت 
خدمت،  ارتباطات مجمع تقریب به خصوص ارتباطات با 
علما بیشتر شود؛ جلسات و مناظرات بین علمای تقریب با 
حفظ  اصول در نقاط مختلف جهان ازجمله ایران، سوریه 
و عراق افزایش یابد. وی ابراز کرد: امیدها خیلی به انتصاب 
جنابعالی بسته شده است و امیدوارم در این مسیر موفق 

عمل کنید.

معاون خدمات شهری شهرداری قم تاکید کرد

ضرورت استفاده از تکنولوژی های روز 
برای اطلاع رسانی به مردم 

معاون خدمات شهری شهرداری قم بر ضرورت استفاده از تکنولوژی های روز 
برای اطلاع رسانی به مردم در ایام نوروز تاکید کرد.

سید امیر سامع در نخستین جلسه ستاد تسهیلات نوروزی شهرداری قم، با 
بیان اینکه زمان فعالیت ستاد تسهیلات نوروزی سال ۱۳۹۹ با توجه به همزمانی 
باید  خاطر  همین  به  کرد:  اظهار  است،  یکماهه  شعبانیه  اعیاد  و  نوروز  ایام 
برنامه ریزی منسجم برای خدمت رسانی شایسته به زائرین و همشهریان صورت 

گیرد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به افزایش استفاده از بوستان 
عنوان  به  فدک  بوستان  از  توجه  قابل  بهره برداری  و  رضا)ع(  امام  فدک، 
استراحت گاه مناسب شهری در ایام نوروز، تصریح کرد: مسافرانی که وارد 
و  کنند  استفاده  عمومی  امکانات  از  می خواهند  عمدتاً  می شوند  قم  شهر 
بضاعت کمتری برای استفاده از هتل ها و… دارند و باید تسهیلات لازم برای 
آنها فراهم شود. سامع با اشاره به نقاط قوت و ضعف خدمات رسانی نوروزی 
در سال ۱۳۹۸ گفت: جمع آوری بیش از ۹۰۰ تن پسماند در روزهای پایانی، 
تامین نظافت شهری، نصب قاب بنرها در سطح شهر، کاهش آمار متکدیان، 
معتادیان و کارتن خواب ها در شهر، کاهش آمار تلفات ناشی از حوادث در 
شهر به طوری که سال گذشته در ایام نوروز هیچ موردی ناشی از حوادث 
استراحت گاه ها و اقامت گاه ها نداشتیم، حضور همه جانبه مدیران در سطح 
از جمله نقاط قوت  پارکینگ سطح شهر و…  افزایش میزان ظرفیت  شهر، 
بنرهای  وجود  داد:  ادامه  وی  بود.  نوروزی ۱۳۹۸  ستاد  در  رسانی  خدمت 
متعدد فرهنگی و اطلاع رسانی نیروی انتظامی به صورت داربست و ناایمن، 
ایجاد ترافیک در بلوار زائر و هسته مرکزی شهری، عدم درج شهرهای همجوار 
در نقشه شهر، کمبود امکانات در برخی استراحت گاه ها، کمرنگ بودن حضور 
ضعف  نقاط  از  هم  اطلاع رسانی  ستاد  در  بخش ها  سایر  نمایندگان  برخی 

خدمت رسانی در نوروز امسال بوده است.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به بازدید از بوستان ها و محل های 
اسکان شهری برای بررسی ایمنی و امکانات، اظهار کرد: باید مانوری در حوزه 
ایمنی برای پارکینگ ها و بوستان های شهری برگزار شود. سامع بیان کرد: در 
روزهای بارندگی مجبوریم در اماکن مسقف مسافران را اسکان دهیم که به حدود 
۱۸ نقطه در این خضوص رسیده ایم و باید این نقاط به آتش نشانی اعلام شود 
تا ایمنی را تامین کنند. وی همچنین بر استفاده از تکنولوژی های روز برای 

اطلاع رسانی به مردم در ایام نوروز و مناسبت های دیگر تاکید کرد.
توسعه ۱5۰۰ مترمربعی بوستان نیایش 

با  مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم نیز دراین جلسه 
اشاره به ایمن سازی بوستان نیایش، گفت: فضایی به مساحت ۱۵۰۰ متر و 
۱۵ آلاچیق به امکانات این بوستان اضافه شده است. پیام جوادیان با اشاره 
به امکانات فراهم شده در بوستان های سطح شهر در حوزه اسکان، اظهار کرد: 
در سال های اخیر با توجه به اولویتی که برای ساماندهی اسکان نوروزی انجام 
شده شرایط منظمی در شهر در این زمینه برقرار شده است.  مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به تجهیز پارکینگ شماره چهار 
مسجد مقدس جمکران برای اسکان زائرین، تصریح کرد: نصب ۱۲ برج نوری در 
پارکینگ چهار صورت گرفته است. جوادیان اضافه کرد: همچنین در این محل 
برای اسکان ۲۲۰ خانواده ظرفیت داشتیم که ۱۵۰ ظرفیت اضافه کردیم و اکنون 
بیش از ۳۵۰ خانوار می توانند اسکان داشته باشند. وی با اشاره به ایمن سازی 
بوستان نیایش، خاطرنشان کرد: فضایی به مساحت ۱۵۰۰ متر و ۱۵ آلاچیق به 
امکانات این بوستان اضافه شده است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم بیان کرد: با همکاری برخی اماکن فرهنگی در اطراف مسجد 
مقدس جمکران در نوروز گذشته ۲۰۰ خانوار در هر شب اسکان داده شد و 

امسال نیز این برنامه در دستور کار قرار دارد.
تکمیل اطلاعات بخش گردشگری و نوروز در پرتال اینترنتی 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم نیز از تکمیل اطلاعات بخش 
گردشگری و نوروز پرتال اینترنتی شهرداری قم خبر داد.  مهدی کلانترزاده با 
اشاره ضرورت اقدامات واحد در حوزه اطلاع رسانی، اظهار کرد: یکی از مشکلات 
در حوزه اطلاع رسانی ضعف سامانه ۱۳۷ و نیاز به استفاده از نیروهای مأمور 
دیگر سازمان ها و مناطق شهرداری در این سامانه است. مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری قم با تاکید بر اینکه آماده سازی و تکمیل بخش گردشگری 
و نوروز پرتال اینترنتی شهرداری و بارگذاری آن برای استفاده برای عموم مردم و 
نهادهای مختلف، خاطرنشان کرد: در حوزه واقعیت افزوده اطلاعات  در حال 
آماده سازی است تا کیوآرکدها و اطلاعات این چنینی برای اطلاع رسانی به مردم 
در اختیار قرار گیرد. کلانترزاده با تاکید بر توجه به حوزه بین الملل و چندزبانه 
بودن اطلاع رسانی به زائرین، گفت: نقشه نهایی و اطلاعات نهایی شهر هر چه 
سریع تر در اختیار اداره کل ارتباطات قرار گیرد تا بتواند نقشه را با اطلاعات کامل 
آماده سازی و در اختیار مردم قرار دهد. وی بیان کرد: بخشی از ظرفیت های 
اطلاع رسانی شهرداری به بخش خصوصی اختصاص یابد تا بتوانند کمبودهای 
این بخش را جبران کرده و نیاز مردم هم تامین شود؛ این امر کمک می کند تا 
هم به صورت واحد امور تبلیغاتی انجام شود و هم اطلاع رسانی عمومی صورت 

گیرد.
 تقویت جانمایی اِلمان های نوروزی در سطح شهر

تقویت  از  جلسه  دراین  نیز  قم   شهرداری  زیباسازی  سازمان  مدیرعامل 
جانمایی اِلمان های نوروزی در سطح شهر خبر داد.  سیدمحمد موسوی منش 
با بیان اینکه سال گذشته جانمایی مناسبی در اِلمان های نوروزی در سطح 
شهر نداشتیم، اظهار کرد: به همین خاطر امسال در اقداماتی اجرائی ضمن 
آماده سازی المان های ویژه نوروزی با هماهنگی مناطق فضاهایی را برای استقرار 
اِلمان ها مشخص شده است. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با تاکید 
بر اینکه جانمایی بهتر می تواند به اثربخشی کارها کمک کند، تصریح کرد: این 
فضاها به مناطق ابلاغ شده تا اقدامات لازم در خصوص آماده سازی و تامین 
فضای مناسب برای استقرار اِلمان ها انجام پذیرد. موسوی منش با بیان اینکه 
پلان لازم این اِلمان ها ارائه شده تا مناطق بدانند در چه محوطه ای می توانند 
فضاسازی انجام دهند، خاطرنشان کرد: تلاش داریم اِلمان هایی به روز و شاداب 
را برای نوروز متناسب با شرایط شهر قم آماده کنیم. وی با تاکید بر اینکه امسال 
باید طراحی ستادهای اطلاع رسانی شهرداری در سطح شهر یکسان باشد، 
خاطرنشان کرد: سال گذشته این اتفاق نیفتاد در صورتی که می توانستیم با 
طراحی واحد این ستادها را تبدیل به یک اِلمان مطلوب و اثربخش شهری کنیم. 

شناسایی ظرفیت های مطلوب شهر برای تبدیل به پارکینگ
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز دراین جلسه  بر 

شناسایی ظرفیت های مطلوب شهر برای تبدیل به پارکینگ تاکید کرد.
 علی نیک با اشاره به مشکلاتی که در پارکینگ های شهر قم وجود دارد، گفت: 
با توجه به محدودیت ها قطعاً کمبود پارکینگ در سطح هسته مرکزی شهر وجود 
خواهد داشت اما تمام اقدامات پیش بینی شده است که کمبودها خصوصاً در 
ایام نوروز به حداقل برسد. مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم با بیان اینکه تلاش  داریم زمین های باز سطح منطقه مرکزی شهر را شناسایی 
کرده و آنها را به صورت موقت تبدیل به پارکینگ کنیم، خاطرنشان کرد: مدارس 
هم امکان خوبی برای پارکینگ است که هنوز تعامل و همکاری لازم با اداره کل 
آموزش و پرورش به این منظور انجام نشده است، البته برخی از مدارس به علت 
اسکان فرهنگیان، این امکان برایشان مقدور نیست. نیک افزود: تلاش داریم 
ظرفیت های بالقوه را شناسایی کرده و بالفعل کنیم تا مشکل پارکینگ در سطح 

شهر به ویژه در هسته مرکزی شهر به حداقل برسد.

با صدور بیانیه ای صورت گرفت 

تقدیر سپاه از حضور مردم قم در 
مراسم تشییع شهدای سانحه هوایی 

سپاه علی بن ابیطالب از حضور آحاد ملت، مراجع عظام تقلید، مسؤولان 
عالیقدر به ویژه تولیت معظم آستان حضرت معصومه)س( در مراسم تشییع و 

خاکسپاری ۷ شهید سانحه هوایی تقدیر کرد.
دربیانیه سپاه علی بن ابیطالب آمده است: در ایام جانسوز فاطمیه و پس از به 
شهادت رسیدن سردار سپهبد پاسدار حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش توسط 
آمریکای جنایتکار، یک باردیگرامت قهرمان ایران در شهادت غم انگیز جمعی 
ازچهره های ممتاز و فرهیخته کشورمان در حادثه دلخراش سقوط هواپیما به 
سوگ نشستند. در این اطلاعیه آمده است: امروز استان مقدس قم و عش آل 
محمد )ص( در استقبال و بدرقه هفت آلاله ی شهید این حادثه غم بار خروشید 
و با فریاد رسای خود موجبات تسلی خاطر بازماندگان و رهبر حکیم انقلاب 
اسلامی مدظله العالی را فراهم و امید دشمنان و بدخواهان نظام اسلامی مان 
را به یاس و ناامیدی تبدیل کرد. در بخش دیگری از این اطلاعیه آمده است: 
سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(، خاضعانه به درگاه الهی زانوی ادب زده و شکر 
و سپاس به جای می آورد. این سپاه پر افتخار لازم می داند ضمن عرض تسلیت 
و تعزیت به یکایک خانواده معظم شهیدان این حادثه، از آحاد ملت عزیز و همه 
اصناف و اقشار دیار کریمه آل البیت)س( به ویژه مراجع عظام و علمای اعلام و 
مسئولان عالیقدر علی الخصوص تولیت معظم آستان حضرت فاطمه المعصومه 
سلام الله علیها، حضرت آیت الله سعیدی )دامت عزته( که خاکسپاری این 
مسافران عرشی را در جوار مرقد نورانی آن حضرت فراهم آوردند سپاس و تقدیر 

کند.

آیت الله مکارم شیرازی: 

از اهانت به مقدسات اسلامی به جد پرهیز شود

با  نماز  اقامه  از  انقلابی قم پس  و   مردم مومن، متعهد 
شکوه و وحدت آفرین جمعه با پرپایی راهپیمایی از مصلای 
قاطعانه  حمایت  )س(،  معصومه  حضرت  حرم  تا  قدس 
خود از صلابت و اقتدار نظام اسلامی و همچنین اقدام 
های تلافی جویانه سپاه پاسداران و نیروهای مسلح کشور 
را اعلام کردند.  راهپیماییان با فریادهای مرگ بر آمریکا و 
مرگ بر اسرائیل در حالی که تمثال های مبارک امام راحل 
و رهبر معظم انقلاب اسلامی و همچنین پلاکاردهایی با 
مضمون تجلی بصیرت اطاعت از ولایت و مطیع امر رهبریم 
را در دست داشتند، بار دیگر با اصول و آرمان های بنیادین 
نظام اسلامی پیمان بستند. مردم قدرشناس و همیشه در 
صحنه قم با در دست داشتن تصاویر سردار شهید حاج 
قاسم سلیمانی و شهیدان مدافع حرم و همچنین سردار 
حسین سلامی فرمانده کل سپاه و سردار امیر علی حاجی 
زاده فرمانده نیروی هوا فضای سپاه پشتیبانی همه جانبه 
نهاد  این  اقدام  از  و  نموده  ابراز  پاسداران  از سپاه  را  خود 

های  پایگاه  به  موشکی  جویانه  انتقام  حمله  در  انقلابی 
آمریکا در منطقه تمجید کردند.  "سپاه در این نهضت مایه 
فخر و عزت و یک اربعین حماسه و افتخار پرونده سپاه پر 
اقتدار و ملت ما قدرشناس آن است نمی دهد این نعمت 
خود از دست" از جمله شعارهای مردم قم در حمایت از 
سپاه بود. نمازگزاران با محکوم کردن جنایت های استکبار 
جهانی با سردادن شعار "توطئه سایبری آمریکا اصلی ترین 
علت این سانحه است" آمریکا را تنها مسبب فاجعه سقوط 
هواپیمایی اوکراینی دانستند. "سپاهیان اسلام انتقام انتقام 
حافظ دین و قرآن انتقام انتقام" و "دانشجویان شهید فرزند 
این ملتید" "ای نخبه مجاهد راهت ادامه دارد" و "انتقام 
شهیدان سانحه را می گیریم صد بار اگر بمیریم ذلت نمی 
پذیریم" نیز از دیگر شعارهای این راهپیمایی حماسی بود. 
راهپیماییان همچنین در ادامه شعار سردادند، "سپاه ما یک 
عنصر جهادیست عمرانی و امنیتی و اقتصادیست و سپاه 
ما که فخر مُلک  و دین است خواری به چشمان منافقین 

است و ای بازوی ولایت حمایتت می کنیم سپاهی با غیرت 
کنیم"   و عزت حمایت می  فخر  مایه  کنیم  حمایتت می 
شرکت کنندگان در این راهپیمایی باشکوه با فریادهای مرگ 
بر منافق و "نه سازش نه تسلیم نبرد با آمریکا" بر تداوم مبارزه 
با جبهه کفر و سردمداران ایالات متحده آمریکا تاکید کردند.

پس از اقامه نماز با شکوه و وحدت آفرین جمعه صورت گرفت

راهپیمایی نمازگزاران قمی در حمایت از اقتدار نظام اسلامی 

طرح:محمد علی رجبی

ادعای وزير خارجه انگلیس: مکانسیم ماشه را فعال کرديم تا برجام زنده بماند

امام جمعه قم گفت: آمریکای متجاوز بین گزینه خروج سریع از منطقه بدون ضربه و یا اجبار 
به خروج بر اثر ضربه قاطع مقاومت، باید یکی را انتخاب کند.  آیت الله سید محمد سعیدی 
در خطبه های نماز جمعه قم در مصلای قدس گفت: درخصوص انتقام سخت جمهوری 
اسلامی در پی شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی سیلی عین الاسد؛ پیام اقتدار، عزت و 
عظمت نظام، ولایت، ملت و نیروهای مسلح و شکست هیمنه پوشالی آمریکا در منطقه است. 
وی تصریح کرد: خروج آمریکای فسادانگیز از منطقه، حداقل انتقام سخت از آمریکاست و 
در این زمینه علاوه بر نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران، دیگر نیروهای مقاومت در 
منطقه نیز با اتکا به قدرت الهی، مکمل سیلی به آمریکای جنایتکار خواهند بود.  وی گفت: 
انتقام سخت یک فرایند تدریجی و مرحله ای است که با آماده باش کامل مقاومت بین المللی 
در حال پیگیری است؛ انتقام سخت اقدام دفعی نیست که با یک بار انجام دادن تمام شود، 
باید آمریکا و رژیم صهیونیستی در انتظار ضربه سهمگین مقاومت در تمام منطقه باشند. 
سعیدی در بخش دیگر سخنان خود گفت: در هفته گذشته، حوادث تلخ و شیرینی بر ملت 

ما گذشت، از شهادت سردار پرافتخار اسلام حاج قاسم سلیمانی گرفته تا سیلی اول و محکم 
قهرمانان هوافضای سپاه پاسدارن به پایگاه آمریکا در عین الاسد که با رادارها و فناوری های 
پیشرفته حفاظت می شد و ضربه کاری سپاه هیمنه پوشمالی آمریکا را درهم شکست. وی به 
ماجرای سقوط هواپیمای اوکراینی اشاره و از آن به عنوان غم ملی یاد کرد و گفت: متاسفانه 
زمینه سوءاستفاده دشمنان و هنجارشکنان فراهم شد، البته ملت ایران با تشییع شکوهمند 
این شهیدان و همدردی با خانواده های ایشان و قدردانی از قهرمانان هوافضا؛ بصیرت، صبر 
و هوشمندی خودشان را به رخ دشمنان کشاندند. وی گفت: لازم می دانم، بازهم مراتب تاثر و 
اندوه عمیق خودم را نسبت به حادثه سقوط هواپیما و شهادت عده ای از هموطنان عزیزمان 
اعلام و به خانواده های داغ دیده تسلیت عرض کنم و از خداوند متعال برای آنها صبر و اجر 
جزیل و برای شهیدان غفران الهی مسئلت می نمایم. وی ادامه داد: همچنین لازم می دانم به 
خانواده های جان باختگان از سایر کشورها مراتب تسلیت و تاثر خودم را اعلام کنم، همان طور 

که ما برای عزیزان خودمان ناراحت هستیم، در غم آنها نیز شریک هستیم.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم: 

آمریکا باید از منطقه خارج شود

پیکر هفت شهید قمی سانحه هوایی، روز پنجشنبه بعد 
از تشییع از مسجد امام حسن)ع( قم در جوار حرم مطهر 

حضرت فاطمه معصومه)س( به خاک سپرده شد. 
مراسم تشییع و خاک سپاری شهدای قمی سانحه با حضور 
تقلید، سید محمد  از مراجع  آیات حسین نوری همدانی 
سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(، بهرام 
سرمست استاندار، حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری و احمد 
امیرآبادی نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی، مرتضی 
حیدری فرماندار و جمع گسترده ای از قشرهای مختلف مردم 
برگزار شد. قبل از آغاز مراسم تشییع مراسم سوگواری و قرائت 
قرآن کریم با حضور کارکنان سپاه استان و قشرهای مختلف 

مردم در مسجد امام حسن عسکری)ع( برگزار شد.
آیت الله نوری همدانی بر پیکر شهدای سانحه هوایی اقامه 
نماز کرد و بعد از برگزاری مراسم سوگواری و نوحه خوانی در 
رثای اهل بیت)ع(، پیکر این شهدا در صحن امام رضا)ع(حرم 

مطهر به خاک سپرده شد.

پیکر شهید محمدرضا کدخدایی زاده دیگر شهید قمی این 
سانحه هوایی به دلیل بررسی بیشتر در روند شناسایی و احراز 
هویت با یک ساعت تاخیر وارد حرم مطهر شد و آیت الله سید 
محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(، 
نماز کرد. شهید محمد صالحه و همسرش شهیده  اقامه 
زهرا حسنی سعدی، شهید امیرحسین اویسی و همسرش 
شهیده سارا حمزه ای و فرزندشان شهیده عسل اویسی و 
همچنین شهید محمد امین بیروتی و محمدرضا کدخدایی 
 ۷۳۷ بوئینگ  بودند.  اخیر  هوایی  سانحه  قمی  شهدای 
شرکت هواپیمایی اوکراین با ۱۷۶ مسافر و ۹ خدمه پروازی که 
صبح چهارشنبه ۱۸ دی ماه جاری تهران را به مقصد کی یف 
پایتخت اوکراین ترک می کرد حوالی شهر جدید پرند در استان 

تهران سقوط کرد و همه مسافران آن به شهادت رسیدند.
صبح شنبه ۲۱ دی ماه جاری،  ستاد کل نیروهای مسلح 
غیرعمد  و  انسانی  خطای  بروز  براثر  که  کرد  تاکید  ایران 
هواپیمای خطوط هوایی اوکراین مورد اصابت شلیک پدافند 

هوایی قرارگرفته است. مردم حاضر در این مراسم در طول 
مسیر با سردادن شعارهایی، شیطنت های آمریکا، اسرائیل 
انسانی  خطای  این  اصلی  عامل  را  سعودی  عربستان  و 

دانستند.

پس از تشییع باشکوه با حضور مراجع ،علماو مسئولان استانی واقشارمختلف:

پیکر شهدای قمی سانحه هوایی در حرم حضرت معصومه آرام گرفت


